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پایگاه اصلاح روزنامه صبح ایران عضو شورای مشورتی رئیس دولت اصلاحات گفت: 
طلبان در مجلس آینده قوی از مجلس فعلی نخواهد بود. در واقع اگر 
آقای عارف در مجلس آینده هم وارد شود جایگاهش تغییری نسبت به 
این دوره نخواهد کرد. عبدالله ناصری درباره ناکارآمدی فراکسیون امید 
و خوشحالی اصولگرایان از سرلیستی دوباره عارف در جریان اصلاحات 
به نامه نیوز گفت: با توجه به کارنامه و توان مدیریتی آقای عارف در 
چهار سال مجلس دهم، این مسئله تصوری غیرواقعی نیست. بالاخره 
آقای عارف به رغم همه ویژگی های مثبتی که دارد کمتر عمق سیاسی 

تحولات را می بیند و مدیریتش هم نشان داد نمی تواند یک مجموعه 

از  عنوان  هیچ  به  گفت:  کارگزاران  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
نتیجه گیری در انتخابات دلسرد و ناامید نیستیم چون کسی دلسرد می 
شود که به نظام و انقلاب علاقمند نباشد. اینها سختی ها و صئوبت های 
راه سیاست ورزی است. اصلاح طلبان تعلق قلبی و روحی به نظام دارند 

بنابراین سختی ها و صئوبت  های سیاست ورزی را تحمل می کنند.
محمد عطریانفر درباره موقعیت اصلاح طلبان در انتخابات مجلس 
آینده گفت: در وضعیت نابرابر ، هر گونه قیاسی غلط است. اگر مبانی 
و زیرساخت حقوقی یکسان برای سیاست ورزی دو جناح فراهم باشد، 
می توان محصول یا جوجه های هر جناحی را در پایان انتخابات شمرد ویا 

عبدالله ناصری:

 عارف نامزد انتخابات مجلس نمی شود
محمد عطریانفر:

 از نتیجه گیری در انتخابات دلسرد نیستیم
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سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی:

زمینه برگزاری انتخابات الکترونیکی 
مهیاست

عضو هیات رئیسه کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس گفت: زمینه استفاده از 
ظرفیت برگزاری انتخابات الکترونیکی فراهم است و می توانیم از تجربیات سایر کشورها 

استفاده کنیم. 
حسن نوروزی  در خصوص لزوم تدوین ساز و کاری برای اجرای سیاست های کلی 
انتخابات، اظهار داشت: بر اساس سیاست های کلی انتخابات که توسط مقام معظم 
رهبری ابلاغ شده، باید در قوانین ما نیز بروز و ظهور این سیاست ها قابل ملاحظه باشد 

و عملیاتی شود تا انتخاب اصلح و شایسته سالاری صورت گیرد.
بر  اینکه نظارت  بیان  با  عضو هیات رئیسه کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
انتخابات باید افزایش یابد و ترتیباتی اتخاذ شود تا هزینه های انتخابی کاهش یافته و این 
هزینه ها منطقی شوند، بیان کرد: در راستای اجرای سیاست های کلی انتخابات، باید 

تلاش کنیم تا انتخابات به صورت الکترونیکی برگزار شود.
وی افزود: می توان برای اجرای انتخابات الکترونیکی از تجهیزاتی که سایر کشورها 
آرا  و  مشارکت  درصد  آنلاین  بصورت  تا  کنیم  استفاده  داده  اند،  قرار  استفاده  مورد 
کاندیداها مشخص باشد، در این سیستم نیاز به نگهبان و بگیر و ببند هم نداریم و چند 
نفر از طرف نهاد های حقوق شهروندی می توانند نظارت کرده و به اعتراضات احتمالی 

رسیدگی کنند.
نوروزی با اشاره به اینکه نوع تبلیغات باید عادلانه باشد و از ظرفیت صدا و سیما برای 
تبلیغات انتخاباتی استفاده شود، ادامه داد: در ساز و کار جدید باید شخصی که در ایام 
تبلیغات نیز مرتکب تخلف انتخاباتی شده حتی اگر کاندیدا باشد نیز از دور انتخابات 

کنار گذاشته شود.
وی افزود: نیاز به کیفری کردن مجازات متخلفان انتخاباتی نیست بلکه باید مجازات 
مدنی برای متخلفان انتخاباتی در نظر گرفته شود و کسانی که غذا و پول به مردم 
می دهند یا مرتکب تخلفاتی در فضای مجازی شده اند باید از دور انتخابات کنار گذاشته 

شوند.
نماینده مردم رباط کریم و بهارستان در مجلس شورای اسلامی گفت: لزومی ندارد 
تعداد زیادی از کاندیدا وارد رقابت های انتخاباتی  شوند بلکه هر چه تعداد کاندیداها 

کمتر باشد مردم با شناخت بیشتری رای می دهند.

2

رئیس اتاق بازرگانی ایران:

اقتصاد کشور نیازمند این تعداد
 بانک نیست

: FATF انتقاد مجید انصاری از بلاتکلیفی لوایح

باید بر اساس منافع ملی تصمیم بگیریم

چرا "حسین فریدون" به مرخصی زودهنگام رفت؟ 

بلیت زاکانی و جلیلی به سمت بهارستان صادر می شود؟ 

فرار از تاریخ انقضا 
تلاش برای حیات

 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: 
اندازه ساختار مالی کشور باید متناسب با چرخه تولیدی 
کشور باشد و به همین دلیل باید رشد افقی سیستم بانکی 
متوقف شده و حجم اقتصاد ایران نیازمند این همه بانک 
و موسسه مالی و اعتباری نیست. »غلامحسین شافعی« 
بازرگانی،  اتاق  نمایندگان  هیات  جلسه  در  یکشنبه  روز 

همتی"  "عبدالناصر  با  ایران  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران افزود: در 
برنامه های  تپنده  بانک ها قلب  بانک محور،  اقتصادهای 
توسعه ای هستند و کشورهایی که اهمیت این موضوع را 

درک کرده اند، توانستند به توسعه و پیشرفت دست یابند.
وی بیان داشت: علاوه بر موضوع نظارت که باید در 
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در پیامی به رئیس جمهوری و نخست وزیر عراق:

قدردانی روحانی از میهمان نوازی عراقی ها

پایداری ها تلاش های این روزهای خود را معطوف به بازگشت به بهارستان کرده اند، چهار سال دوری از ساختمان هرمی 
برای آن سخت و تلخ گذشته و بدشان نمی آید روزهای اوج خود در مجلس نهم را بازهم تکرار کنند. چهارسال دوری از 

قدرت و مرخصی پارلمانی برای پایداری ها آنقدر سخت و تلخ گذشته که این روزهای نزدیک به رقابتی دیگر برای رسیدن

حضور کوتوله ها 
در مجلس
 خیانت به انقلاب است

حجت الاسلام هادی غفاری :

رئیس شورای اسلامی شهر قم با انتقاد از فعالیت های عمرانی در صحن جوادالائمه)ع( 
حرم حضرت معصومه)س( اظهار داشت: با بررسی های انجام شده این بناها در صحن 
جوادالائمه)ع( فاقد مجوز از شهرداری است.  عبدالله جلالی در پاسخ به این سؤال که 
آیا ساخت وسازهای فعلی دارای مجوزهای قانونی است، اظهار داشت: به طورکلی هرگونه 
احداث بنا توسط هر مرجعی در داخل محدوده شهری باید بر اساس ضوابط شهرداری 

باشد و باید نسبت به اخذ مجوز از شهرداری در چارچوب قوانین شهرسازی اقدام نماید.
 وی با اشاره به مخدوش شدن دید به حرم مطهر توسط بناهای ساخته شده گفت: با 
بررسی های انجام شده این بناها در صحن جوادالائمه)ع( فاقد مجوز از شهرداری است 

و وقتی بنایی احداث شده و فاقد مجوز باشد می تواند مغایر با سیما و منظر شهری باشد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: با توجه به اینکه این صحن با بودجه دولتی و بر روی

رئیس شورای اسلامی شهر قم خواستارشد
توقف فعالیت های عمرانی در صحن جوادالائمه )ع( 
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 فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری ۳ نفر به اتهام ۴۰۰ میلیارد ریال کلاهبرداری در 
قم خبر داد. سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی شکایت یکی از کارکنان بازنشسته 
دولتی علیه مدیر عامل یکی از اتحادیه های تعاونی مسکن در قم مبنی بر کلاهبرداری و فروش 
مال غیر، بلافاصله موضوع در دستور کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت. فرمانده 
انتظامی استان قم افزود: در ادامه و پس از استعلامات مربوطه و انجام تحقیقات میدانی 
مشخص شد دامنه موضوع گسترده تر از یک شکایت بوده و تعاونی مذکور که متصدی تقسیم 
بندی و تفکیک ۱۰۰ هکتار از زمین های منطقه پردیسان قم از سال های ۱۳۷۰ تاکنون بوده 
توانسته به صورت باندی با تنظیم وکالت نامه های صوری تعدادی از زمین های مرغوب این 
منطقه را در سال های اخیر تصاحب کند. سردار آقاخانی گفت: همچنین مشخص شد متهم 

سایر زمین ها را بر روی سند به قیمت تعاونی به مشتری واگذار کرده اما از مشتریان قیمت روز

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری کلاهبرداران 4۰۰ میلیاردی 
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صدور کاندیدا از تهران به قم و مشهد

شرکت مخابرات ایران – منطقه قمشرکت مخابرات ایران – منطقه قم

جمله »میزان حال فعلی افراد است« را چماق کرده ایم

کسی که فساد بَیِن دارد را رد صلاحیت کنند

هیچ قانونی تغییرناپذیر نیست ، الا قانون خدا

فیتیله نظارت را پایین بکشیم

طرحی روشن
 برای آینده منطقه

»طرح صلح هرمز« )Hope( - که رئیس جمهوری و وزیر 
خارجه در سازمان ملل و سپس در رسانه های بین المللی ارائه 

کرده اند - یکی از مهم ترین ابتکارات دیپلماتیک ایران است. حمایت کلیت نظام، رسانه ها 
و جامعهٔ مدنی از این طرح می تواند آیندهٔ روشن تری برای منطقه و نسل آینده آن رقم بزند. 
۱( طرح صلح هرمز )Hormuz Peace Endeavor( بستر حقوقی محکمی دارد و اجزا و 
عناصر تشکیل دهندهٔ آن تک تک و در مجموع با منافع ملی و راهبردی ایران کاملًا سازگار 
است. ۲( این طرح هم مبتنی بر اصل »بومی سازی امنیت«، »همکاری نظامی-امنیتی« 
 )Arms control( »و خروج نیروهای فرامنطقه ای است؛ هم یک عنصر »کنترل تسلیحات
دارد که نقش مهمی در تنش زدایی و  هدایت منابع مالی به سمت »توسعه« و عمرانی )به 
جای فربه سازی شرکت های اسلحه سازی( ایفا خواهد کرد. ۳( هم برنامه ای در راستای 
»مشترک سازی منافع اقتصادی«، »سرمایه گذاری مشترک« و همکاری های بلندمدت 
دارد، که این خود در ایجاد صلح و ثبات پایدار میان دولت ها بسیار موثر خواهد بود. ۴( 
هم در جهت وفاق و نزدیکی ملت ها - یا تنش زدایی ریشه ای )Grassroots( -، تبادلات 
فرهنگی و همکاری های علمی برنامه دارد؛ هم بستری برای حل وفصل مسائل فرامرزی 
)مانند مسائل محیط زیستی، تروریسم، مواد مخدر، امنیت سایبری، انرژی و غیره( فراهم 
می کند. ۵( این طرح از یک طرف - از آنجا که متکی بر بومی سازی امنیت میان کشورهای 
اسلامی و اخراج نیروهای غربی است - با موازین ایدئولوژیک و ارزش های انقلاب - که در 
قانون اساسی متبلور شده - کاملًا سازگار است؛ و از طرف دیگر، حاوی نوعی »عملگرایی« 
است که وجهه مُدرن و بالغ کشور را تداعی می کند. ۶( به عبارت دیگر، طرحی است که 
»ارزش های انقلاب« و »عملگرایی« را - در قالب یک ابتکار دیپلماتیک - در یک جا گِرد 
می آورد و از این رو می تواند کانونی برای اجماع و همکاری جناح ها و جریان های مختلف 
سیاسی باشد. ۷( علاوه بر این، تک تک اجزاء و عناصر طرح Hope )که در بالا به اختصار 
ذکر شد( این قابلیت را دارند که در محافل دانشگاهی، رسانه ای و تخصصی به سوژه  مقاله 
و رساله و مناظره تبدیل شوند و در یک فرایند »ملی« تکمیل و توسعه پیدا کنند. ۸( به بیان 
دیگر، جامعهٔ مدنی ایران نیز می تواند در فرایند تکمیل و توسعه و ارائهٔ آن نقشِ مستقیم ایفا 
کند تا این طرح در نهایت - به عنوان یک طرح ملی و تاریخی - از جانب »ایران« به دولت ها 
و ملت های منطقه عرضه و ارائه شود. ۹( در هفته های گذشته، »طرح صلح هرمز« علیرغم 
اهمیت و ویژگی هایی که دارد - به ویژه در فضای رسانه ای داخل کشور - مهجور مانده و لازم 

است همگی در جهت تقویت و حفظ آن تلاش کنیم.

رضا نصری*

با  برخی ها  که  است  معتقد  شیراز  مردم  نماینده 
دوقطبی کردن جامعه تیشه به ریشه اتحاد ملی می زنند. 
در  موجود  قطبی سازی های  دو  به  پارسایی  بهرام 
جامعه اشاره کرد و گفت: بی اعتمادی یکی از مسائلی 
بوده که باعث وضعیت فعلی جامعه ما شده، و به هر 
حال خطرناکترین شکاف در جامعه هم بی اعتمادی 
مردم به مسئولان، همین دوقطبی سازی هایی است که 
دائما افراد برای توجیه کارهای خود بوجود می آورند و در 
نهایت مردم هم نتیجه و خروجی عملی از آن نمی بینند.

وی در ادامه افزود: اتهام زدن، فضاسازی، دوقطبی 
کردن جامعه و ایجاد شکاف در هرزمینه ای که باشد، 
مخرب است؛ با خودی و غیرخودی کردن به اشکال 
گوناگون بین ادیان، مذاهب و اقوام به اتحادملی ضربه 
زده می شود و همه این مسائل نهایتا باعث افزایش 
بی اعتمادی عمومی به حاکمیت و مسئولان خواهد 
شد و به جز ایجاد بی اعتمادی هیچ سود دیگری در 
پی ندارد. نماینده مردم شیراز به راه حل اساسی برای 
عبور از این فضاسازی ها در جامعه اشاره و تاکید کرد:  

بهترین راه حل برای گذر از اینچنین مسائلی عقلانیت 
و در اولویت قرار دادن منافع ملی است و متاسفانه بنده 
مشاهده نمی کنم که اراده ای بر این باشد که عده ای 
منافع ملی را به منافع جناحی یا مطرح کردن منافع 

شخصی خود ترجیح بدهند .
افزود:  ادامه  در  نماینده مردم در مجلس دهم  این 
افرادی که جامعه را خودی و غیرخودی و یا انقلابی و 
غیر انقلابی تقسیم می  کنند، در حقیقت تیشه به ریشه 

اتحاد ملی می زنند.

عضو فراکسیون امید:

دو قطبی سازی، تیشه به ریشه اتحاد ملی می زند

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: موضوع دستگیری 
این عامل دستگاه های اطلاعاتی بیگانه تبدیل به امر اختلافی یعنی حرکت کردن در 

راستای همان هدفی که آمد نیوز داشت نشود. 
حشمت الله فلاحت پیشه با دستگیری سرشبکه جریان معاند»آمدنیوز« توسط سپاه، 

گفت: اقدام سپاه نشان دهنده قدرت اطلاعاتی و عملیاتی جمهوری اسلامی ایران در 
مقابل دستگاه های اطلاعاتی بود، که هدفشان در واقع ایجاد تفرقه و مشکل سازی 
برای ایران در قالب رسانه است. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
با اشاره به اینکه باید رابطین داخلی با کانال معاد آمد نیوز شناسایی شود، تاکید کرد: 
دستگیری »زم« موفقیت بزرگی است که با طرح مسائل اختلافی نباید این موفقیت 
بزرگ زیر سوال برود، به هرحال بخش اعظم اخباری که در آمدنیوز مطرح می شد، ریشه 
کذب داشت و براساس داده های دروغ بود و ابته بخشی از اخبار این شبکه معاند هم 
نشان دهنده نفوذ بود. نماینده مردم اسلام آباد غرب و دالاهو در مجلس دهم شورای 
اسلامی بیان داشت: همان توان و جریانی که توانست یکی از عوامل دستگاه های 
اطلاعاتی غربی و منطقه ای را دستگیر کند، همان جریان باید از هرگونه چالش و تفرقه 
پرهیز کند و با سرعت و دقت سرشاخه هایجاسوسی رسانه ای را شناسایی کند، چرا که 

در عصر ارتباطات جاسوسی رسانه ای ابزار اثرگذاری مناسبات و توان کشورها است.
وی با تاکید براینکه باید سرشاخه های نفوذ و جاسوسی رسانه ای شناسایی شود، 
اظهار داشت: با این حال نباید این مولفه و مصداق قدرت اطلاعاتی جمهوری اسلامی 
عامل اختلافی شود، به هر حال واقعیت این است که آمد نیوز در شرایط مختلف به گونه 

ای عمل کرد تا کشور دچار آشوب شود.

حشمت الله فلاحت پیشه:

سرشاخه های جاسوسی رسانه ای شناسایی شود
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اخبار

ضرورت نظارت براجرای 
سیاست های نظام قانونگذاری

سیاست های کلی نظام قانون گذاری که از سوی رهبری 
ابلاغ شده در راستای قانونگذاری بهتر، مدیریت قانونمندارانه 

کشور و مهمتر از همه مسئولیت پذیر کردن نهادهای قانونگذار و نظارت کننده است.
 این سیاست های ابلاغی باید به عنوان الگو و دستور پیش روی مسئولین باشد نه آنکه 
تابلویی برای دیوار شود یا خطی بر روی کاغذ باشد. این سیاست ها در راستای بهبود مسیر 
قانونگذاری در کشور ابلاغ شده است و ضرورت دارد به آن ها عمل شود. هر دستگاهی که 
مخاطب این سیاست ها است به میدان عمل وارد شود. مجلس، شورای نگهبان، مجمع 
تشخیص مصلحت و دیگر نهادها باید این سیاست های ابلاغی را پیش روی خود قرار 
بدهند و به بندهایی که مرتبط با ان دستگاه است، عمل کنند.  پزشک وظیفه دارد که به 
بیمار خود نسخه دارو و راه درمان ارائه دهد اما اگر این نسخه را قاب کرده و به دیوار بزنیم، 
آیا حال بیمار خوب می شود؟ این سیاستها هم چنین حکمی را دارند، قرار است راه و مسیر 
را هموار کنند نه آنکه قابی بر روی دیوار یا روی میزهای مسئولین شوند. در بندهایی از 
سیاست های نظام قانون گذاری به شفافیت و عدالت محور بودن نهادها بسیار تاکید شده 
است. ما در قانون ضعف ها و چالش هایی داشته ایم. به طور مثال در این یک سال اخیر 
که با مسائل اقتصادی مثل گرانی دلار و سکه  رو به رو بودیم،بخشی از مشکل به ضعف 
قانون و ضعف عملکردها باز می گشت. در قانون اساسی به عدالت و شفافیت تاکید شده 
است، اینکه نهادها متعهدانه و بدون رودربایستی به قوانین عمل کرده و به تخلفات رسیدگی 
کنند خود بخشی از آن شفافیت و عدالت محور بودن را عملیاتی خواهد کرد.   متاسفانه 
برخی دستگاه ها، نهادها و گاها افراد، خود را فراتر از قانون دیده و از آن سرپیچی می کنند، 
ضرورت دارد نهادهای نظارتی این مسائل را به درستی رصد کنند. مثلا دیوان حسابرسی 
و قوه قضاییه هم به عنوان دستگاه نظارتی، نظارت خود را بیشتر کند. مجلس به عنوان 
یک نهاد نظارتی حق سوال و استیضاح دارد اما بارها در مجلس دیده شده است که از وزیر 
سوالی می پرسند و یا قصد استیضاح آن را دارند که خیلی از این موارد برای فرار از قانون بوده 
یا نفع شخصی در پس آن نهفته بوده است. معتقدم باید سیاست های ابلاغ شده از سوی 
رهبری را جدی گرفته و دستگاه های قانونگذار و نظارت کننده به شکلی دقیق و جدی وارد 

عمل شوند تا جلوی هرگونه فرار از قانون یا قانون شکنی گرفته شود.
* عضو جامعه روحانیت مبارز و نماینده ادوار مجلس

بنزین؛ یارانه یا عدم النفع؟! 
خبر»صدر نشینی ایران با پرداخت ۶۹.۲ میلیارد دلاری 
یارانۀ انرژی در سال -۱۵.۳ درصد از تولید ناخالص داخلی- 
و  مصاحبه ها  موضوع  جهان«،  در  انرژی  یارانۀ  جدول  در 
گزارش ها و تحلیل در رسانه ها شده و احتمالا زمینه چینی 

است برای افزایش قیمت برخی از اقلام مرتبط با انرژی که از آن با عنوان »واقعی کردن« 
قیمت هم یاد می شود.

در این جدول آمده که ایران ۶۹.۲ میلیارد دلار پرداختی دارد و بعد مصر است با ۲۶.۷ 
میلیارد و سپس عربستان سعودی، اندونزی، روسیه، هند و چین به ترتیب با ۴۴.۷، ۳۱.۳، 

۳۷.۲، ۲۵.۴ و ۴۴.۴ میلیارد دلار.
این ترتیب اگر ناموزون به نظر می رسد به خاطر نسبت با تولید ناخالص داخلی است. دلیل 
این که چین با ۴۴.۴ میلیارد دلار در رتبۀ هفتم قرار دارد در حالی که هند با ۲۵.۴ میلیارد 
دلار در رتبه ششم، این است که یارانۀ انرژی در چین سه دهم درصد تولید ناخالص داخلی 
است و در هند نُه دهم درصد تولید ناخالص داخلی. این یادداشت در پی آن است که یادآور 
شود آنچه به عنوان یارانۀ انرژی و مشخصاً بنزین در ایران مطرح می شود، بیش از آن که 
یارانه باشد »عدم النفع« است و این دو را نباید معادل شمرد. حداکثر این که از »عدم النفع« 
به عنوان »یارانۀ پنهان« می توان یاد کرد.  به عبارت روشن تر، دولت بابت بنزین »یارانه 
نمی پردازد«. بلکه از نفع کلان خود صرف نظر می کند و این دو گزاره با هم متفاوت اند. 
یارانه، آن است که در قانون بودجه دیده شده و عدد آن بیش از ۱00 هزار میلیارد تومان 
نیست. یارانه، در واقع فاصله قیمت مورد نظر تولید کننده و قیمت مطابق با قدرت خرید 
مصرف کننده را پر می کند. به عنوان مثال تولید کننده شیر می گوید اگر هر لیتر شیر کمتر 
از ۶ هزار تومان قیمت گذاری شود او دیگر قادر به ادامۀ تولید نیست و چون دولت، دغدغۀ 
اشتغال و سرپا ماندن واحدهای تولیدی را هم باید داشته باشد نمی تواند تولید کننده را 
موظف کند ۴ هزار تومان بفروشد. از سوی دیگر مثلا قدرت خرید مصرف کننده بیش از ۵ 
هزار تومان نیست. در اینجا دولت وارد می شود و پرداخت مابه التفاوت را بر عهده می گیرد. 
دولت نوع دیگری از یارانه را نیز می پردازد که هر چند در قانون بودجه دیده نشده اما چون 
از منابع موجود در بخش عمومی مانند صندوق توسعۀ ملی، صندوق نوآوری و شکوفایی یا 
حساب هدف مندی یارانه یا شرکت های دولتی است باز یارانه به حساب می آید منتها از آن 
با عنوان »یارانۀ فرابودجه ای« یاد می شود. این عدد هم بین ۱00 تا ۱۵0 هزار میلیارد تومان 
است. جمع دو عدد یارانۀ بودجه ای و فرابودجه ای ۲۵0 هزار میلیارد تومان می شود. با این 
وصف این پرسش پدید می آید که عدد ۹00 هزار میلیارد تومان از کجا می آید؟! اگر ۹00 را 
از ۲۵0 کسر کنیم به عدد ۶۵0 )هزار میلیارد تومان( می رسیم یا همان یارانۀ پنهان. بنابراین 
اگر هم یارانه باشد یارانۀ پنهان است و با بودجه ای یا فرابودجه ای تفاوت دارد.  یارانۀ پنهان 
اما در واقع »عدم النفع« است. عدم النفع یعنی چه؟ یعنی کالای تولید داخل را با قیمت 
پایین تر از قیمت قابل فروش در خارج از کشور بفروشیم. مثال روشن این که هر لیتر بنزین 
۵ هزار تومان قیمت دارد اما به هزار تومان فروخته می شود و اگر روزانه ۱00 میلیون لیتر 
بنزین مصرف شود به ازای هر لیتر ۴000 تومان عدم النفع، می شود ۴00 میلیارد تومان و 

ضربدر ۳۶۵ روز سال می کنیم و به عدد بزرگی می رسیم.
چند نکته اما در این میان وجود دارد:

۱. چنان که گفته شد یارانه همان عدم النفع نیست یا هر عدم النفعی یارانه نیست. فرض 
کنید شما باغ سیب دارید و هر ماه از باغ تان ۲0 کیلو سیب به کارمندتان می دهید. آیا 

می توانید به او بگویید ۱00 هزار تومان سیب به تو دادم؟
درست است که این ۲0 کیلو سیب ۱00 هزار تومان ارزش دارد یا می تواند دربازار این 

گونه بفروشد اما برای تولید کننده ۵ هزار تومان تمام نشده است.
درست است که می توانند بنزین را هر لیتر ۵ هزار تومان بفروشند اما آیا قیمت تمام شده 

آن هم ۵ هزار تومان است؟ در واقع نفعی نمی برند نه این که یارانه بپردازند.
۲. قیمت دلار از نظر دولت ۴۲00 تومان است. آیا قیمت قابل فروش اقلام انرژی با این 

قیمت دلار محاسبه می شود یا دلار ۱0 یا ۱۲ هزار تومان؟ این نیز مشخص نیست.
در  است.  رفاه  ایجاد  راستای  در  عدم النفع  از  دولت  کردن  نظر  صرف  از  بخشی   .۳
اردیبهشت ۸۴ خبرنگار یو اس تو دی که برای انتخابات ریاست جمهوری به ایران آمده بود 
با آقای هاشمی رفسنجانی مصاحبه کرد و در آغاز پرسید: متوسط درآمد ایرانیان ۲00 دلار 
است اما زندگی ها ۱000 دلاری است. این تفاوت از کجا می آید؟ پاسخ هاشمی جالب بود 

و گفت: جواب تان را با مراجعه به پمپ بنزین یا ملاحظه قبض برق و گاز دریافت می کنید.
منظور این بود که بخشی از دستمزدهای اندک و ناکافی با یارانه های مستقیم و پنهان 

جبران می شود.
۴. بنزین در ایران یک کالای معمولی نیست. درست یا نادرست به کالای معیار بدل شده 

است. منظور از کالای معیار این است که قیمت آن بر بهای دیگر اقلام اثر می گذارد.
سال ۵۹ که جنگ شروع شد قیمت بنزین از هر لیتر یک تومان به سه تومان افزایش یافت. 
اما بار تورمی چندانی نداشت. چون تعداد خودرو آن قدر نبود که بنزین، کالای معیار به 
حساب آید. گران شدن طلا اما بار تورمی داشت. چون مردم قیمت طلا را دنبال می کردند 

و حتی برخی سکه ربع را مانند اسکناس با خود همراه داشتند.
در سال های اخیر اما طلا و سکه از کالای معیار خارج شده منتها بنزین چه واقعی و چه 

روانی کالای معیار به حساب می آید.
از این رو می توان گفت این گزاره که ۶۴۹ هزار میلیارد تومان یارانۀ پنهان پرداخت می شود 
به عنوان یارانۀ پنهان درست است اما این که کل یارانه را ۹00 هزار میلیارد تومان بدانیم و به 

نسبت تولید ناخالص داخلی نتیجه بگیریم ۱۵ درصد شده دقیق نیست.
به یک دلیل ساده: عرضۀ بنزین به قیمت ۱000 تومان به معنی »عدم النفع« دولت است 

و عدم النفع نه یارانه بودجه ای است نه یارانه فرابودجه ای.
این سخن به معنی آن نیست که عدم النفع امر مثبتی است و باید ادامه یابد. هدف از این 
گفتار این است که اصطلاحات را درست و دقیق به کار ببریم و این نکته را هم در نظر داشته 

باشیم که کار دولت مثل یک کاسب، نفع بردن نیست.
زیرا از آموزش و پرورش دولتی یا بهداشت دولتی هم نفع نمی برد. آیا باید تعطیل کند؟ 
مگر کار دولت و حکومت و شأن آن بیش از خدمات رسانی است؟ آنچه باید بررسی شود 
این است که عدم النفع به رفاه انجامیده یا نه. اگر عدم النفع رفاه ایجاد کرده فبها و اگر ایجاد 

نکرده آیا با »نفع« ایجاد می شود یا »نفع« مردم در »عدم النفع« دولت است؟!

مدیرکل سیاسی وزارت کشور :

احزاب نمایندگان خود در کمیسیون ماده ۱۰ 
را انتخاب می کنند

مدیرکل سیاسی وزارت کشور اعلام کرد: دبیران کل احزاب ملی و استانی نمایندگان خود 
را در کمیسیون ماده ۱0 احزاب روز پنج شنبه- ۲ آبان ماه- انتخاب می کنند. 

»حمید ملانوری« در اطلاعیه ای درباره انتخابات نمایندگان احزاب در کمیسیون ماده 
۱0، تصریح کرد: جلسه انتخاب نماینده دبیران کل احزاب ملی در ساعت ۸ صبح و جلسه 
انتخاب نماینده دبیران کل احزاب استانی نیز در ساعت ۱۴ بعدازظهر روز پنجشنبه - دوم 
آبان ماه- در سالن ۶00 نفره وزارت کشور برگزار می شود. در این اطلاعیه تاکید شده است: 
سمت دبیرکلی حزب قائم به شخص بوده و قابل توکیل به غیر نیست و دبیران کل )اعم از 
نامزدها و سایر دبیران کل جهت رای دادن( باید شخصاً در جلسه انتخابات شرکت کنند. در 
اطلاعیه دبیر کمیسیون ماده ۱0 احزاب آمده است: حضور دبیران کل در جلسه انتخابات و 

دادن رای منوط به داشتن معرفی نامه کتبی با سربرگ و مهر حزب مربوطه است.

محمد تقی رهبر*

 دستیار ویژه رییس سازمان انرژی اتمی :

مدار ثانویه رآکتور اراک راه اندازی می شود
 به گفته دستیار ویژه رییس سازمان انرژی اتمی مدار ثانویه رآکتور در حال بازطراحی 
اراک تا ۲ هفته آینده راه اندازی می شود و تا سال آینده تست های سرد و تا سال ۱۴00 
رآکتور اراک به صورت کامل راه اندازی خواهد شد که اقدامی اقتدارآفرین و کاری جهادی 
و عملیاتی است. علی اصغر زارعان روز یکشنبه در آیین افتتاحیه چهل و هشتمین 
نمایشگاه تخصصی دستاوردهای صنعت هسته ای کشور در کرمان افزود: ۱00 درصد 
فعالیت های صنعت هسته ای ایران بومی سازی شده است و امروز در طراحی و ساخت 
انواع سانتریفیوژ خودکفا هستیم و از اینکه این تکنولوژی هایتک و خاص است، خلائی 
نداریم. وی تاکید کرد: زمانی کشورهای دیگر حاضر نبودند یک سانتریفیوژ به ما داده و 
تحمل نداشتند یک سانتریفیوژ برای ما بچرخد و این در حالیست که هم اکنون هزاران 
سانتریفیوژ در سایت های نظنز و فوردو مشغول به کار است. دستیار ویژه رییس سازمان 
انرژی اتمی با بیان اینکه مهم تر از سانتریفیوژ، کیک زرد است تصریح کرد: کیک زرد ماده 
اولیه و استراتژیکی است و همه دنیا می توانند آن را بخرند،  اما به جمهوری اسلامی نمی 
فروشند و اکنون تولید این ماده را در اختیار داریم. وی اظهار داشت: اسکن بخش اعظمی 
از مساحت کشور انجام شده است و در حال حاضر می دانیم چقدر ماده استراتژیک 
اورانیوم بومی داریم و امسال از ۵0 تن اورانیوم بومی استفاده خواهیم کرد. زارعان افزود: 
سالانه به ۲۷ تن اورانیوم غنی شده برای یک نیروگاه هسته ای قدرت نیاز داریم و اکنون به 
ظرفیت قبل از انقلاب در تولید کیک زرد رسیده ایم و باید روز به روز به فعالیت های خود 
ادامه بدهیم. وی تصریح کرد: ماده اولیه کیک زرد را بومی تولید می کنیم و این اقدام در 
قدرت چانه زنی ما در عرصه بین المللی خیلی اثرگذار است. دستیار ویژه رییس سازمان 
انرژی اتمی بیان کرد: دنبال ساخت بمب اتمی و انبار کردن آن نیستیم زیرا فتوای مقام 
معظم رهبری برای ما ملاک است. ما فناوری آن  را داریم و این اقتدار قدرت چانه زنی 
ایران عرصه بین المللی را بالا می برد. وی با بیان اینکه در مذاکرات هسته ای تلاش کردند 
کاربری رآکتور اراک را تغییر بدهند اظهار داشت: در کنار رآکتور اراک، تولید آب سنگین 
نیز فعالیت می کند و سالانه ۲0 تن آب سنگین تولید و به بعضی از کشورها صادر می کنیم 
و کسانی که می گفتند ایران بلوف می زند، خودشان خریدار آب سنگین ما شده اند و تا 
ظرفیت ۲۵ تن برحسب نیاز می توانیم آب سنگین تولید کنیم. زارعان با بیان اینکه سایت 
فوردو یک سایت پدافندی است افزود: امروز یک هزار و ۴۴ سانتریفیوژ در فوردو و پنج 
هزار و ۶0 سانتریفیوژ در نظنز موجود است. وی تاکید کرد: اگر در مذاکرات هسته ای با 
قدرت های جهانی اگر به طور ۱00 درصد اعتماد می کردیم، اکنون جایگاه ما این نبود و 
با کار جهادی و بصیرت این فعالیت ها اتفاق افتاد و این فعالیت ها و اقدامات تمرینی برای 

بزگشت پذیری به قبل از اجرای تعهدات است.

فرمانده کل سپاه :

دستگیری سرشبکه آمدنیوز سرویس های 
اطلاعاتی بیگانه را غافلگیر کرد

 فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پی ابراز محبت آحاد مردم و مسئولان 
از دستگیری سرشبکه کانال معاند آمد نیوز گفت: بار دیگر ضربتی محکم بر دشمن در 
خانه اش فرود آوردند و معیار قدرت اطلاعاتی سپاه را به محک گذاشتند. به گزارش روز 
شنبه پایگاه اطلاع رسانی سپاه، در پی دستگیری سرشبکه کانال معاند آمد نیوز و ابراز 
محبت و عنایت علماء بزرگ، مسئولین نظام، فرماندهان گرانقدر و آحاد مردم عزیزمان از 
اقدام و قدرت اطلاعاتی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، سرلشکر پاسدار سلامی فرمانده 
کل سپاه پاسداران پیام قدردانی و تشکر صادر کردند. در پیام سرلشکر پاسدار حسین 
سلامی خطاب به آحاد مردم و مسئولان آمده است: خداوند متعال را شاکریم که در ایام 
بزرگداشت اربعین حماسه ساز حسینی )ع( این فریاد رسای مظلومان مقتدر تاریخ، قامت 
فرازانی که راه و رسمشان در گمنامی است، بار دیگر ضربتی محکم بر دشمن در خانه اش 
فرود آوردند و معیار قدرت اطلاعاتی سپاه را به محک گذاشتند و نماد و شاهد مثال آشکاری 
از سیطره اطلاعاتی فرزندان انقلابی رهبری عزیز و ملت بزرگمان را بر نظام های اطلاعاتی 
عنکبوتی مستکبران آفریدند. وی در این پیام عنوان کرد: همچنین از ابراز لطف و عنایت 
علماء بزرگ، مسئولین نظام، فرماندهان گرانقدر و آحاد مردم عزیزمان تشکر نموده و از 
این که موجبات خوشحالی ملت سرافراز ایران اسلامی فراهم شد، پیشانی شکر بر زمین 
می سائیم. فرمانده کل سپاه بیان کرد: با این ابتکار عمل و اقدام اطلاعاتی طراز جهانی 
و حرفه ای، یکی از کور سوهای جنگ روانی دشمن در ناامن سازی ذهنی و راه اندازی 
آشوب های خیابانی، اختلاف افکنی ما بین نخبگان و مسئولین، نشر اکاذیب و شایعه، 
ترویج بدبینی و ناامیدی در مردم خاموش شد و غافلگیری بر سرویس های اطلاعاتی 
استکباری تحمیل شد. سلامی اظهار داشت: امید وافر داریم به برکت خون مطهر شهدا 
و صبر و استقامت تمامی همرزمان جبهه مبارزه با کفر در طلیعه گام دوم انقلاب اسلامی، 
سرشت عاشورایی سپاه در سایه رهبری معظم انقلاب، سرمایه ای برای پیش قراولی لشکر 

فائقه امام زمان )عج( باشد.

یک نماینده مجلس مدعی شد؛

امارات ۷۰۰ میلیون دلار پول های بلوکه شده 
ایران را آزاد کرده است

 نماینده مردم فریدونشهر و چادگان در مجلس گفت: روابط ارزی امارات با ایران بهبود 
یافته و این کشور ۷00 میلیون دلار از پول های بلوکه شده ایران را آزاد کرده است. اکبر 
ترکی در خصوص تغییر رفتار کشورهای غربی و عربی با ایران، اظهار داشت: فرانسه و 
دیگر کشورهای اروپایی که اینستکس را مطرح کردند به دنبال این بودند تا کمبود نفت 
خود را از این طریق  جبران  کنند، زیرا با تحریم ایران نیاز به نفت در بازار جهانی احساس 
می شود و غربی ها برای جبران این خلأ به ساز و کار اینستکس روی آوردند. عضو فراکسیون 
نمایندگان ولایی مجلس شوری اسلامی بیان کرد: اروپایی ها می دانند اگر روزانه ۷00 هزار 
تا ۱.۵ میلیون بشکه نفت مورد نیاز خود را از ایران خریداری کنند مشکلاتشان رفع می 
شود و هدف آن ها نفع رساندن به ایران نیست بلکه برای رفع گرفتاری خود تلاش می کنند. 
وی افزود: هر بشکه نفت را اکنون بین ۶0 تا ۷0 دلار پیش  بینی می کنند، در صورتی که 
بطور میانگین هر بشکه نفت بصورت متوسط با قیمت ۱۱0 دلار به دست اروپایی ها می 
رسد. ترکی ادامه داد: تامین امنیت نفتکش ها، بیمه و مشکلات نقل و انتقالاتی از جمله 
عواملی هستند که قیمت نفت برای اروپایی ها را افزایش می دهد؛ به دلیل ناامنی های 
ایجاد شده، اروپایی ها مجبور هستند نفت را گرانتر خریداری کنند. در این شرایط که 
اروپایی ها تلاش می کنند نفت ایران را خریداری کنند، اماراتی ها نیز سعی می کنند رابطه 
خود را با ایران بهبود بخشند. نماینده مردم فریدن، فریدونشهر و چادگان در مجلس شورای 
اسلامی گفت: اماراتی ها نیز فهمیده اند که دراین مقطع غربی ها و عربستان نمی توانند 
امنیت این کشور را تامین کنند. وی افزود: امارات خود را سوئیس خاورمیانه معرفی می کند 
اما تجارت، بانکداری، انرژی و هواپیمایی این کشور وابسته به امنیت است و می داند در 
صورت نبود امنیت نمی تواند کاری کند. عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای 
اسلامی گفت: امارات از عربستان و آمریکا دوری کرده و روابط خود را با ایران اصلاح و ۷00 
میلیون دلار از پول های بلوکه شده ایران را آزاد کرده است. ترکی ادامه داد: روابط ارزی 

امارات با ایران بهبود یافته و صرافی های بسته شده ایرانی در دوبی دوباره فعال شده اند.

محمدعلی پورمختار :

رئیس جمهور درخواستی برای برگزاری 
رفراندوم نداشته است 

 عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس گفت: بارها آقای رئیس جمهور درباره رفراندوم 
سخن گفته اند اما عملا درخواستی به مجلس نداده اند که راجع به یک موضوع که یک 
معضل است و نیاز به رجوع به آرای عمومی است بگویند من درخواست برگزاری رفراندوم 
را دارم. محمدعلی پورمختار درپاسخ به این سوال که طبق تاکیدات رئیس جمهور چقدر 
ضرورت دارد که از همه ظرفیت های قانون اساسی ازجمله ظرفیت همه پرسی استفاده 
کنیم؟، گفت: قانون اساسی شرایط رفراندوم را گفته است، یعنی برای مسائل مهم و 
اساسی کشور است که با درخواست رئیس جمهور و تصویب مجلس صورت گیرد. اولا که 
تا حالا چنین درخواستی نشده است، بارها آقای رئیس جمهور این را گفته اند اما عملا 
درخواستی به مجلس نداده اند که راجع به یک موضوع که یک معضل است و نیاز به رجوع 
به آرای عمومی است بگوید من درخواست برگزاری رفراندوم را دارم. پورمختار در پایان 
گفت: صحبت های رئیس جمهور تا کنون در حد طرح مساله بوده است و حتی خارج 
از درخواست از مجلس اینکه چه مساله ای مدنظر است ما تا حالا نشنیده ایم که ایشان 
بگوید راجع به فلان مساله نظر برگزاری رفراندوم دارم. این اتفاق تا حالا نیافتاده است و 
اگر رئیس جمهور واقعا نظرش این است که ما نیاز به رفراندوم داریم با نوشتن نامه و رعایت 

تشریفات می تواند درخواست آن را به مجلس بدهد.

وزیر نیرو: 

حذف قبوض کاغذی هیچ ارتباطی با 
تعرفه های برق ندارد

 وزیر نیرو گفت: حذف قبوض کاغذی حرکتی رو به جلو و موثر است و هیچ ارتباطی با 
بحث تعرفه های برق ندارد. رضا اردکانیان روز یکشنبه در جمع خبرنگاران در حاشیه یکصد 
و هفتاد و دومین جلسه شورای شهر تهران اظهار داشت: دو موضوع حذف قبوض کاغذی 
و اعمال تعرفه های مصوب شده برای مشترکان پرمصرف با یکدیگر همزمان شد که این امر 
باعث ایجاد سوءتفاهم در بین مردم شده است. وی تاکید کرد: افزایش تعرفه های برق این 
گونه با حذف قبوض کاغذی صحتی ندارد. وزیر نیرو با اشاره به اینکه امسال از سوی هیات 
وزیران مصوبه برای مشترکان پرمصرف افزایش تعرفه داشته ایم گفت: برای کم مصرف ها ۷ 
درصد و برای کسانی که بیش از الگوی مصرف برق استفاده کنند ۱۶ درصد تعرفه افزایش 
تعرفه برق داشته ایم. وی ادامه داد: هدف اصلی ما از این تعرفه نقش بازدارندگی برای 

مشترکان پرمصرف بود تا از این طریق به جرگه خوش مصرف ها بازگردند.

رئیس جمهوری در پیامی به »برهم صالح« رئیس جمهوری و »عادل عبدالمهدی« نخست 
وزیر عراق خاطرنشان کرد: این گردهمایی بیش از پیش نشان داد که اربعین فقط یک 
مناسبت تقویمی نیست، بلکه معجزه ماندگار تاریخی و قوی ترین رسانه برای معرفی فرهنگ 

حسینی و قیام عاشورایی است.
به گزارش روز یکشنبه پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری،  حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی در این پیام خطاب به "برهم صالح " رئیس جمهوری و عادل عبدالمهدی 
نخست وزیر عراق با قدردانی از تلاش همه مردم، مسئولان، علما و به ویژه مقام مرجعیت برای 
تامین امنیت کامل و میهمان نوازی از زائرین اربعین حسینی، اظهار داشت: در راهپیمایی 
بزرگ و باشکوه اربعین حسینی که امسال با حضور و مشارکت بی نظیر و میلیونی عاشقان 
ولایت و مشتاقان آزادی و آزادگی برگزار شد، بار دیگر حماسه ای جاودانه و به یادماندنی خلق 
و پیام آزادگی و جوانمردی عاشورا به گوش همه جهانیان رسانده شد. این گردهمایی بیش 
از پیش نشان داد که اربعین فقط یک مناسبت تقویمی نیست، بلکه معجزه ماندگار تاریخی 

و قوی ترین رسانه برای معرفی فرهنگ حسینی و قیام عاشورایی است.
وی در این پیام تصریح کرد: این همایش جهانی سرشار از برکات است که هر سال بیش 
از پیش ابعادی آشکارتر می یابد و تجلی همبستگی و اتحاد و نزدیکی صمیمانه ارادتمندان 
رسالت و ولایت به ویژه در بین مردم دو کشور ایران و عراق و تشکیل جبهه ای واحد علیه ظلم، 

تبعیض و خشونت است.
رئیس جمهوری در این پیام بیان کرد:  لازم می دانم از همه مسئولان، علما و به ویژه مقام 
مرجعیت که با تأمین امنیت کامل و میهمان نوازی از زائران، از هیچ کوششی دریغ نکردند، 

صمیمانه تقدیر و تشکر کنم.
روحانی عنوان کرد: تلاش مردم متدین و فداکار عراق و موکب داران عزیز آن کشور که 
خالصانه و سخاوتمندانه پذیرای میلیون ها زائر ایرانی و دیگر کشورهای اسلامی بودند، 

شایسته نهایت تجلیل و قدردانی است.
وی در این پیام با آرزوی توفیقات روزافزون برای وی و تمامی تلاشگران برگزاری این مراسم 
با شکوه، پیوند دوستی، سربلندی و اقتدار هر چه بیشتر دو کشور دوست و برادر ایران و عراق 

را از خداوند بزرگ مسالت کرد.              
حماسه زائران اربعین موجب یأس و ناامیدی مضاعف دشمنان شد

رئیس جمهور در پیامی گفت: حماسه بی نظیر و وصف ناپذیر زائران اربعین حسینی به رغم 
خواسته استکبار جهانی و حامیان آنان، موجب قدرت نمایی بیشتر اسلام و یأس و ناامیدی 

مضاعف دشمنان شد.
با قدردانی از حضور پرشور و  حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور در پیامی 
حماسی محبان امامت و ولایت در راهپیمایی بزرگ و جهانی زیارت اربعین حسینی، تصریح 
کرد: این حماسه بی نظیر و وصف ناپذیر، امسال به رغم خواسته استکبار جهانی و حامیان 

آنان، موجب قدرت نمایی بیشتر اسلام و یأس و ناامیدی مضاعف دشمنان گردید.
متن پیام حجت الاسلام حسن روحانی به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
هُ بِهِ الْخَیْرَ قَذَفَ فِی قَلْبِهِ حُبَّ الْحُسَیْنِ علیه السلام وَ حُبَّ زِیَارَتِهِ »امام صادق)ع(« رَادَ اللَّ

َ
مَنْ أ

بار دیگر  استقبال پرشور و حضور حماسی محبان امامت و ولایت در راهپیمایی بزرگ و 
جهانی زیارت اربعین در سرزمین خاطره های باشکوه، جلوه تازه ای به عظمت اسلام و 

وحدت مسلمانان بخشید.
این حماسه بی نظیر و وصف ناپذیر، امسال به رغم خواسته استکبار جهانی و حامیان آنان 
که قصد داشتند با برخی تحریکات و توطئه های مزورانه، قدرت سیاسی، فرهنگی، و معنوی 

این حماسه عظیم مشتاقان مکتب حسینی را کم رنگ تر نمایند، به یاری خدا در کمال 
آرامش و امنیت برگزار شد و موجب قدرت نمایی بیشتر اسلام و یأس و ناامیدی مضاعف 

دشمنان گردید.
امروز یادآور خاطره آن کاروان کوچک و عزیز در دشت کربلا، امواجی بزرگ از هوشیاری و 
بیداری در سراسر جهان به جنبش در آورده است، حرکتی که خیل بی شمار عاشقان خاندان 
رسالت و ولایت را به اراده ای واحد و مستحکم در مسیر تحقق شریف ترین ارزش های انسانی 
و الهی یعنی آزادگی و جوانمردی که اکنون بیش از هر زمان دیگری در برابر زیاده خواهی ها 

به آن نیاز وجود دارد، تبدیل ساخته است.
اینجانب با آرزوی قبولی زیارت همه زائران عزیز که با شور و شوق خود طراوت بخش این 
همایش بزرگ بودند، از همت خیرین، هیأت های مذهبی و کرامت موکب داران که با تلاش 
بی وقفه، آسایش زائرین را فراهم کردند، قدردانی می کنم و توفیق روزافزون ملت و دولت عراق 

را که میزبانان اصلی این مراسم وحدت آفرین بودند، از خداوند منان مسألت دارم.
ویژه  به  الهی  آیین  این  برپایین  دست اندرکاران  همه  مستمر  تلاش های  از  همچنین 
وزارتخانه های کشور، امور خارجه، راه و شهرسازی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، نیروهای 
بزرگوار  مردم  زیارت،  و  حج  سازمان  احمر،  هلال  سازمان  امنیتی،  و  انتظامی  نظامی، 
ارائه  و  ایلام، کرمانشاه و خوزستان و سایر دستگاه های ذیربط در مدیریت  استان های 
خدمات به زائران محترم و نیز از رسانه ملی در انعکاس لحظه به لحظه اخبار حضور میلیونی 

زائران، اهتمام ورزیدند، تقدیر و تشکر می کنم.
امیدوارم با توجهات الهی، شاهد عشق و علاقه روزافزون ملت شریف ایران اسلامی به سرور 
و سالار شهیدان حضرت امام حسین)ع( و یاران با وفای ایشان باشیم و دستاورد این حرکت 
بزرگ جهانی که همه ساله پرشورتر از سال قبل برگزار می گردد، نزدیک تر شدن هر چه بیشتر 

دل های مؤمنین و امت اسلامی به همدیگر و تجلی عظمت اسلام باشد.

در پیامی به رئیس جمهوری و نخست وزیر عراق:

قدردانی روحانی از میهمان نوازی عراقی ها

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت : مجلس یکی 
از شاخصه های نظام اسلامی است و کسانی که اسباب 
حضور کوتوله ها را در مجلس فراهم می سازند خیانت 

بزرگی به انقلاب اسلامی می کنند.
 حجت الاسلام هادی غفاری که یکی ازنمایندگان 
اولین دوره مجلس شورای اسلامی بوده درباره کیفیت 
در  داد:  توضیح  اسلامی  شورای  مجلس  دوره  اولین 
انتخابات مجلس اول بحث نظارت به شکلی بود که 
قرار شد کسانی که نظام را قبول ندارند کاندیدا نشوند 
که البته تعدادشان زیاد نبود و حتی مسعود رجوی که 
کاندیدا شده بود هم رأی نیاورد. اما اعضای نهضت آزادی 
رأی  بالایی آوردند که الحق  و الانصاف حق شان هم بود. 
به هر حال آنها برای ایران و کشور از سال های پیش از 

انقلاب مجاهدت های زیادی کردند.
این چهره اصلاح طلب یادآور شد: حتی مرحوم آقای 
بازرگان به همراه  آقای طالقانی و مرحوم دکتر یدالله 
سال  سال های  سحابی  مهندس  پسرش  و  سحابی 
آنها  با  آن روزها  البته  زندانی شدند.  رژیم طاغوت  در 
اختلاف فکری و سلیقه ای داشتیم که نه تنها بد نبود، 
بلکه تضارب رأی باعث رشد و شکوفایی مجلس اول 
شد. چون به هیچ وجه کینه توزی و لج بازی نداشتیم 
و اگر حرفی داشتیم، جدی مطرح می کردیم و فیلم 
باعث  رفتار  آن  داد:  ادامه  غفاری  نمی کردیم.  بازی 

شد مجلسی ها به نخست وزیری چهره ای چون شهید 
به  را  موسوی  میرحسین  آقای  و  بدهند  رأی  رجایی 
عنوان وزیر خارجه انتخاب کنند. همان مجلس به  آقای 
رفسنجانی به عنوان رئیس و شیخ محمد یزدی به عنوان 

نایب رئیس مجلس رأی داد.
جمله »میزان حال فعلی افراد است« 

را چماق کرده ایم
وی افزود: مجلس اول همچنین یکی از رشیدترین 
مجالس بود و در ادوار ده گانه مجلس شورای اسلامی  
کارآمدترین دوره بود. البته مجالس دوم و سوم هم خوب 
بود، تا اینکه از انتخابات مجلس چهارم شورای نگهبان 
کاری کرد که مجالس از آن به بعد با حضور چهره های 
ضعیف تشکیل شود. غفاری در ادامه اظهار داشت: من 
واقعاً نمی دانم کدام خدابیامرزی این نظارت استصوابی 
را مطرح کرد. اصلًا مردم شاید دل شان می خواهد به 
شمر و خولی رأی بدهند. مگر امام رحمت الله علیه در 
بهشت زهرا نفرمودند که گیرم شاه فردی عادل، دلسوز، 
مهربان و اندیشمند است. وقتی مردم نمی خواهند، 
باید برود. از آقایان باید پرسید این حرف امام است یا 
نه؟ فقط یک کلمه از امام یاد گرفتیم که »میزان حال 
فعلی افراد است« که این حرف را چماق کرده ایم و بر 

سر انتخابات می زنیم.
نماینده دور اول مجلس افزود: من به سخنان آقای 

روحانی با دقت گوش کردم. ایشان اصلًا نگفته نظارت 
بی خود است. ایشان گفته است قانون باید عوض شود. 
من هم می گویم هیچ قانونی وحی منزل نیست و در 

صورت لزوم باید تغییر کند.
فیتیله نظارت را پایین بکشیم

این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: حداقل باید 
فتیله نظارت را پایین تر بکشیم؛ یعنی کسی را که فساد 
بَیِن دارد و روحیه دزدی و بی اخلاقی اش به تایید چهار 
دستگاه قطعی برسد رد صلاحیت کنند، نه اینکه بنده را 
با ۹ متر عمامه متهم به عدم التزام عملی به اسلام کنند. 
وای بر من و زن و بچه ام که بعد از ۴0 سال امامت نماز 
مسجد و سالیان سال مبارزه مرا بی دین معرفی می کنند 
و می گویند مسلمان نیستم. بنابراین باید سعی کنیم 
این قانون تغییر کند تا آدم های متملقی که برای تایید 
شدن در انتخابات بعدی سازشکار می شوند نتوانند روی 

صندلی مجلس بنشینند.
پایان  در  غفاری  هادی  آنلاین،  اعتماد  گزارش  به 
نظام  از شاخصه های  یکی  سخنانش گفت: مجلس 
اسلامی است و کسانی که اسباب حضور کوتوله ها را 
انقلاب  به  بزرگی  فراهم می سازند خیانت  در مجلس 
اسلامی می کنند. همچنین لازم به توضیح می دانم، 
نگاه تمامیت خواهی متعلق به عصر قجر هم نیست و به 

عصر حجر برمی گردد.

حجت الاسلام هادی غفاری :

حضور کوتوله ها در مجلس خیانت به انقلاب است

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: به هیچ عنوان از نتیجه گیری در انتخابات 
دلسرد و ناامید نیستیم چون کسی دلسرد می شود که به نظام و انقلاب علاقمند نباشد. 
اینها سختی ها و صئوبت های راه سیاست ورزی است. اصلاح طلبان تعلق قلبی و روحی 

به نظام دارند بنابراین سختی ها و صئوبت  های سیاست ورزی را تحمل می کنند.
محمد عطریانفر درباره موقعیت اصلاح طلبان در انتخابات مجلس آینده گفت: در 
وضعیت نابرابر ، هر گونه قیاسی غلط است. اگر مبانی و زیرساخت حقوقی یکسان برای 
سیاست ورزی دو جناح فراهم باشد، می توان محصول یا جوجه های هر جناحی را در پایان 

انتخابات شمرد ویا قدر و قیمت و ابعاد و اندازه هر یک را با دیگری مقایسه کرد.
وی افزود: اصلاح طلبان هیچ ارتباط اعتمادآمیز و تکیه گاه مطمئنی در شورای نگهبان 
و رسانه پرقدرت صداوسیما ندارند و هیچ رسانه اطمینان بخشی هم نیست که برخی 
واقعیت های تلخ وشیرین را درباره جریان اصلاحات طرح کرد. اما با وجوداین تلخکامی 
که شأن و شرایط پیشاانتخاباتی بین اصلاح طلبان و اصولگرایان برابر نیست، فرصت هایی 
بوده که حتی در موقعیت ضعف اقتدار حقوقی، اصلاح طلبان به برخی مناصب قدرت 

دست پیدا کرده اند.
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران یادآور شد: باید این مقایسه ها و داوری ها را به ساحت 
مردم برگرداند تا آنها در بزنگاههای انتخابات مشخص کنند هر جناحی از چه موقعیت 
جانبداری ها  روحیات،  شهری،  متوسط  جامعه  معتقدم  است.  برخوردار  ومحبوبیتی 
و جهت گیری های اصلاح طلبانه اش بر نفوذ دیدگاه ها و اندیشه های اصولگرایانه اش 
رجحان دارد و چون امر انتخابات ومشارکت مؤثر مدنی وجه شهری و گسترده تری نسبت 
به حوزه های غیرشهری دارد، طبیعتا مقبولیت اصلاح طلبان نزد جامعه بالاتر از رقیب 

است ولو اینکه اصولگرایان موقعیت های حقوقی نیرومندی در بدنه قدرت داشته باشند.
وی ادامه داد: از آنجاکه اصلاح طلبان به نظام جمهوری اسلامی و انقلاب علاقمندند 
وبا آن پیوند تاریخی دارند و برای حفظ و صیانت از انقلاب و نظام تلاش می کنند، طبعا از 
فرصتهای سیاسی ، خوب بهره می گیرند و درانتخابات بواقع موقعیت خودشان را درحد 

توان نشان می دهند.
عطریانفر درباره نقد اصولگرایان به مظلوم نمایی و هوچی گری سیاسی اصلاح طلبان 
برای ایجاد هیجانات کاذب اجتماعی و کسب رأی در زمان انتخابات، اظهار داشت : 
تمامی آنچه اصولگرایان بصورت افراطی وغیر واقع به اصلاح طلبان نسبت می دهند، 
دست بر قضا همان نسبت ها و رویکردها را خودشان بیشتر بکار می برند وهمواره بدون 

دلهره ونگرانی از آن استفاده می کنند.
وی افزود: همان هوچی گری و مظلوم نمایی که به اصلاح طلبان نسبت میدهند، و می 
تواند به عنوان حربه انتخاباتی مورد استفاده هر گروه سیاسی قرارگیرد، طبعا اصولگرایان از 
همین حربه ها بیشتر وبهتر وبدون خوف وخطر میتوانند استفاده کنند که این شگرد را هم 
بعضا انجام می دهند. ضمن اینکه حربه ها و ابزارقدرت هایی نزد اصولگرایان دیده می شود 

که نزد اصلاح طلبان هیچ کدامش نیست.
این فعال اصلاح طلب تأکید کرد: به هیچ عنوان در انتخابات دلسرد و ناامید نیستیم 
چون کسی دلسرد می شود که به نظام و انقلاب علاقمند نباشد. اینها سختی ها و صعوبت 
های سیاست ورزی است. اصلاح طلبان تعلق قلبی و روحی فراوانی به نظام دارند بنابراین 
سختی ها ی حضور فعال در سیاست را تحمل می کنند و در راه آزادی و استقلال کشور 

هزینه می دهند. انشاءالله روزگار آینده برای آنها حتما بهتر از گذشته خواهد بود. 

محمد عطریانفر:

 از نتیجه گیری در انتخابات دلسرد نیستیم

عضو شورای مشورتی رئیس دولت اصلاحات گفت: پایگاه 
اصلاح طلبان در مجلس آینده قوی از مجلس فعلی نخواهد 
بود. در واقع اگر آقای عارف در مجلس آینده هم وارد شود 

جایگاهش تغییری نسبت به این دوره نخواهد کرد.
و  امید  فراکسیون  ناکارآمدی  درباره  ناصری  عبدالله 
خوشحالی اصولگرایان از سرلیستی دوباره عارف در جریان 
توان  و  کارنامه  به  توجه  با  گفت:  نیوز  نامه  به  اصلاحات 
مدیریتی آقای عارف در چهار سال مجلس دهم، این مسئله 
تصوری غیرواقعی نیست. بالاخره آقای عارف به رغم همه 
ویژگی های مثبتی که دارد کمتر عمق سیاسی تحولات را 
می بیند و مدیریتش هم نشان داد نمی تواند یک مجموعه 

درون پارلمان را پویا و فعال نگه دارد.

وی ادامه داد: ارزیابی امروز از فراکسیون امید بسیار مردود 
و منفی است. البته چند عضو محدود فراکسیون امید رسالت 
نمایندگی خودشان را توانستند انجام دهند، گرچه ممکن 
است دستاورد آنچنانی برای موکلان شان نداشت اما بالاخره 
آزادمنشی، پاکدستی و بی حاشیه بودنشان، عملکرد آنها 
را از سایر نمایندگان متمایز کرد که امیدوارم این دوره هم 
تأییدصلاحیت شوند. این فعال اصلاح طلب در پاسخ به 
این سئوال که آیا عارف رقیب سهل و آسانی برای اصولگراها 
خواهد بود؟ اظهار کرد: عملکرد آقای عارف در مجلس دهم 
این مسئله نشان داد، معتقدم با روند کنونی فراکسیون امید، 
پایگاه اصلاح طلبان در مجلس آینده قوی از مجلس فعلی 
نخواهد بود. در واقع اگر آقای عارف در مجلس آینده هم وارد 

شود جایگاهش تغییری نسبت به این دوره نخواهد کرد.
عارف می خواهد روی انتخابات ۱۴۰۰ تمرکز کند 

وی افزود: آقای عارف به احتمال زیاد وارد مجلس آینده 
انتخابات  برای  بتواند  تر  آنکه راحت  برای  او  نخواهد شد. 
انتخابات  نامزد  کند،  تلاش   ۱۴00 جمهوری  ریاست 

یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی نمی شود.
عضو شورای مشورتی رئیس دولت اصلاحات درباره گزینه 
های دیگر جریان اصلاحات برای سرلیستی در انتخابات 
عالی  شورای  عضو  چون  ندارم  خبر  کرد:  اظهار  مجلس، 
سیاستگذاری نیستم، اما چون اصلاح طلبان با مردم تعامل 
اقناع کننده ای ندارند، به همین راحتی نمی توانند وارد 

مجلس شوند.

عبدالله ناصری:

 عارف نامزد انتخابات مجلس نمی شود

مهرداد خدیر*

در  فروشی  صندلی  مورد  یک  حتی  اینکه  بیان  با  فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزیر   
دانشگاه های دولتی زیر نظر وزارت علوم رخ نداده است، گفت: این موضوع باید ازجانب 
مسئولان وزارت بهداشت پاسخ داده شود. به گزارش خانه ملت، منصور غلامی روز یکشنبه 
درباره موضوع صندلی فروشی در دانشگاه ها به ویژه دانشگاه های تراز اول کشور، عنوان 
کرد: نقل قول هایی در این باره از من منتشر شده که به درستی نقل قول نشده است. وی 
افزود: به این دلیل که موضوع صندلی فروشی در دانشگاه های علوم پزشکی مطرح بوده، 
بهتر است مسئولان وزارت بهداشت در این باره پاسخگو باشند. عضو کابینه دولت دوازدهم 
با استناد به اظهارات مسئول روابط عمومی وزارت بهداشت، ادامه داد: بر اساس اظهارات 
این مقام مسئول، آنچه رخ داده به این دلیل بوده که در مسیر انتقال دانشجویان از خارج به 

داخل، آئین نامه مربوطه برای تعدادی از افراد به درستی رعایت نشده است که اگر در این باره 
از وزارت بهداشت سئوال شود، پاسخ دقیق تری خواهند داد. غلامی با بیان این که حتی 
یک مورد هم، از پدیده صندلی فروشی در دانشگاه های تحت نظر وزارت علوم نبوده است، 
تأکید کرد: قطعا این موضوع حتی یک مورد هم در دانشگاه های دولتی رخ نداده است 
چراکه ظرفیت ها بسیار بیشتر از داوطلبان است. وی افزود: به این ترتیب اکثر دانشجویان 
در رشته هایی که علاقه مند هستند، تحصیل می کنند و رقابت فقط در برخی از رشته ها آن 
هم در ۱0 تا ۱۵ دانشگاه  برتر کشور است؛ بنابراین این رقابت با اولویت تحصیل برخی از 
دانشجویان در محل زندگی خود، و اولویت های دیگر توزیع می شود و به همین دلیل صندلی 

فروشی در دانشگاه های دولتی زیر نظر وزارت علوم وجود ندارد.

وزیر علوم:

 حتی یک صندلی در دانشگاه های دولتی فروخته نشده است
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سریع ترین روش ها برای تسکین
 انواع مختلف درد

اگر به دارو های شیمیایی دسترسی نداشتید، می توانید از سریعترین و بی ضررترین 
روش های ذیل برای تسکین درد های مختلف استفاده کنید.

ممکن است برای هر کسی اتفاق بیفتد که به طور ناگهانی دچار لرز یا درد در نقطه ای 
از بدن شود، اما به قرص یا داروی شیمیایی مناسبی برای کنار آمدن با آن دسترسی 
نداشته باشد. ممکن است چنین شرایطی وحشتناک به نظر برسد، اما هیچ نگرانی در 
این زمینه وجود ندارد. از خوردن یک تکه شکلات گرفته تا تسکین دهنده طبیعی گلو 

درد، روش های طبیعی برای متوقف کردن این درد های مزاحم وجود دارد.
در ادامه این مطلب با راهکار های مفیدی آشنا می شوید که اگر نمی خواهید دارو 

بخورید و یا به داروی مناسبی دسترسی ندارید، می توانید از آن ها استفاده کنید.
برای آرام کردن گلو درد، یک تکه شکلات تلخ بخورید

اگر سرفه می کنید و احساس گلودرد دارید، یک تکه شکلات تلخ بخورید. به گفته 
دانشمندان، شکلات می تواند سرفه را سرکوب کرده و گلو درد را حتی بهتر از دارو های 
معمول بهبود بخشد. مطالعات نشان داده است که کاکائو و شکلات به میزان قابل 

توجهی سرفه را کاهش می دهند و بهتر از کدئین و شربت های قندی کار می کند.
برای رفع علائم میگرن آب بیشتری بنوشید

مقدار زیادی آب بنوشید. کارشناسان توصیه می کنند هر ۲ ساعت یک لیوان آب 
مصرف کنید. سردرد های خفیف و میگرن شدید اغلب با کم آبی بدن ایجاد می شوند. 
عدم تعادل مایعات و الکترولیت ها در بدن اجازه نمی دهند سیستم ها به شیوه ای مناسب 
کار کنند. نوشیدن آب کافی به شما در مقابله با کم آبی و رفع علائم میگرن کمک می کند.

برای جلوگیری از درد ناشی از التهاب مقداری زردچوبه مصرف کنید
اگر از التهاب رنج می برید، مقداری زردچوبه یا عصاره آن، که حاوی کورکومین است 
را به عنوان مکمل غذایی اضافه کنید. زردچوبه، ادویه ای است که به ویژه در آسیا مورد 
استفاده قرار می گیرد و به دلیل خاصیت ضد التهابی کورکومین موجود در آن، به عنوان 
داروی جایگزین بسیار مورد استفاده قرار می گیرد. برخی مطالعات کورکومین را با 
دارو های معمولی مقایسه کرده اند و دریافتند که به اندازه ایبوپروفن در تسکین درد موثر 
است. پزشکان معمولًا توصیه می کنند که زردچوبه یا کپسول کورکومین در بیمارانی که 

مبتلا به درد مفاصل هستند، استفاده شود.
انجام حرکات کششی برای کاهش درد کمر

لباس راحت بپوشید و یک تشک یوگا تهیه کنید. انواع تمرین های کششی وجود دارد 
که می توانید انجام دهید. اگر کمر درد شما ناشی از برخی مسائل پزشکی دیگر، به غیر از 
کشش ماهیچه ای است، باید هنگام انجام تمرینات مراقب باشید. کشش باعث افزایش 
تنش در عضلات حامی ستون فقرات می شود و دامنه حرکت و تحرک بدنی کلی شما را 

بهبود می بخشد.
برای خلاص شدن از سردرد، روغن های طبیعی را استنشاق کنید

چند قطره روغن طبیعی را به یک حوله اضافه کرده و عطر را استنشاق کنید و یا به 
پیشانی خود بمالید. اما مراقب باشید، زیرا برخی روغن های طبیعی می توانند باعث 
سوختگی شوند، بنابراین باید قبل از استفاده روی پوست، با مقداری روغن دیگر )مانند 
روغن نارگیل( رقیق شوند. روغن های طبیعی زیادی با خاصیت درمانی برای سردرد 
وجود دارد که می توانید از آن ها استفاده کنید. روغن اسطوخودوس، نعناع، رزماری و 
بابونه از جمله آن ها هستند. اعتقاد بر این است که این روغن ها دارای خاصیت تسکین 
دهنده و آرامش بخش هستند. به همین دلیل می توانند برای درمان سردرد های ناشی از 

اضطراب و استرس مفید باشند.
برای تسکین درد دندان از چای نعناع استفاده کنید

یک قاشق چایخوری برگ نعناع خشک را درون یک فنجان آب جوش بگذارید و 
بگذارید ۲0 دقیقه بماند. پس از خنک شدن، دهان خود را با چای بشویید. همچنین 
می توانید کیسه های چای نعناع گرم و مرطوب را روی دندان درد قرار دهید و چند دقیقه 
آن را نگه دارید تا درد کم شود. نعناع دارای خواص بی حسی است که اثرات تسکین 
دهنده درد را را به دنبال دارد. منتول موجود در نعناع دارای خواص ضد باکتریایی هم 

است.
برای بهبود درد استخوان و مفاصل، با محلول نمک حمام کنید

دو فنجان نمک را به آب وان خود اضافه کنید و به مدت ۱۵ دقیقه در آن قرار بگیرید. 
همچنین می توانید مفصل دردناک را در یک کاسه آب گرم با یک فنجان نمک در آن 
خیس کنید. نمک سرشار از منیزیم است که بیش از ۳00 آنزیم در بدن را تنظیم می کند 
و باعث می شود به درستی کار کنند. همچنین سموم را از بین می برد و استرس و التهاب 

را کاهش می دهد.
برای رهایی اندورفین ها و مبارزه با درد پیاده روی کنید

ورزش کردن بهترین کار برای شماست، اما اگر درد شما را از انجام این کار باز دارد، 
سعی کنید به پیاده روی در محیط آزاد بروید. فعالیت بدنی، مانند ورزش یا پیاده روی، 
اندورفین ها یا مواد شیمیایی مغز را آزاد می کند که باعث کاهش احساس درد می شود. 
علاوه بر این، اندورفین ها پاسخ ایمنی را تقویت می کنند و احساس سرخوشی به وجود 

می آورند.
برای کاهش درد قاعدگی، یک موز بخورید

اگر احساس گرفتگی عضلات و درد ناشی از قاعدگی دارید، کوکی ها و شکلات ها را 
کنار بگذارید و به جای آن ها یک موز را انتخاب کرده اید. با موز و میوه های دیگر اسموتی 
درست کنید و آن را میل کنید. موز سرشار از پتاسیم و ویتامین B۶ است که باعث کاهش 

گرفتگی عضلات می شود و باعث حفظ آب بدن و رهایی از احساس نفخ می شود.
برای خلاص شدن از گرفتگی عضلات از گرما استفاده کنید

برای تسکین اسپاسم یا گرفتگی عضلات از یک کیسه آب گرم استفاده کنید. اگر به 
این وسیله دسترسی ندارید، آب داغ تهیه کنید و یک بطری پلاستیکی را با آن پر کنید، 
آن را در یک حوله بپیچید و آن را روی ناحیه دردناک قرار دهید. گرما به عضلات برای 

استراحت، تسکین درد و رفع ناراحتی کمک می کند.
این راهکار ها در بهبود انواع مختلف درد در بسیاری از افراد مؤثر است. اما اگر درد شدید 

بود یا علائم آن بهتر نشد، باید به پزشک خود مراجعه کنید.

دانستنی های فضا؛

بدون لباس اولان دی ام چه بلایی در انتظار 
فضانوردان است؟

فضانوردان برای خروج از سفینه باید لباس مخصوص به تن کنند، در غیر این صورت 
جان سالم به در نخواهند برد.

فضانوردان برای اینکه راهی فضا شوند حتماً باید از لباس های مخصوص استفاده 
کنند، البته زمانی که در شاتل یا ایستگاه فضایی هستند نیاز به پوشیدن لباس مخصوص 
نیست، ولی اگر بخواهند از سفیه خارج شوند باید لباس مخصوص به تن کنند، زیرا اگر 

بدون لباس مخصوص فضا از سفینه خارج شوند دیگر جان سالم به در نخواهد برد.
اگر انسان بدون لباس مخصوص فضا از سفیه خارج شود ظرف مدت ۱۵ ثانیه از هوش 
می رود و طی ۴ دقیقه مغزش متلاشی می شود. زیرا اگر حداقل دما برای روز های سرد 
زمستان کره زمین ۲0 _۳0 درجه زیر صفر باشد در فضا دما به ۱00 درجه زیر صفر 

می رسد.
با قرار گرفتن بدون تجهیزات لازم در فضا )در اصل بدون فیلتر در برابر تابش های 
کیهانی(، باید انتظار سوختگی های پوستی وخیمی را نیز داشت و البته به احتمال زیاد 
انسان دچار بیماری رفع فشار نیز خواهد شد. علاوه بر این با توجه به سردی بیش از 
حد دمای فضا، بدن ما بلافاصله یخ نخواهد زد و گرمای خود بدن تا پیش از اینکه دچار 

خفگی شود از آن در مقابل یخ زدگی محافظت می کند.
اگر هم در فضا کسی بمیرد، در این شرایط با توجه به عدم وجود اکسیژن، بدن با شرایط 
معمولش تجزیه نمی شود. در صورتی که فرد نزدیک یک منبع حرارتی قرار داشته باشد، 
بدن آن مومیایی و در صورتی که وضعیت غیر از این باشد بدن فریز خواهد شد. اما اگر 
انسانی در لباس فضانواردی در فضا بمیرد تا مادامی که در آن لباس، اکسیژن موجود 
باشد بدنش به تجزیه شدن ادامه خواهد داد. در هر دوی این شرایط بدن انسان مذکور تا 

مدت های طولانی در فضا معلق و باقی خواهند ماند.

شاید تغذیه کودک اصلی ترین دغدغه والدین باشد. اگر به این مسئله توجه نشود، 
کودک در آینده دچار مشکلات گوارشی و سوءتغذیه خواهد شد. یکی از مشکلات 
کودک در حدود ۲ الی ۳ سالگی، مشکل تغذیه و بی اشتهایی اوست. همین امر باعث 
نگرانی والدین و مراجعه آنها به مشاور تغذیه است. اما راهکارهای ساده ای برای حل این 

مشکل وجود دارد.
اگر رژیم غذایی مناسب نباشد علاوه بر سوءتغذیه، روابط شما با کودک نیز بد خواهد 

شد و شاهد خشونت در رفتارهای او هستیم.
به همین خاطر در این سن باید از راهکارهایی استفاده کنیم که کودک به غذا خوردن 
در کنار خانواده عادت کند. در همین خصوص چند روش ساده را آموزش می دهیم تا 

کودک ۲ ساله شما از غذا خوردن لذت ببرد.
خودم غذا بخورم!

در سن ۲ سالگی کودک تلاش می کند خود را مستقل نشان دهد و وابستگی خود را از 
والدین کم کند. به همین خاطر سعی می کند از دستورات شما سرپیچی کند. از جمله 

این موارد به  تنهایی غذا خوردن است.
سعی کنید بشقاب کوچکی تهیه کنید که مخصوص کودک دلبندتان باشد و اطراف آن 
لبه دار باشد تا کودک بتواند غذا را وارد قاشق کند. غذا را در آن ظرف بریزید تا خودش غذا 
بخورد. همچنین لیوان سبک و نَشکن برای آب خوردن او تهیه کنید، ظروف پلاستیکی 

توصیه نمی شود.

وقتی کودک خودش غذا می خورد، او را تشویق کنید و حتی اگر کثیف کاری کرد او 
را سرزنش نکنید. رفتار عادی شما اعتماد به نفس کودک را زیاد می کند و تنها تذکری 

کوچک، او را نسبت به اشتباهش آگاه می کند و به مرور آن عمل را تکرار نمی کند.
گاهی علت ریختن آب یا غذا توسط کودک، جلب توجه نگاه والدین است تا کمبود 

محبت خود را جبران کنند.
تنوع غذایی کودک

سعی کنید در برنامه غذایی خانواده و کودک تنوع ایجاد کنید تا بدن کودک مواد 
معدنی مورد نیاز خود را تامین کند. تنوع غذایی باعث می شود کودک تنها به چند غذای 
خاص عادت نکرده و در سنین بالاتر نسبت به غذاهای دیگر )که از نظر او بد مزه است( 

لجبازی نکند.
همچنین با تزئین خلاقانه بشقاب کودک اشتهای او را باز کنید و برای او تجربه ای 

لذت بخش از غذا خوردن در کنار خانواده ایجاد کنید.
سعی کنید هنگام غذا خوردن چند اسباب بازی مورد علاقه او را کنارش قرار دهید یا 
در هنگام غذا خوردن برایش قصه بگویید تا زمان غذا خوردن، زمان شادی برای کودک 

باشد.
چیپس و پفک سَم است

یکی از دلایل بی اشتهایی کودکان به غذاهای مفید، تفاوت مزه آنها نسبت به تنقلات 
است. به همین خاطر سعی کنید در طول هفته کمتر چیپس و پفک بخرید و به جای آن 

از میوه یا خشکبار استفاده کنید.
طبق تحقیقات انجمن پزشکان قلب آمریکا میزان دریافتی کلسترل و شیرینی در 
کودکان نباید از حد مجاز فراتر رود. استفاده زیاد از تنقلات باعث مشکلات گوارشی و 
سوءتغذیه در کودک می شود. حتی در برخی کشورهای توسعه یافته مصرف تنقلات برای 

کودکان زیر ۳ سال ممنوع است.
فقر آهن را جدی بگیرید

از مواردی که باعث کم اشتهایی کودک است، فقر آهن و کم خونی است. کم خونی از 
رشد طبیعی کودک جلوگیری می کند و باعث پرخاشگری و کم حوصلگی او می شود و به 

همین خاطر کودک غذا نمی خورد.
این بیماری در سال های اخیر شایع ترین مشکل کودکان بوده و به همین خاطر قطره 

آهن از بدو تولد برای اکثر نوزادان تجویز می شود.
بنابراین علاوه بر انجام دستورات بالا، حتما از کودک آزمایش خون گرفته تا اگر دچار 
کمبود ویتامینی در بدن هست با دستور پزشک این ویتامین ها در کنار غذا به کودک داده 

شود و رشد طبیعی کودک دچار اختلال نشود.

راهکارهایی برای ترغیب کودکان به غذا خوردن؛

چگونه غذا خوردن را برای کودکان لذت بخش کنیم؟

استفاده از یک پاک کننده ملایم همراه با آب گرم معمولا 
برای پاکسازی پوست کفایت می کند. توجه داشته باشید که 
سایش و مالش بیش از حد سخت و شدید پوست می تواند به 

آن آسیب برساند.
منافذ پوست سوراخ هایی هستند که فولیکول های مو در آنها 
قرار دارند. تمیز نگه داشتن منافذ پوست از بروز گرفتگی در آنها 

پیشگیری کرده و سلامت پوست را نیز تقویت می کند.
بیشتر بخش های پوست بدن، از جمله پوست روی بینی 
دارای منافذ هستند. اگرچه منافذ پوست معمولا کوچک و 
تشخیص آنها دشوار است، اما بروز انسداد می تواند ظاهری 
بزرگتر به آنها ببخشد. زمانی که این اتفاق روی بینی رخ می 

دهد، منافذ پوست بهتر قابل مشاهده هستند.
چربی بیش از حد، انباشت سلول های مرده پوست، آلودگی 
یا قرار گرفتن بیش از حد در معرض نور خورشید می توانند 
موجب گرفتگی منافذ پوست شوند. در ادامه این مطلب نکاتی 
درباره تمیز نگه داشتن منافذ پوست و پیشگیری از گرفتگی 

آنها ارائه شده است.
پاکسازی روزانه

پاکسازی پوست به از بین بردن چربی های اضافه، محصولات 
آرایشی و آلودگی هایی که در طول روز روی پوست جمع می 
شوند، کمک می کند. پاکسازی این مواد احتمال گرفتگی 

منافذ پوست را کاهش می دهد.
استفاده از یک پاک کننده ملایم همراه با آب گرم معمولا 
برای پاکسازی پوست کفایت می کند. توجه داشته باشید که 
سایش و مالش بیش از حد سخت و شدید پوست می تواند به 

آن آسیب برساند.
استفاده از پاک کننده های حاوی اسید سالیسیلیک می 

تواند برای افرادی که دارای پوست چرب هستند، مفید باشد.
لایه برداری

تواند موجب  رو هم می  پوست  انباشت سلول های مرده 
گرفتگی منافذ پوست روی بینی شود که می تواند ظاهری 

بزرگتر به آنها ببخشد.
لایه برداری - چه به صورت فیزیکی یا شیمیایی - می تواند به 

پاکسازی سلول های مرده پوست کمک کند.
محصولات لایه بردار فیزیکی حاوی موادی سخت هستند 

که به حذف سلول های مرده پوست کمک می کنند. البته، 
همانگونه که پیشتر نیز اشاره شد، ساییدن بیش از حد سخت و 

خشن می تواند به پوست آسیب برساند.
محصولات لایه بردار شیمیایی به سایش پوست نیازی ندارند 
و جایگزینی سلول های پوست را افزایش می دهند. با این 
وجود، این محصولات معمولا حاوی رتینول یا اسید گلیکولیک 
هستند که می توانند موجب تحریک پوست و حساسیت به نور 
خورشید شوند. از این رو، بهتر است هنگام شب از آنها استفاده 

کنید.
افرادی با پوست خشک در قسمت صورت باید استفاده از 

لایه بردارها روی بینی خود را محدود کنند.
استفاده منظم از کرم ضد آفتاب

آسیب ناشی از نور خورشید می تواند ظاهری بزرگتر به منافذ 
پوست ببخشد و به طور خاص، بینی آسیب پذیری بیشتری در 
این زمینه دارد. استفاده منظم از کرم ضد آفتاب می تواند به 

پیشگیری از این شرایط کمک کند.
بهتر است از محصولات ضد آفتاب با SPF ۳0 یا بیشتر برای 

محافظت از منافذ پوست استفاده شود.
تماس  از  پرهیز  خورشیدی  آسیب  برابر  در  دفاع  بهترین 
مستقیم طولانی مدت پوست با نور خورشید به ویژه در میانه روز 
است. استفاده از کلاه می تواند به محافظت از صورت در برابر 

نور خورشید کمک کند.
درمان های حرفه ای

مانند  خاص،  های  درمان  توانند  می  پوست  متخصصان 
میکرونیدلینگ را برای به حداقل رساندن ظهور منافذ بزرگ 

پوست پیشنهاد دهند.
این روش شامل سوراخ کردن پوست یا یک سری از سوزن 
های ریز می شود. میکرونیدلینگ موجب آسیب جزئی پوست 
می شود که تولید کلاژن برای بهبودی پوست را تحریک می 

کند. این کلاژن جدید می تواند ظهور منافذ را کاهش دهد.

برخی دستگاه های میکرونیدلینگ برای استفاده خانگی در 
دسترس هستند، اما به واسطه برخی نگرانی ها درباره آسیب 
دیدگی و عفونت بهتر است از آنها استفاده نشود. همچنین، 
این دستگاه های خانگی از کارایی کمتری نسبت به درمان 

های حرفه ای برخوردار هستند.
لیزر درمانی یکی دیگر از گزینه هایی است که می توانید 
مد نظر قرار دهید. لیزر می تواند تولید چربی را کاهش داده و 

اندازه منافذ پوست را کاهش دهد.
پرهیز از نمایان تر شدن منافذ پوست

استفاده از برخی محصولات می تواند ظاهری بزرگتر به منافذ 
پوست ببخشد. به عنوان مثال، محصولات آرایشی می توانند 
حاوی روغن باشند که به گرفتگی منافذ پوست منجر می شود. 
جایگزینی این محصولات با نمونه هایی که موجب این شرایط 

نمی شوند، ممکن است به بهبود ظاهر پوست کمک کند.
همچنین، پاکسازی هر گونه محصول آرایشی پیش از خواب 
اهمیت دارد. باقی ماندن طولانی مدت آرایش روی صورت می 

تواند موجب گرفتگی منافذ پوست شود.
پرهیز از رسیدگی بیش از حد

اگرچه لایه برداری و محصولات مراقبت از پوست می توانند 
ظهور منافذ پوست را کاهش دهند، استفاده بیش از حد از آنها 

نیز ممکن است منافذ پوست را از انجام وظیفه خود باز دارد.
شرایط منافذ پوست برای حفظ سلامت پوست اهمیت ویژه 

ای دارد.
به عنوان مثال، آنها چربی تولید می کنند که پوست را نرم نگه 
داشته و رطوبت آن را حفظ می کند. لایه برداری یا استفاده از 
محصولاتی که موجب خشکی پوست می شوند می تواند تولید 
هرچه بیشتر چربی در منافذ را تحریک کند و خطر گرفتگی 
آنها را افزایش دهد. برای پرهیز از این شرایط، استفاده از گزینه 
های لایه برداری را به یک یا دو بار در هفته محدود کنید. افرادی 
که پوست چرب دارند نیز می توانند یک روز درمیان لایه برداری 

را انجام دهند.
پوسته ریزی، احساس سفتی یا قرمزی پوست ممکن است 
به خشکی بیش از حد پوست اشاره داشته باشند. در همین 
راستا، بهتر است برای چند روز از یک مرطوب کننده بدون 
چربی استفاده کرده و از انجام لایه برداری پوست پرهیز کنید.  

6نکته برای پاکسازی و پرهیز از گرفتگی منافذ پوست بینی

سلامت 

نشانه های این بیماری سردرد، تب و آبریزش چشم 
و بینی است و در سنین ۱۴ تا ۳۵ سالگی باعث 

نازایی و عقیم شدن مردان می شود.
اوریون یک بیماری واگیردار و ویروسی است که 
بیشتر غدد بزاقی موجود در زیر و پشت گوش را 
در گیر خود می کند. این بیماری در بیشتر مواقع 
و  بیضه ها  ها،  تخمدان  به  بزاقی،  بر غدد  علاوه 
لوزالمعده هم گسترش می یابد. این عارضه بیشتر 
در کودکان بالای ۲ سال دیده می شود و با احتمال 
کمتر در بزرگسالان هم دیده می شود. نشانه های 
این بیماری سردرد، تورم غدد بزاقی، التهاب غدد 
لنفافی، آبریزش چشم و بینی است و طول درمان 

این بیماری ۱۴ تا ۲۱ روز است.
عوارض بیماری اوریون

آن جمله  از  که  دارد  زیادی  بیماری عوارض  این 
می توان به مننژیت اشاره کرد که در فارسی آماس 
سر نام دارد. مننژیت التهاب پرده های محافظی 
است که مغز و نخاع را پوشانده اند. اگر فرد بیمار در 
هنگام بیماری یا پس از بیماری دچار تب، سردرد، 
استفراغ و سفتی گردن شود به این علت است که 
ویروس اوریون به مغز یا پرده محافظ حمله کرده 
است و فرد بیمار باید هر چه زودتر در بیمارستان 
به  منجر  است  ممکن  مننژیت  شود.  بستری 

ناشنوایی دائم گردد.
در این بیماری گاهی اوقات درسنین بلوغ ممکن است پسران دچار تورم بیضه ها شوند که حدود یک هفته پس از شروع اوریون 
رخ می دهد. این عارضه در سنین ۱۴ تا ۳۵ سالگی تب و درد در بیضه ها را به همراه دارد و ممکن است این عوارض باعث  

ناباروری و عقیم شدن فرد شود.
دارو های گیاهی برای اوریون

این بیماری درمان گیاهی هم دارد. برخی گیاهان دارویی باعث تخفیف و آرام تر شدن درد های ناشی از این بیماری می شوند 
که در ادامه به برخی از آن ها اشاره می کنیم.

انجیر: برای جلوگیری از عوارض اوریون می توان از انجیر استفاده کرد، زیرا این میوه خاصیت ضد ویروسی دارد و ممکن است 
این بیماری را کنترل کند.

آلوئه ورا: این گیاه مناسب برای التهاب ها  است و با مصرف آن التهاب اوریون کاهش می یابد.
مارچوبه: از این گیاه برای آرام تر شدن درد های فراوان و التهاب این عارضه استفاده می شود.

زنجبیل: ویژگی زنجبیل ضد ویروسی بودن آن است، به همین دلیل استفاده از آن ممکن است باعث التیام بخشی شود.
شنبلیله: یکی دیگر از گیاهان موثر در درمان اوریون تخم شنبلیله است که ضد التهاب و ضد ویروس است که نقش مهمی در 
بهبود شرایط بیمار دارد. از جمله اقداماتی که می توانیم برای مبتلایان به این بیماری انجام دهیم این است که در درجه اول 
باید مراقب درجه حرارت بدن فرد باشید به طوری که اگر درجه حرارت بدن فرد مبتلا بالا بود باید آن را پایین بیاوریم. باید از 
مواد غذایی گرم و بیشتر مایعات و غذا هایی مانند اش و سوپ که بلعیدن آسانتری دارند استفاده شود. برای رفع خشکی دهان 
از مایعات داغ ترجیحا شیر استفاده شود. فرد دچار این عارضه می تواند از کیسه آب گرم که در حوله پیچیده شده در محل درد 
و التهاب استفاده کند. والدین باید برای تشخیص و تایید بیماری به پزشک مراجعه کنند. علاوه بر این در صورت شدیدترشدن 

این بیماری پس از گذشت ۱0 روز، اگر سردرد یا سفتی گردن وجود داشت حتماً باید به پزشک مراجعه شود.

عارضه ای که موجب عقیم شدن مردان می شود
یک روانشناس گفت: افسردگی روحی و روانی 
با  دانشجویی  دوران  در  مادی  مسائل  از  ناشی 

مشاوره حل می شود.
انجمن  رئیس  نایب  تنگ شیر،  قربانعلی 
متخصصان روابط عمومی ایران و استاد دانشگاه 
افسردگی دانشجویان  وروانشناس در خصوص 
مشورت  با  می توانند  دانشجویان  کرد:  اظهار 
کردن و از بین بردن مشکلات خود، از به وجود 

آمدن افسردگی پیشگیری کنند.
محیط  دوگانگی  همچون  عواملی  افزود:  او   
از  کافی  شناخت  نداشتن  تحصیل،  و  خانواده 
دانشگاه و تضاد های فرهنگی با سایر دانشجویان، 
و  اخلاقی  و  اجتماعی  خانوادگی،  مشکلات 
از  ناشی  اجتماعی  و  روانی  روحی،  مشکلات 
تحصیل در دانشگاه های دور از محل زندگی نیز 
به ناهنجاری و آسیب های هرچه بیشتر در بین 
موارد  این  از  یکی  که  می انجامند  دانشجویان 

افسردگی است. 
تنگ شیر گفت: در همین راستا کارشناسان 
حفظ  معتقدند  روانشناسی  علم  متخصصان  و 
بهداشت روانی در دانشجویان اهمیت بسیاری 
توانایی های  دانشجو  طریق  این  از  چراکه  دارد 
با استرس ها و  خود را بازمی شناسد و می تواند 

فشار های معمول زندگی شخصی یا دانشجویی اش کنار بیاید.
او ادامه داد: یافته ها نشان می دهند که افسردگی شایع ترین نوع اختلالات روانی در بین دانشجویان است؛ به طوری که 

میزان افسردگی در بیش از یک پنجم دانشجویان در سطحی بالاتر از متوسط قرار دارد.
نایب رئیس انجمن متخصصان روابط عمومی ایران تصریح کرد: نبودن آگاهی در انتخاب رشته تحصیلی و محل تحصیل، 
نداشتن امنیت شغلی و آینده مبهم و کمبود امکانات رفاهی می تواند سبب مشکلات اعصاب و روان و حتی افسردگی در 
دانشجویان شود. او ادامه داد: در آمار های رسمی افسردگی دانشجویان در حدود ۴0درصد است که نسبت به ۲ سال قبل 

رشد تصاعدی پیدا کرده است.
تنگ شیر با اشاره به اینکه دانشجویان به عنوان قشر فرهیخته جامعه، در آینده مسئولان کشور را تشکیل می دهند ابراز 

کرد: شیوع افسردگی در دانشجویان با توجه به آیند آنها، واقعاً اسف بار است.
او افزود: به اعتقاد من تمام این مسائل به مشکلات و بحران های مادی در جامعه برمی گردد.

این استاد دانشگاه گفت: بیشتر آسیب هایی که در سطح دانشگاه ها وجود دارد و منجر به ناهنجاری های روحی در بین 
دانشجویان می شود، در ۲ زمینه هویتی و سازگاری است.

او با اشاره به ضرورت حضور مشاوره در دانشگاه اظهار کرد: کارشناسان علوم رفتاری و مشاوره معتقدند که در هر مقطع 
زمانی ممکن است یک شخص چه دانشجو و چه کارمند یا خانه دار، برای شناخت بهتر خود و مواجهه با نگرانی هایش، به 

کمک یک مشاور یا درمانگر نیازمند شود.
او ادامه داد: یکی از مراحل اصلی مشاوره زمانی است که دانشجو برای اولین بار به مشاور مراجعه می کند، یعنی »تصمیم 
به رفتن به مشاوره« در حقیقت گام اولیه در فرآیند تغییر در ذهن و کاهش میزان افسردگی فرد مراجعه کننده است، اما 
همین که این تصمیم گرفته شود فرآیند مشاوره آغاز می شود و به دنبال آن دانشجو به عنوان مشاوره پذیر در جریان تغییر قرار 

می گیرد و دیگر دچار افسردگی این دوران نمی شود.

رفع افسردگی دوران دانشجویی با مشاوره



دو شنبه -بیست ونهم مهر ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4906 4

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبرداد

امضا قرارداد 2۰ طرح میان دانشگاه ها و صنعت قم 
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم،  تعامل شکل گرفته میان مراکز علمی و 
صنعتی استان را کم نظیر دانست و گفت: قرارداد ۲0 طرح مورد نیاز صنعت استان میان 

دانشگاه های مادر قم و واحدهای صنعتی به امضا رسیده است.
محمود سیجانی با بیان اینکه آسیب شناسی برخی صنایع استان توسط دانشگاه های 
استان در حال مطالعه است افزود: قراردادهای امضا شده در حوزه پلاستیک، کفش و 
دمپایی و سنگ به منظور آسیب شناسی،  ارائه راهکارهای علمی برای ارتقای بهره وری و 

همچنین تلاش برای داخلی سازی برخی تجهیزات مورد نیاز این صنایع است.
وی ادامه داد: وجود ۳0 دانشگاه و مرکزآموزشعالی، ۱۵0 واحد دارای مجوز از پاک 
علم و فناوری،  ظرفیت علمی ۷0 هزار دانشجو و همچنین فعالیت ۲ هزار و ۳00 واحد 
صنعتی از جمله ظرفیت های مهم است که می توان از آن برای ارتقای سطح همکاری 

صنعت و دانشگاه استفاده کرد.
سیجانی، یکی از اولویت های اساسی استان را حمایت از واحدهای صنعتی دانش 
بنیان دانست و ادامه داد: صنایع دانش بنیان صنایعی است که از فناوری های پیشرفته 
و به روز، مبتنی بر اصول علمی استفاده کرده و یا اینکه ۲۵ درصد از نیروهای آن واحد را 

متخصصان دانشگاهی شامل شود.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم، حرکت به سمت دانش بنیان کردن صنایع 
را حرکتی ضروری و غیرقابل اجتناب دانست و اظهار داشت: نهضت داخلی سازی به 
عنوان یکی از اولویتهای وزارت صمت در دستور کار است و در این زمینه نیز نیازهای 
صنایع استان شناسایی و این نیازها و کمبودها به دانشگاه ها و واحدهای دانش بنیان 
ارائه شده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم با اشاره به اجرای مرحله 
نخست طرح تاپ با هدف استفاده از توانمندی های نیروهای نخبه دانشگاهی، در 
حوزه صنعت استان گفت: در این طرح تلاش می شود سطح بهره وری صنایع استان با 

استفاده از ظرفیت نیروهای دانشگاهی و تحقیقات علمی افزایش یابد.
وی با اشاره به اینکه طرح تاپ درسه بخش اجرا می شود، افزود: افراد نخبه مشمول 
خدمت سربازی که تمایل دارند دوران خدمت سربازی خود را در بنگاه های اقتصادی 
بگذرانند، دانشجویانی که تمایل دارند پایان نامه های خود را به صورت مساله محور انجام 
دهند و اساتید دانشگاه ها که علاقه دارند در بنگاه های اقتصادی با انجام طرح های 

تحقیقاتی فعالیت کنند، از جمله بخش های مورد توجه در این طرح هستند.
کلیه بنگاه های اقتصادی که تقاضای نیروی انسانی کارشناس و نیازهای پژوهشی 
و فناورانه خود را در سامانه تاپ به نشانی اینترنتیwww.irnaetop.ir وارد نموده اند 
می توانند از این طرح استفاده کنند.علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر در 
آموزش،  اداره  با  تماس ۳۷۱0۹۲۱۴  از طریق شمار  این طرح می توانند  خصوص 

پژوهش و فناوری سازمان صمت استان ارتباط برقرار نمایند.

 معاون سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

۷3۰۰ واحد دامداری در قم فعال است
معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت:  در حال حاضر هفت 

هزار و ۳00 واحد دامداری صنعتی، نیمه صنعتی و سنتی در قم فعالیت می کند.
علی اصغر همت بیان کرد:  درمجموع این دامداری ها ظرفیت پرورش ۷۲۸ هزار رأس 
دام سبک و سنگین رادارند که نشان دهنده جایگاه ویژه قم در بخش دامپروری کشور 

است.
وی افزود: در بخش دامداری های صنعتی،  ۵۶۲ واحد گاو شیری با ظرفیت ۴۵ هزار 
و ۳۶0 رأس،  یک هزار و ۱0۹ واحد پرواربندی گوساله با ظرفیت ۷۲ هزار و ۴۸0 رأس،  
۲۳0 واحد گوسفند داشتی به ظرفیت ۵۷ هزار و ۷۹۴ رأس و ۲۷۷ واحد بره صنعتی با 

ظرفیت ۲0 هزار و ۳۱۶ رأس فعالیت می کند.
نهاده های موردنیاز  به موقع  تأمین شدن  به  از سخنان خود  وی در بخش دیگری 
واحدهای دامداری و مرغداری استان باوجود تحریم های ظالمانه دشمنان، ادامه داد:  
با برنامه ریزی های صورت گرفته تلاش کردیم نهاده های موردنیاز دامپروران استان 
به صورت مستمر تأمین شود و حتی یک روز هم واحدهای دامداری و مرغداری فعال 

در قم بدون نهاده نمانند.
همت گفت:  استان در این بخش،  روزانه به ۵00 تن ذرت ،۵۶0 تن جو و ۲۵0 تن سویا 
نیاز دارد که تأمین به موقع آن ازجمله مهم ترین اقدامات سازمان جهاد کشاورزی برای 

توسعه فعالیت های اقتصادی مرتبط با دامپروری در قم است.
وی بیان کرد: باوجود شرایط سخت اقلیمی حاکم بر قم، بخش دامپروری استان 
ظرفیت تولید سالانه ۴0 هزار تن گوشت قرمز،  ۳0 هزار تن مرغ گوشتی،  ۷0 هزار تن 

تخم مرغ،  ۳۲0 تن عسل و ۱۳۵ هزار تن شیر را دارد.
وی ادامه داد: اصلاح ساختار واحدهای دامپروری و مرغداری استان و بالا بردن ظریب 
ایمنی آن ها در برابر بیماری های واگیردار و سایر خطرات ازجمله برنامه های سازمان 

جهاد کشاورزی قم برای تقویت این بخش است.
میزان متوسط تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار 
تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۵00 تن آبزیان و ۳۲0 هزار تن محصولات دامی 
است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند 
که طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای ۱۲۷ روستا با 
جمعیت بالای ۲0 خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ 

هزار و ۸۶۵ تن است که در قالب ۱۷ هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند.

رئیس شورای اسلامی شهر قم خواستارشد

توقف فعالیت های عمرانی
 در صحن جوادالائمه )ع( 

صحن  در  غیرمجاز  ساخت وسازهای  از  انتقاد  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
جوادالائمه)ع( حرم حضرت معصومه)س( اظهار داشت: با بررسی های انجام شده این 

بناها در صحن جوادالائمه)ع( فاقد مجوز از شهرداری است.
 عبدالله جلالی در گفت وگو با تسنیم، در پاسخ به این سؤال که آیا ساخت وسازهای 
فعلی دارای مجوزهای قانونی است، اظهار داشت: به طورکلی هرگونه احداث بنا توسط 
هر مرجعی در داخل محدوده شهری باید بر اساس ضوابط شهرداری باشد و باید نسبت 

به اخذ مجوز از شهرداری در چارچوب قوانین شهرسازی اقدام نماید.
وی با اشاره به مخدوش شدن دید به حرم مطهر توسط بناهای ساخته شده گفت: با 
بررسی های انجام شده این بناها در صحن جوادالائمه)ع( فاقد مجوز از شهرداری است 
و وقتی بنایی احداث شده و فاقد مجوز باشد می تواند مغایر با سیما و منظر شهری باشد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم افزود: با توجه به اینکه این صحن با بودجه دولتی و بر 
روی رودخانه احداث شده است، هنوز وضعیت مالکیت آن مشخصی نیست و اسناد و 
مدارکی برای مالکیت آن به شهرداری ارائه نشده است و نیازمند آن بوده که این مهم نیز 

تعیین تکلیف شود.
جلالی در پاسخ به این سؤال که با توجه به عدم مجوز این بناها، چه اقداماتی توسط 
شهرداری انجام شده است عنوان کرد: ما انتظارمان از شهرداری آن بوده که در چارچوب 
وظیفه ذاتی و قانونی خود با هرگونه ساخت وساز غیرمجاز برخورد کند و هنوز گزارشی 
از اقدامات شهرداری در این زمینه را دریافت نکرده ایم که انتظار می رود شهرداری به 
وظایف خود عمل کند و گزارشات تخلفاتی را تهیه و به کمیسیون ماده ۱00 ارجاع دهد.
وی خاطرنشان کرد: ما نمی دانیم که در این صحن چه اتفاقاتی می خواهد رخ دهد، 
آیا طرح جامع دارد و این طرح به تصویب مراجع ذی صلاح رسیده یا خیر؟ در هر حال 
در شرایط موجود و تا ارائه طرح جامع به شهرداری ادامه فعالیت های عمرانی در صحن 

جوادالائمه )ع( باید متوقف شود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

نگاه سطحی و درجه دو به محیط زیست
 آسیب زننده است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: برای آگاهی بخشی و فرهنگسازی 
زیست محیطی در جامعه، نهادها و دستگاههای اجرایی باید همه ظرفیت ها و توانمندی 

های فرهنگی خود را به میدان بیاورند.
و محیط زیست« در  سید رضا موسوی مشکینی در جلسه گروه کاری »فرهنگ 
سخنانی اظهار داشت: امروز وضعیت محیط زیست به گونه ای است که همه مردم و 
مسؤولان باید به کمک آمده و برای حل مشکلات و دغدغه های جدی در این حوزه 

مشارکت کنند.
وی نگاه سطحی و درجه دو به مسائل زیست محیطی را بسیار آسیب زننده دانست و 
گفت: باید تلاش کنیم تا سطح آگاهی و دانش مردم نسبت به بایدها و نبایدهای محیط 
زیستی را در جامعه ارتقاء دهیم تا مردم نحوه رفتار و تعامل با طبیعت و محیط زیست را به 

خوبی بدانند و نسبت به آنها احساس تعهد و مسؤولیت داشته باشند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم بر ضرورت همراهی و همکاری دستگاههای 
اجرایی در تحقق اهداف زیست محیطی در جامعه تأکید کرد و گفت: بدون تردید برای 
آگاهی بخشی و فرهنگسازی زیست محیطی در جامعه، نهادها و دستگاههای اجرایی 

باید همه ظرفیت ها و توانمندی های فرهنگی خود را به میدان بیاورند.
وی با اشاره به ابلاغ سیاست های کلی محیط زیست از سوی مقام معظم رهبری، لزوم 
تدوین »منشور اخلاق و محیط زیست« در بند ۱۲ این سیاست ها را مورد توجه قرار داد 
و گفت: با توجه به جایگاه علمی و معنوی شهر مقدس قم، تدوین این منشور ارزشمند از 

این استان انتظار می رود که باید برای انجام آن تلاش کنیم.
موسوی در پایان تصریح کرد: امیدواریم در گروه کاری »فرهنگ و محیط زیست« که بر 
اساس مصوبه شورای فرهنگ عمومی استان قم با حضور برخی از نهادها و دستگاهها 
را در راستای  امکانات و ظرفیت های فرهنگی استان  بتوانیم  تشکیل شده است، 

فرهنگسازی زیست محیطی در جامعه هرچه بیشتر به کار بگیریم.

در دو سال اخیر، سیل، خسارت های بسیاری به 
کشور وارد کرده است. بسیاری معتقدند بی اعتنایی 
به لایروبی رودخانه و از بین بردن پوشش گیاهی باعث 
سیل های ویرانگر است. در این میان، یک کارشناس 
شهری با اشاره به اینکه  همه ما در تخریب طبیعت 
هم افزایی داریم، می گوید ما قواعد مربوط به طبیعت 
را رعایت نکرده ایم و حالا طبیعت شروع به طغیان 

کرده است.
سال  سیلاب های  از  ناشی  خسارت های  هنوز 
که  است  نشده  جبران  مازندران  غرب  در  گذشته 
بارش های شدید و رگباری طی دو هفته اخیر باز هم 
باعث طغیان رودخانه ها و وقوع سیلاب در برخی از 
شهرها مازندران شده است. به حدود یک سال قبل 
بارش های  که  بود  مهرماه ۹۷  چهارم  برمی گردیم. 
بی سابقه در غرب مازندران، حجم عظیمی از ویرانی را 
نصیب مردم این منطقه کرد. ظرف ۱۶ ساعت، ۳۱۳ 
میلی متر باران بارید و منجر به سیلی با دبی ۲۵0 
مترمکعب بر ثانیه شد که بنا بر اظهارنظر کارشناسان 

در ۱۸0 سال گذشته بی سابقه بود. 
شهرستان های رامسر، تنکابن، عباس آباد، چالوس 
برآورد  با  مجموع  در  مازندران  غرب  در  نوشهر  و 
خسارتی معادل ۷0۵ میلیارد تومان مناطقی بودند که 
خسارات زیربنایی متعدد و مختلفی را در بخش های 
کشاورزی، عمرانی، منازل مسکونی، زیرساخت های 
مواصلاتی  شریان های  و  جاده ها  پل ها،  خدماتی، 
روستایی و شهری تجربه کردند. همه اینها باعث شد 
که سیل مهرماه ۹۷ غرب مازندران به سیل استثنایی 

قرن معروف شود.
حالا باز هم بارندگی شدید در چند روز گذشته در 
برخی شهرهای این استان، سیلاب به راه انداخته 
است. در یک قلم تنها در رامسر بارندگی های اخیر 
۱0 میلیارد تومان خسارات جدید به این شهر وارد 
کرده  و بسیاری از جاده ها و پل های ارتباطی تخریب 
شده است. البته محمد آزاد، فرماندار رامسر گفته 
است عمده خسارت مربوط به سیل، مربوط به بخش 
روستایی رامسر است و در بخش شهری در برخی 
از نقاط آب گرفتگی رخ داده است. کارشناسان هم 
رودخانه ها  دیواربندی  و  نشدن  لایروبی  می گویند 
باعث شده سیلاب روستاها را تهدید کند. علاوه بر 
مازندران، بارش های شدید و رگباری باعث طغیان 
رودخانه ها و وقوع سیلاب در برخی شهرستان های 
دنبال  به  نیز  خسارت هایی  که  شده  نیز  گیلان 
داشته است. سؤال اینجاست دلیل آسیب پذیر بودن 
برابر  در  شمالی  شهرهای  به ویژه  کشور  شهرهای 
سیلاب های کوچک و بزرگ چیست؟ چرا هر بار که 
فرصت  از  استفاده  به جای  می افتد،  اتفاق  سیلاب 
جمع آوری آب های سطحی، تنها خرابی و خسارت 

نصیب شهرهای ما می شود؟
رودخانه های رها شده

مهدی زارع، عضو فرهنگستان علوم و عضو شورای 
درباره  تهران  مقیم  مازندرانی های  انجمن  مرکزی 
سیلاب های البرز و آسیب پذیری استان های شمالی 
کشور که گویا اخیراً بازدیدی از این مناطق داشته 
است، می گوید: وضعیت رودخانه های دچار طغیان 
با  به ویژه رودخانه قره سو و گرگانرود نشان می دهد 
که  سال ۹۸  ابتدای  سیلاب های  درس های  وجود 
مدیریت  رودخانه ها،  مدیریت  در  می رفت  انتظار 
بحران و مدیریت شهری افزوده شده و در دستور کار 
قرار گیرد، همچنان وضعیت به همان منوال است. 
علاوه بر این، همچنان در رودخانه های گرگان رود، 
تجن، هراز، نور و اترک و بابل رود، فاضلاب های شهر 
یا مستقیماً از طریق لوله های فاضلاب محلات یا با 
تخلیه نخاله ها از سوی اهالی به داخل رودخانه ها وارد 

می شود.
به گفته زارع، از نظر ساماندهی وضع درختچه ها 
و بوته ها در کف رودخانه ها، همچنان می توان گفت 
همچنین  است.  نشده  پاکسازی  رودخانه ها  مسیر 
پارک های ساخته شده در حریم و مسیل رودخانه ها 
استفاده عمومی  مورد  و  است  نشده  تخریب  هنوز 
هستند. پارک های ملل و قائم در بستر رودخانه تجن 
در ساری و پارک دهکده طلایی آمل که در حریم و 

بستر رودخانه هراز و در محدوده شهری آمل احداث 
شده است، نمونه هایی از آنها است.
تخریب مراتع

بالادست  به همین جا ختم نمی شود. در  اوضاع 
فروش  با  مراتع  تخریب  روند  همچنان  رودخانه ها، 
زمین های کشاورزی ادامه دارد. رونق فروش و تبدیل 
مجتمع های  و  منازل  به  مراتع  و  کشاورزی  زمین 
مسکونی در شهرهای چمستان، نور، بهنمیر، کلوده 
آباد  تقی  لاریجان،  رینه  سوادکوه،  بهمنان  آمل، 
تنکابن، مرزن آباد و کلاردشت و سه هزار تنکابن در 
استان مازندران، و همچنین، آزادشهر، علی آبادکتول، 
جنوب شهر گرگان، مسکن مهر مینودشت، گدم آباد 
تپه کردکوی، و  آباد گنبدکاووس، کلاله، بدل  ارم  و 
الهادی رامیان در استان گلستان کاملًا مشهود است. 
به اعتقاد زارع از بین بردن درختان، به ویژه درختانی 
قرار  کشاورزی  زمین های  حوالی  و  باغ ها  در  که 
گرفته اند و دارای مالک شخصی هستند، وضع نگران 

کننده ای را حاکم کرده است.
زارع می گوید: تلفات و خسارات زیاد در بحران های 
طبیعی در ایران به دلیل آسیب پذیری بالا، تاب آوری 
و  فیزیکی  دیدگاه  از  ضعیف  زیرساخت  و  پایین 
به ویژه  طبیعی  سوانح  با  مواجهه  در  اجتماعی 
ابتدای  از سیل  او، پس  اعتقاد  به  زمین لرزه است. 
امسال باید شرایط برای شناخت مناطق سیل خیز 
خسارت  آینده  در  حوادثی  چنین  تا  می شد  مهیا 

کمتری وارد کنند.   
همه ما در شورش علیه طبیعت

 شریک بوده ایم
کارشناس  و  دانشگاه  استاد  اقوامی مقدم،  عارف 
ارشد دبیرخانه شورای عالی معماری و شهرسازی در 
گفت وگو با ایرناپلاس با اشاره به اینکه بخش عمده ای 
و  مراتع  از  بهره برداری  تشدید  طریق  از  طبیعت  از 
سیاست های ناشی از خودکفایی در کشاورزی و البته 
ساخت  و سازهای شدید از بین رفته است، می گوید: 
ما به جای بهره برداری از طبیعت آن را غارت می کنیم. 
دخالت های ناروای انسان ها به واسطه سیاست های 
مختلف از جمله سدسازی و مواردی که گفته شد، 

طبیعت را وادار به واکنش کرده است.
اقوامی می افزاید: واقعیت این است که اگر ما قواعد 
مربوط به طبیعت را رعایت نکنیم، طبیعت طغیان 
می کند. در طول دهه های اخیر رابطه جامعه ایران 
با طبیعت رابطه ای غارتگرانه بوده است. طبیعت هم 
مسلماً تا جایی تحمل و کشش دارد و وقتی تخریب 
از آستانه تحمل طبیعت گذشت، شروع به شورش 
آن  حال  به  فکری  حتی  ما  که  شورشی  می کند؛ 
نکردیم. فکر می کنم پس از سال ها غارت که هرطور 
خواستیم جنگل ها و مراتع را از بین بردیم و مراتع را 
به بهانه دامداری و کشاورزی نابود کردیم، الان نوبت 

طبیعت است که انتقام خود را بگیرد.
وی می گوید: سیلی که نمونه وحشتناک آن را اوایل 
امسال دیدیم، عمدتاً ریشه های آن به نابودی مراتع و 

البته افزایش بارندگی برمی گردد. بخش طبیعی آن 
هم تغییراتی است که در سطح کلان اتفاق می افتد 
و منجر به تغییرات اقلیمی می شود که ممکن است 
بار  به  وحشتناک  ترسالی  یا  خشکسالی  بارندگی، 
بیاورد. به گفته این استاد دانشگاه، آب گرفتگی در 
شهر مشخصاً به این موضوع برمی گردد که تمامی 
سطح زمین از بتن و آسفالت پوشیده شده است. 
ایجاد  سیل  و  آب گرفتگی  می تواند  بارندگی  شدت 
با توجه به نوع طراحی شهرهای ما،  البته  کند که 
اصلًا سیستم هدایت آب های سطحی را خیلی جدی 

نمی گیریم.
آب  نمی توانند  سطوح  چون  می آید  باران  وقتی 
سیل  بعد  و  آب  گرفتگی  به  تبدیل  کنند،  جذب  را 
می شود. گذشته از این ما می بینیم مثلًا در گلستان 
برای ساخت ریل حتی راه آب به دریا را بستند و این 
نشان می دهد واقعاً هیچ احترامی برای کارکرد و نظام 

و سیستم طبیعت قائل نیستیم.
اقوامی معتقد است: سیل هایی که  با این حال، 
ما الان با آن مواجهیم خیلی از جنس آب گرفتگی 
نیست که بگوییم به پوشش بتنه و آسفالته سطوح 
برمی گردد. بی توجهی به گسترش شهرها، تصرف 
زمین های کشاورزی و اضافه شدن خشکسالی به آنها 
باعث می شود زمین ظرفیت اسفنجی خود را از دست 
بدهد و خاک به هم فشرده شود. بنابراین به جای اینکه 
زمین آب را در خودش جذب کند، حتی اگر آسفالت 
و بتن نباشد، آبی جذب نمی شود. ما شورشی علیه 

طبیعت داشتیم که همه در آن شرکت داشتند.
چرا کشاورز زمینش را به ساخت وساز 

می فروشد؟
این کارشناس ارشد دبیرخانه شورای عالی معماری 
اشاره  هم  دیگری  مهم  موضوع  به  شهرسازی  و 
می کند. به گفته او در کشور ما چه قبل از انقلاب و چه 
بعد از انقلاب، پایین نگاه داشتن قیمت محصولات 
کشاورزی به دلایل مختلف باعث شده، قیمت زمین 
نیز پایین بماند. از طرفی، سهم بخش ساخت وساز در 
اقتصاد به شدت بالاتر رفته است. در چنین شرایطی 
مطمئناً انسان بر اساس اخلاق عمل نمی کند. ما 
انسان ها معمولًا سود خود را در نظر می گیریم. ما 
نمی توانیم به کشاورز توصیه اخلاقی کنیم با سود 
کم کشاورزی کند. کشاورز وقتی می بیند با کشاورزی 
مقاومت  صباحی  چند  است،  نهش  گرو  هشتش 
می کند و بعد زمین را برای ساخت وساز می فروشد 
و همین طور شهرها گسترش پیدا می کنند. تقریباً 
طبیعت  تخریب  در  هم  با  همه  که  گفت  می  توان 
هم افزایی داریم. وی می افزاید: امیدوارم در رابطه با 
سیاست های خودکفایی کشاورزی و قیمت گذاری 
واردات محصولات  و سیاست  محصولات کشاورزی 
کوچک ترین  با  ما  کنیم.  تجدیدنظر  کشاورزی 
بهانه ای راه ورود محصولات کشاورزی را باز می کنیم 
و کشاورزان را متضرر می کنیم. امیدوارم تا دیرتر از این 

نشده، چاره ای بیندیشیم.

مدیرعامل فولاد مبارکه تأکید کرد

نقش آفرینی هرچه بیشتر شرکت های زیرمجموعه

هلدینگ های متیل، آتیه فولاد و سرمایه گذاری توکا فولاد با سوابق ارزشمند و اتکا 
به نیروی انسانی متخصص خود باید بتواند برای گروه فولاد مبارکه و به طورکلی برای 

صنعـت و اقتصاد کشـور بیش ازپیش نقش آفرینی کنند.
 این مطلب را مدیرعامل فولاد مبارکه در نشست تخصصی زنجیره توزیع محصولات 
فولادی، چالش های پیش رو و استراتژی های جدید که با همکاری گروه فولاد مبارکه و 
فولاد متیل برگزار شد، مطرح کرد. وی با تأکید بر این که گروه متیل می تواند با ورود به حوزه 
سنگ آهن، کنسانتره، حمل ونقل ریلی و جاده ای، بازار سرمایه و صادرات به عنوان بازویی 
توانمند برای فولاد مبارکه نقش آفرینی کند، گفت: بهترین حالت این است که شرکت 
سرمایه گذاری توکا فولاد، گروه متیل و آتیه فولاد بتوانند در تمامی این عرصه ها، فعالیت های 
خود را گسترش دهند. در حال حاضر پروژه های زیادی در سطح کشور مطرح است که 
بسیاری از سرمایه گذاران علاقه مندند با نام و اعتبار فولاد مبارکه در آن مشارکت داشته 
باشند. مدیرعامل فولاد مبارکه اظهار داشت: به خاطر داشته باشیم این انتظار جامعه 
است که بنگاه های اقتصادی بزرگ مانند فولاد مبارکه دائم به روز و مولد باشند لذا ما باید با 
ورود به عرصه های جدید، خود را تکامل بخشیم. وی تصریح کرد: همچنان که فولاد مبارکه 
پا به عرصه تولید قطعات و تکنولوژ شدن گذاشته است و پیشبرد هر یک از بخش های 
نقشه راهبردی خود را با یک شرکت دانش بنیان و استارتاپ به اشتراک گذاشته است، 
شرکت های زیرمجموعه ازجمله گروه متیل، آتیه فولاد و شرکت سرمایه گذاری توکا فولاد 
نیز می توانند با استفاده از ظرفیت دانشی مذکور گام های تازه ای بردارند. به خاطر داشته 
باشیم شرکت های بزرگی نظیر پوسکو کره جنوبی هم همین راه را رفته اند و اکنون بعد از 
سال ها تولید فولاد می تواند واحدهای فولادی را خودشان طراحی و اجرا کنند. ما مطمئن 
هستیم این مهم برای فولاد مبارکه هم امکان پذیر است. مهندس عظیمیان از وجود 
متخصصین حاضر در دانشگاه ها، شهرک های علمی و تحقیقاتی، شرکت های دانش بنیان 
و استارتاپ های کشور به عنوان ظرفیت هایی ناب برای رشد و بالندگی صنعت کشور یاد 
کرد. وی ورود فولاد مبارکه به حوزه های مشارکت در حل بحران آب استان، توسعه ورزش 
و مسئولیت های اجتماعی را نشانه هایی از بلوغ شرکت دانست. مدیرعامل فولاد مبارکه 
در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت مشارکت شرکت های زیر مجموعه در 
اجرای توسعه خاطرنشان کرد: اساسا برای شرکت هایی نظیر فولاد مبارکه توسعه مانند 
خون در رگ و عامل زنده بودن یک مجموعه است. توسعه های پیش رو در شرکت فولاد 
مبارکه، افزایش ظرفیت فولاد هرمزگان، تکمیل فولادسازی سفیددشت و توسعه سنگان 
نمونه هایی بارز از این فرایند هستند که انتظار می رود شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه 
در این بازارهای بزرگ مشارکت داشته باشند. وی گروه فولاد مبارکه را مجموعه ای زنده 
و پویاست دانست و تصریح کرد: همچنان که دیدیم تحریم ها نتوانست خللی در روند 
تولید و سوددهی این شرکت وارد آورد. ازاین رو شرکت های متیل، آتیه فولاد و توکا باید در 
راهبردها و اقدامات اجرایی هماهنگی تنگاتنگی باهم داشته باشند و نباید دچار رقابت 
منفی و موازی کاری شد. وی خاطرنشان کرد: طی یک سال گذشته تلاش های زیادی به 
عمل آمد تا استارتاپ ها وارد فولاد مبارکه شوند و اگر در ادامه استارتاپ ها به متیل هم راه 
یابند کار بسیار خوب و ارزشمندی است. وی در بخش پایانی سخنان خود گفت:فعالیت 
اقتصادی و خلق ارزش در جامعه ایجاد نشاط و امید به همراه دارد و این درست همان 
چیزی است که از فولاد مبارکه و زیرمجموعه آن انتظار می رود. به خاطر داشته باشیم فولاد 
مبارکه حاصل جسارتی است که سازندگان آن در دوران جنگ به خرج داده اند و اکنون باید 

این مجموعه بیش ازپیش پاسخ آن جسارت و اعتماد را بدهد.

استاندار اردبیل:

زیرساخت های عمرانی زیربنای توسعه است
 استاندار اردبیل گفت: ایجاد زیرساخت های عمرانی بعنوان زیربنای توسعه استان با 
سرمایه گذاری بخش خصوصی ضروری است. اکبر بهنامجو روز یکشنبه در جلسه معارفه 
سرپرست معاونت هماهنگی امور عمرانی استانداری اردبیل افزود: تلاش برای جذب 
سرمایه گذاران در این برهه زمانی در استان ضروری و لازمه موفقیت در جذب سرمایه گذاری 
فعال بودن حوزه عمرانی و زیرساختی است. وی بیان کرد: تلاش برای جذب اعتبارات 
برای پروژه های مهم استان از جمله سدها ، راه و پروژه های حوزه گردشگری و توسعه ای 
استان از دیگر ضرورت های حوزه عمرانی است که باید در اولویت اقدامات قرار گیرد. 
استاندار اردبیل با اشاره به فعال شدن پروژه راه آهن اردبیل از طریق جذب فاینانس داخلی 
تلاش برای تسریع در اجرای این پروژه را از دیگر اولویت های حوزه عمرانی عنوان کرد 
و افزود: اقدامات ریل گذاری ۱۱۷ کیلومتر این پروژه در سفر رئیس جمهوری به استان 
آغاز می شود که در این راستا مقدمات تامین ریل مورد نیاز این پروژه انجام گرفته است. 
وی ادامه داد: در صورت آغاز ریل گذاری پروژه راه آهن اردبیل دولت اعتبارات آن را افزایش 
می دهد. بهنامجو با اشاره به قرار گرفتن در جنگ نابرابر اقتصادی تلاش و استفاده 
از تمام لحظات کاری برای ارائه خدمات به مردم را نمونه ای از امیدآفرینی برای مردم و 
ایجاد یاس در دشمنان عنوان کرد و گفت: در راستای تامین زیرساخت های عمرانی در 
استان اقداماتی در حال انجام است که باید با حمایت از سرمایه گذاران بخش خصوصی 
قوت گیرد. استاندار اردبیل شناسایی محل احداث شهرک صنعتی مشترک بین استان 
اردبیل و سرمایه گذاران جمهوری آذربایجان را از جمله این اقدامات دانست و اظهار 
داشت: چند محل برای این طرح مشخص شده که از لحاظ صادراتی برای استان دارای 
توجیه اقتصادی می باشد. وی بیان کرد: یکی از نقاط مشخص شده را سرمایه گذاران 
و طرف های آذری انتخاب خواهد کرد. بهنامجو افزود: تلاش برای فعال سازی بخش 
خصوصی در احداث اماکن اقامتی در مجموعه های گردشگری ، تجدیدنظر در اجرای 
طرح های گردشگری و تسریع در واگذاری ساختمان های راکد و فعال سازی اجرای 
کارخانه های لاستیک و کامیون سازی از جمله اقدامات حوزه عمرانی بوده است. در این 
آیین ضمن تقدیر از تلاش های مسعود امامی یگانه معاون هماهنگی امور عمرانی سابق 

،فرزاد قلندری به عنوان سرپرست این معاونت معرفی شد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی  استان البرز:

 ۱3شهرک گلخانه ای در البرز ایجاد می شود
 رئیس سازمان جهاد کشاورزی  استان البرز گفت که ایجاد ۱۳ شهرک گلخانه ای در 
بخش دولتی و خصوصی در این استان به تصویب رسیده یا در مراحل دریافت مجوز است. 
سید مجید موسوی روز یکشنبه در دومین جلسه شورای کشاورزی استان که با موضوع 
شهرک های کشاورزی و گلخانه ای و تعیین چاه های غیرمجاز برگزار شد، افزود: ساخت 
مجتمع های کشاورزی )گلخانه ای، دامداری، شیلات و ...( با هدف ایجاد اشتغال برای 
فارغ التحصیلان کشاورزی و سایر متقاضیان است. وی، تولید ثروت و افزایش بهره وری 
با استفاده بهینه از منابع آب و خاک را از دیگر اهداف این مجتمع ها برشمرد و اظهار 
داشت: ایجاد این شهرک ها در دستور کار وزارت جهاد کشاورزی قرار گرفته است. رئیس 
سازمان جهاد کشاورزی البرز با تشرح وظایف و راهبردهای شرکت شهرک های کشاورزی، 
افزود: سیاست گذاری برنامه ریزی، مطالعه، طراحی، احداث، توسعه و تکمیل شهرک های 
کشاورزی- هدایت، حمایت و جذب سرمایه گذاری و کارآفرینی در شهرک های کشاورزی 
در چارچوب سیاست های وزارت جهاد کشاورزی را از جمله اموری دانست که توسط 
شرکت شهرک های کشاورزی دنبال می شود. موسوی ادامه داد: صرفه جویی ملی در 
هزینه های زیر بنایی، افزایش بهره وری از منابع پایه )آب( و عوامل تولید و نهاده ها، انتقال 
کشت از فضای باز به گلخانه ها برای افزایش بهره وری از منابع، حمایت و پشتیبانی از 
توسعه عملیات بازار، بازرگانی و همکاری با سایر بخش ها از دیگر اموری است که توسط 
این شرکت ها باید دنبال شود. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان البرز اضافه کرد: در 
استان البرز توسعه شهرک های کشاورزی در ۲ بخش اراضی ملی متعلق به دولت به منظور 
احداث شهرک کشاورزی و اراضی خصوصی کشاورزانی که میزان اراضی آن ها بیش از پنج 

هکتار باشد و آب کافی و مناسب در اختیار داشته باشند، دنبال می شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه:

 صادرات کرمانشاه به بیش از یک میلیارد دلار رسید
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان کرمانشاه از صادرات ۶0۲ قلم کالا در 
نیمه نخست امسال به ارزش یک میلیارد و ۵۱ میلیون دلار رسید. محسن دارابی افزود: 
عمده اقلام صادراتی شامل گوجه فرنگی، لوازم خانگی، هندوانه، سیب زمینی، رب گوجه 
فرنگی و خربزه می شود. وی همچنین ۲۵ کشور را مقصد صادراتی کرمانشاه عنوان کرد 
و گفت: عمده محصولات به عراق، امارات، ترکیه، پاکستان و افغانستان صادر شده است. 
دارابی میزان کل صادرات صورت گرفته کشورمان به عراق در ۶ ماه سپری شده از سال را 
سه میلیارد و ۲۹۳ میلیون دلار ذکر کرد و افزود: یک میلیارد و ۴0 میلیون دلار این مقدار 
که معادل ۳۲ درصد کل صادرات می شود از طریق مرزهای کرمانشاه انجام شده است. 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت کرمانشاه یادآوری کرد: بیشترین صادرات صورت 
گرفته از مرز پرویزخان با ۵۷۵.۴ میلیون دلار به کشورهای هدف صادر شده است. وی 
اضافه کرد: خسروی با ۱۵۷.۸ و سومار با ۱۵۱.۸ میلیون دلار صادرات نیز در رده های 
دوم و سوم قرار گرفتند. دارابی همچنین اشاره ای نیز به واردات انجام شده داشت و افزود: 
در نیمه نخست سال جاری ۳۱.۵ میلیون دلار به وزن ۱۵ هزار تن از مرزها و بازارچه های 
استان کرمانشاه واردات داشته ایم. این مقام مسئول با بیان اینکه مجموع اقلام وارداتی 
به ۶۳ قلم می رسد، خاطرنشان کرد: آلیاژهای کار نشده، تایر بادی، جعبه فرمان و تلمبه 

های چرخ دنده از جمله محصولات وارداتی بوده اند.

ما علیه طبیعت؛ طبیعت علیه ما

رابطه جامعه ایران با طبیعت، غارتگرانه بوده است

اجتماعی

الهه صالحی

بوی گلاب و حلوا و اسفند و صدای گریه و مویه و نوحه؛ این ها چیزهایی است که با 
شنیدن واژه خاک سپاری و ترحیم در ذهن تداعی می شود.

اما حالا شاید لازم باشد تصویر ذهنی مان را نسبت به یک مراسم خاک سپاری و ترحیم 
تغییر بدهیم؛ چون مراسم ترحیم از شکل سنتی آن، این روزها شکل متفاوت تری به 
خود گرفته است. در سنت ایرانی، بلافاصله بعد از مراسم تدفین، مراسم قرائت قرآن 
تا سه روز بعد برپاست و سومین و هفتمین روز فوت فرد را در خانه فرد یا مسجد برگزار 
می کنند. معمولا برای این فردی برای حاضران، روضه می خواند و از ویژگی های فرد 
فوت شده می گوید. خرما و حلوا هم به عنوان دو خوراکی بهشتی، از قدیم پای ثابت 

این مراسم هستند.
اما در دین مسیحیت و کشورهای دیگر، این مراسم به کلی متفاوت است؛ در سنت 
مراسم  در  می شود.  انجام  مرگ  از  پس  هفته  یک  تا  دو  خاک سپاری،  مراسم  آنها، 
خاک سپاری، بهترین لباسهای فرد میت را به تنش می پوشانند و تابوت را در کلیسا یا 
محلی دیگر قرار می دهند تا اقوام و نزدیکان فرد، تک تک برای آخرین بار با او صحبت 
کنند؛ بعد از این، حاضران و اغلب نزدیکان فرد فوت شده، برای دیگران از خاطرات خود 

با او و ویژگی هایش صحبت می کنند. پس از این مراسم، میت را دفن می کنند.
تغییر در همه چیز، حتی ختم

در حالی که عده ای معتقدند که نوحه و روضه  خوانی در مراسم ختم امری غیرضروری 
است و شنیدن حرف های فرد روضه خوان تاثیر منفی بیشتری روی داغ دیدگان 
می گذارد، عده دیگری هم معتقدند که این سنت که از سالها قبل به ما ارث رسیده 
است، باعث می شود تا فرد با غم و اندوه خود روبه رو شده و احساسش را انکار نکند 
و درباره آن صحبت کند؛ از دید این عده، این یکی از حلقه های یک سوگواری سالم 

است.
با این حال، مراسم ترحیم در ایران، در برخی از خانواده ها از شکل سنتی آن در 
حال تغییر است. روضه خوان جای خودش را به فردی داده است که در مراسم حضور 
می یابد و موزیک غمگین پخش می کند و حاضران در مراسم هم مثل کشورهای دیگر 
از خاطرات خود با مرحوم و درباره او صحبت می کنند. گاهی هم یکی از وسایل یا 

لباسهای فرد فوت شده را به عنوان یادبود در مجلس می گذارند.

از طرف دیگری لوکس و اشرافی شدن، مراسم ترحیم را هم بی نصیب نگذاشته است 
و نحوه برگزاری آن را تغییر داده و موضوعاتی را به آن اضافه کرده که تا پیش از این کسی 

فکرش را هم نمی کرد جزیی از یک مراسم ترحیم باشند.
از حلوا بار تا دف و نی، چقدر هزینه دارد؟

تغییر شکل در نحوه برگزاری مراسم ترحیم و لوکس و اشرافی شدن آن، هزینه ها را هم 
دستخوش تغییر کرده است. بعید بود تا چند سال قبل وقتی حرف از هزینه ها برای یک 
مراسم ترحیم می شد، هزینه گل آرایی و شمع آرایی و دکوراسیون و ... جایی در لیست 

هزینه ها داشته باشد.
به گزارش خبرآنلاین ،اما حالا اگر بخواهید این گزینه ها را هم در مراسم ترحیم لحاظ 
کنید، باید برای هر نفر چیزی در حدود ۱۲0 هزار تومان به شرکت های تشریفات که 

انجام این مراسم را برعهده دارند، پرداخت کنید.
گل آرایی شمع آرایی در این مراسم، چه در خانه یا مسجد انجام شود، به طور میانگین 
هزینه ای بین ۵ تا ۱0 میلیون تومان دارد. شخصی که به جای روضه خوان، موزیک 
غمگین پخش می کند برای یک روز تا ۲ میلیون دستمزد می گیرد؛ مراسم دف و نی 
هم که گاهی با خواندن  اشعار عارفانه و روحانی انجام می شود، تا حدود ۲ میلیون تومان 

هزینه دارد.
ر گوشه ای از خانه حلوابار) میز حلوا( با انواع و اقسام حلوا و خرما و شیرینی های 
مناسب مراسم ترحیم و چای و آب میوه قرار داده می شود که باید برای آن تا ۲ میلیون 
هزینه کرد. »دیزاین« محل برگزاری مجلس ترحیم با تور و پارچه مشکی هم موضوع 
دیگری است که با پرداخت یک تا ۲ میلیون انجام می شود. اما از طرفی تغییر دیگری 
که می توان به آن امیدوار بود، دادن هزینه تاج های گل به خیریه ها و ارسال بنر یا تاج گل 

مصنوعی) قابلیت چند بار استفاده را دارد( به جای آن است.
سنگ قبر هم از لوکس شدن در امان نمانده است و هزینه آن مثلا برای سنگ شفق 

اصفهان تا ۶0 میلیون هم بالا می رود.
انکارناپذیر است،  اتفاقی  زمان،  در گذر  تغییر سنت ها  اینکه  با وجود  نهایت،  در 
مصرف گرایی و خودنمایی نامی است که برخی روی این وقایع می گذارند و معتقدند که 
خیلی افراد برای عقب نماندن از تجمل گرایی و چیزی که فکر می کنند تبدیل به عرف 
یا مد در جامعه شده است، دست به هر کاری می زنند. عده دیگری هم معتقدند که 

انسان ها آزادند تا هر طور مایلند عزیزان خود را روانه خانه ابدی کنند.

از حلوابار تا موزیک های غمگین، شیوه جدید برگزاری مراسم ختم

تجمل گرایی به مراسم ختم هم رسیده است 
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رییس کل بانک مرکزی :

رشد اقتصادی غیرنفتی ایران مثبت شد 
رییس کل بانک مرکزی، با بیان اینکه تجار ایرانی موفقیت ایران را در عرصه بین المللی 

تضمین کردند، گفت: رشد اقتصادی غیرنفتی ایران مثبت شد. 
 عبدالناصر همتی در سخنرانی در اتاق بازرگانی ایران  افزود: بانک مرکزی همه دولت یا 
همه نظام نیست و بخشی از تصمیمات آن به تایید مراکزی مرتبط می شود که در اختیار 
بنده نیست. البته بانک مرکزی نیز فروگذار از تلاش نبوده است؛ اما تجار ایرانی موفقیت 

ایران را در عرصه بین المللی تضمین کردند.
رییس کل بانک مرکزی با بیان اینکه سامانه نیما فقط یک سامانه است و البته هدف 
ما این است که ارز به چرخه اقتصادی برگردد، گفت: ما دست تجار را در بازگشت ارز 
صادراتی باز گذاشتیم، ما به صادرکنندگان مهلت بیشتری برای بازگشت ارز خود می 
دهیم مشروط به اینکه واردکنندگان شکایت نداشته باشند؛ چراکه در دوره ای از زمان 

بانک مرکزی ارز نفتی را در اختیار داشت. 
وی تصریح کرد: اینکه بازار ارز به آرامش رسیده دلیل نمی شود تحریم از بین رفته؛ 
بلکه تحریم به اوج رسیده ولی ادامه دارد؛ یک ذره از فشار برداشته نشده و بانک مرکزی 

هم تحریم است.
به گفته همتی، بانک مرکزی مدیریت انجام می دهد و از طریق شبکه های غیرقابل 
تحریم کار را پیش می برد؛ البته ظرف هفت ماه بالای بیست میلیارد دلار تامین ارز برای 
کالاهای وارداتی داشته ایم که اگر این روند ادامه یابد به یکی از موفقیت های بزرگ دست 

خواهیم یافت. 
وی اظهار داشت: رشد عیرنفتی مثبت است و اثر منفی رشد نفتی است که رشد 

اقتصادی را کم کرده است؛ پس اقتصاد ایران در حال حرکت است. 
همتی با بیان اینکه کارهای خوبی با کشورهای منطقه در حال انجام است، گفت: 
بسیاری از روسای بانکهای مرکزی دنیا به دنبال کار با ایران هستند و همینطور هم ما به 

برخی کشورهایی که سفر می کنیم، جزییات را اعلام نخواهیم کرد. 
وی با بیان اینکه رییس جمهور مسئولیت سیاستگذاری ارزی را به من سپرده است، 
گفت: باید در این حوزه هم پاسخگو باشم؛ برخی می گویند که نرخ ارز باید واقعی باشد؛ 

چراکه مردم را هم باید در نظر گرفت و اجازه نداد قشر متوسط و ضعیف آسیب ببینند. 
همتی با تاکید بر اینکه من هم با ارز ٤٢٠٠ تومانی موافق نیستم ولی این سیاست 
دولت است، اظهار داشت: دلایل دولت هم مهم است و آنها نیز قشر ضعیف را می بینند؛ 
البته من هم نظرات را می دهم و با اختیاراتم حرفم را پیش می برم؛ در حالیکه من کل 

دولت یا رییس جمهور و نظام نیستم. 
وی افزود:استقلال بانک مرکزی اینطور نیست که بانک مرکزی بگوید من دولت را قبول 
ندارم اما من چیزی را که خودم قبول نداشته باشم در بانک مرکزی اجرا نمی کنم؛ البته 

اگر قانون باشد، ملزم به اجرا هستم.
همتی گفت: خودروسازان پارسال ده بار گفتند که شش ماه دیگر درست می شود 
اما اینطور نشد؛ من با اختصاصارز به خودروسازان و منابع ریالی موافق نبودم؛ اما می 
خواستم حسن نیتم را ثابت کنم؛اما خودروسازی که قیمت را بالا می برد چرا باید حمایت 

کند.
وی افزود: چهل سال است که ما را مجبور می کنند که از خودزوسازی فشل حمایت 

کنیم؛ اما این صنعت درست نمی شود. 
همتی گفت: باید با مردم، خودمان و بانک مرکزی در مورد واردات بدون انتقال ارز 
روراست باشیم؛ اگر کسی ارز را خارج از صرافی ایران ارز تامین کند، و فشار به ما و صرافی 

های ما وارد نیاورد، واردات بدون انتقال ارز انجام دهد.

رئیس اتاق بازرگانی ایران:

اقتصاد کشور نیازمند این تعداد بانک نیست

 رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: اندازه ساختار مالی کشور 
باید متناسب با چرخه تولیدی کشور باشد و به همین دلیل باید رشد افقی سیستم بانکی 
متوقف شده و حجم اقتصاد ایران نیازمند این همه بانک و موسسه مالی و اعتباری 

نیست.
»غلامحسین شافعی« روز یکشنبه در جلسه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران با "عبدالناصر همتی" رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران افزود: در اقتصادهای بانک محور، بانک ها قلب تپنده برنامه های توسعه ای هستند 
و کشورهایی که اهمیت این موضوع را درک کرده اند، توانستند به توسعه و پیشرفت 

دست یابند.
وی بیان داشت: علاوه بر موضوع نظارت که باید در فعالیت بانک ها اعمال شود، باید 
اندازه بخش مالی و بخش واقعی اقتصاد متناسب باشد که در غیر این صورت موجب 
توزیع  ریختگی  بهم  اقتصادی،  ناهنجاری های  رشد  نامولد،  بخش های  شدن  فربه 

امکانات و گسترش رانت و فساد خواهد شد.
شافعی یادآور شد: در حالی که ماده ۹۸ برنامه سوم توسعه اجازه تاسیس بانک های 
غیردولتی را با هدف افزایش شرایط رقابتی در بازارهای مالی و ایجاد زمینه شرایط 
رشد و توسعه اقتصادی داده، اما پرسش این است که چرا قانونگذاران به دنبال اهداف 

بانک های خصوصی نیستند و دلیل اصرار بر وضعیت کنونی چیست.
وی ادامه داد: اگر به دنبال توسعه بنگاه های تولیدی و صنعتی هستیم، این بنگاه ها 

نیازمند وام های بلندمدت با نرخ های رقابتی هستند.
رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: بخش زیادی از کارشناسان بانکی و اقتصادی، 
همه چیز را در استقلال بانک مرکزی جست وجو می کنند، اما اگر بانک مرکزی مستقل 
نیست دستکم کارشناسان آن باید استقلال رای کارشناسی خود را حفظ کنند و از 

دیدگاه های کارشناسی خود دفاع کنند.
وی تاکید کرد: منافع ملی کشور باید خط قرمز بانک مرکزی باشد.

شافعی اضافه کرد: رشد پول و پایه پولی، در بسیاری کشورها لزوما منجر به تورم 
نمی شود، بلکه به سطح اعتماد جامعه و سیاست های پولی کشور وابسته است.

وی گفت: کل سیستم بانکی باید پشتیبان بانک مرکزی باشد، نه اینکه عده ای در این 
سیستم به دنبال بهره برداری از شرایط بازارهای مالی و ارزی کشور باشند.

این مسئول خاطرنشان کرد: بخش عمده مشکلات بانکی ناشی از مطالبات معوق 
است که خود زاییده اختلال در معاملات و تجارت است.

وی افزود: بخشی از این مطالبات معوق، معوقات پیمانکاران دولت از خود دولت 
)وزارتخانه ها و شهرداری ها( است و بخشی دیگر به دلیل اتخاذ رویکردهای خاص در 
سیاستگذاری داخلی و خارجی است که کاهش ظرفیت های صادراتی و وارداتی را به 

دنبال خواهد داشت.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
حرکت به سمت شفاف سازی باید با قوت انجام شود 
معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: دانستن حق مردم 
است و برای بازگرداندن اعتماد به جامعه باید به شفافیت فرایندها بپردازیم و حرکت به 

این سمت با قوت انجام شود.  
احمد میدری روز یکشنبه در نشست بررسی مشکلات موسسات خیریه و کاهش فقر، 
اظهار داشت: ابعاد فقر گسترده است و برای حل این روند، مشکلات عدیده ای وجود 

دارد.  
وی افزود: در گذشته ثروت و فقر را محصول سرمایه می دانستند و در سیاست گذاری ها 
سرمایه مالی اهمیت داشت اما امروزه سرمایه اجتماعی اهمیت بیشتری دارد و اعتماد 

مهمترین رکن آن است.  
میدری گفت: هم اکنون به دلایل مختلف اعتماد بین مردم و مردم و حکومت حتی 
داخل حکومت نیز آسیب دیده و در این شرایط راهکارهای اقتصادی نتیجه معکوس 
سرمایه  اقتصادی  قطب  عنوان  به  مناطق  برخی  در  هستیم  شاهد  است،   داشته 
گذاری های کلانی انجام شده اما آسیب های اجتماعی و حاشیه نشینی گسترش یافته 

است.  
وی ادامه داد: شاهد هستیم منابعی که برای رشد اقتصادی و کاهش فقر اختصاص 

یافته، صرف مسائل خاص اداری شده که نتیجه آن فساد این ادارات بوده است.  
معاون رفاه وزارت کار بیان کرد: زمانی افشاگری علیه فرد و سازمان دولتی انجام 
می شد اما هم اکنون دامنه آن گسترش یافته است و نگرانی از افشای آن نیست، گاهی 

این افشاگری ها واقعیت ندارد و آبروی افراد را مورد هجمه قرار می دهد.  
وی با تاکید بر اهمیت شفاف سازی گفت: یکی از اقدامات ما برای بازگرداندن اعتماد، 
شفاف سازی است که در ماه های گذشته شروع کردیم و این روند باید با قوت ادامه یابد.
میدری اظهار داشت: دانشگاه ها و نهادها می توانند در زمینه شفافیت، اقدامات 
دستگاه ها را بررسی کنند که نمونه آن اختصاص منابع در کمیته امداد امام خمینی و 
بهزیستی است که نتیجه آن شناسایی ۴٠٠ نفر فوتی بود که همچنان تحت حمایت این 
مراکز قرار داشتند.   وی اظهاداشت: اولویت بندی در شفافیت برای بازگرداندن اعتماد 

5 اقتصادی

 ایران ارزان ترین بنزین را در منطقه دارد و از همین رو قاچاق بنزین از این کشور 
همواره جذابیت بالایی برای قاچاقچیان داشته است اما آیا بنزین در ایران در مقایسه با 

درآمد سرانه،  در واقعیت نیز ارزان ترین بنزین در خاورمیانه به شمار می آید.
ایران در مجموع منابع هیدروکربوری نفت و گاز رتبه اول را در جهان دارد بر همین 
اساس فرآورده های نفتی در این کشور با قیمت هایی پایین تر از میانگین جهانی به 

فروش می رسد.
در این میان بنزین به عنوان استراتژیک ترین فرآورده نفتی در جهان نقش پر رنگ تری 
دارد و همواره در جایگاه متهمی نشسته که به دلیل پایین بودن قیمت،  ثروت کشور را با 

بد مصرفی و همچنین ایجاد جذابیت برای قاچاق به باد می دهد.
از همین رو همواره صحبت از واقعی شدن قیمت بنزین مطرح می شود و حتی یکی 
از اهداف اصلی طرح تحول اقتصادی نیز افزایش قیمت حامل های انرژی برای اصلاح 
مصرف بود. با این حال برخی کارشناسان اقتصادی بر این باورند که بنزین در ایران با 
در نظر گرفتن درآمد سرانه چندان هم ارزان نیست بنابراین افزایش قیمت بنزین تنها 

فشار مضاعفی بر اقشار ضعیف وارد می کند.
با توجه به این ادعا قیمت بنزین و درآمد سرانه ایران با کشورهای همسایه را مقایسه 

کرده ایم.
اکنون با در نظر گرفتن دلار ۱۱ هزار و ۵00 تومانی در بازار ایران،  هر لیتر بنزین معادل 
۹ سنت به فروش می رسد. هر ایرانی نیز به طور میانگین سالانه ۵ هزار و ۴۷0 دلار 

درآمد دارد. این اعداد نشان می دهد، هزار لیتر بنزین در ایران معادل ۱.۶ درصد از 
میانگین درآمدی هر فرد است.

این ارقام در کشورهای جنوبی خلیج فارس کاملا متفاوت است. در این کشورها 
اگرچه قیمت بنزین گران تر از ایران است اما آمار درآمد سرانه تا گاهی چند برابر ایران 

است.
به طور مثال بنزین در عربستان ۱۳ سنت در هر لیتر قیمت گذاری می شود با این حال 
آمارهای بانک جهانی نشان می دهد این کشور درآمد سرانه ای معادل ۲۱ هزار و ۵۴0 
دلار در سال دارد و با یک محاسبه ساده نشان می دهد که هزار لیتر بنزین در عربستان 

تنها سهمی ۶ دهم درصدی از درآمد را به خود اختصاص می دهد.
این اعداد در ثروتمندترین کشور منطقه یعنی قطر نیز قابل توجه است. به صورت 
میانگین هر قطری سالانه ۶۱ هزار و ۱۹0 دلار درآمد دارد که به معنای درآمدی ۴۵ 
میلیون تومانی در ماه است. در این کشور اگرچه بنزین به قیمت ۵۱ سنت در هر لیتر 
به فروش می رسد اما قیمت هزار لیتر بنزین معادل هشت دهم درصد از درآمد هر فرد 

قطری است.
در کویت نیز این نسبت پایین تر از ایران است. در کویت با بنزین ۳۸ سنتی در هر لیتر 
و درآمد سرانه ۳۳هزار و ۶۹0 دلاری در سال،  هر فرد برای خرید هزار لیتر بنزین باید 

حدود ۱.۱ درصد از درآمد خود را بپردازد.
اما به جز این سه کشور در سایر کشورهای جنوبی حاشیه خلیج فارس نسبت قیمت 

بنزین با درآمد سرانه یا با ایران مساوی بوده و یا ارقامی بالاتر را نشان می دهد.
در امارات نیز خرید هزار لیتر بنزین مانند ایران ۱.۶ درصد از درآمد میانگین هر  فرد 
به خود اختصاص می دهد. اماراتی ها هر با درآمد میانگین سرانه  ۴۱ هزار دلار در سال،  

هر لیتر بنزین را ۶۶ سنت می خرند.
بحرینی ها اما باید درصد بالاتری از درآمد خود را برای خرید هزار لیتر بنزین بپردازند. 
با در نظر گرفتن ۲۱ هزار و ۸۹0 دلار به عنوان میانگین درآمد سرانه بحرینی ها و قیمت 
۴۲ سنت برای هر لیتر بنزین،  خرید هزار لیتر بنزین معادل ۱.۹ درصد از میانگین درآمد 

در این کشور است.
شرایط عمان البته متفاوت تر است و هزار لیتر بنزین معادل ۴.۲ درصد از میانگین 
درآمد سرانه را به خود اختصاص داده است. هر عمانی به صورت میانگین ۱۵ هزار و 

۱۱0 دلار در سال درآمد دارد و برای خرید هر لیتر بنزین ۶۴ سنت می پردازد.
فارغ از کشورهای نفت خیز حاشیه جنوبی خلیج فارس که معمولا به دلیل جمعیت 
پایین و درآمدهای نفتی بالا درآمد سرانه بیشتری دارند،  وضعیت مقایسه قیمت بنزین 

با درآمدهای سرانه بسیار متفاوت است.
به طور مثال عراق که به عنوان کشوری نفت خیز شناخته شده و جایگاه دوم را در 
اوپک دارد،  با میانگین درآمد سرانه ای معادل ۵ هزار و ۳0 سنت،  هر لیتر بنزین را به 
قیمت ۶۳ سنت به فروش می رساند. با توجه به این ارقام،  خرید هر هزار لیتر بنزین در 

عراق،  ۱۲.۵ درصد از درآمد میانگین را به خودش اختصاص می دهد.
ترکیه نیز در حالی که از منابع نفتی بی بهره است هر لیتر بنزین را یک دلار و ۲۳ سنت 
قیمت گذاری می کند. هر فرد ترکیه ای به صورت میانگین سالانه ۱0 هزار و ۳۸0 دلار 
درآمد دارد و این به آن معناست که برای خرید هزار لیتر بنزین در این کشور باید معادل 

۱۱.۸ درصد از درآمد را اختصاص داد.
اوضاع در همسایگان شرقی به مراتب بدتر است تا آنجا که هر فر افغانستانی با 
میانگین درآمد سرانه خود تنها می تواند ۷۳۳ لیتر بنزین بخرد زیرا قیمت هر لیتر بنزین 
در این کشور ۷۵ سنت است و این در حالی است که میانگین درآمد سرانه عدد ۵۵0 

دلار را نشان می دهد.
در پاکستان نیز با احتساب درآمد سرانه هزار و ۵۸0 دلاری برای هر فرد و قیمت 
۷0 سنتی برای هر لیتر بنزین،  هزار لیتر از این فرآورده معادل ۴۴.۳ درصد از مجموع 

میانگین درآمد سرانه است.
با توجه به این اعداد مشخص می شود با وجود تمام موانع و مشکلاتی که بر سر 
راه قاچاق بنزین در کشور وجود دارد،  چرا همچنان قاچاقچیان به مسیر خود ادامه 

می دهند.
سود قاچاق هر لیتر بنزین با احتساب دلار ۱۱ هزار و ۵00 تومانی،  به ترکیه ۱۳ هزار و 
۱۴۵ تومان،  به عراق ۶ هزار و ۲۴۵ تومان،  به پاکستان ۷ هزار و ۵0 تومان و به افغانستان 

۷ هزار و ۶۲۵ تومان است.
از همین رو حسن روحانی، رئیس جمهوری در نشست خبری نیز درباره احتمال 
افزایش قیمت حامل های انرژی و سوخت گفت که درباره مسائل سوخت و حامل های 
انرژی آنچه امروز با آن روبه رو هستیم مسیری عادلانه و مناسب نیست و نیازمند فکر 

است که البته در حال فکر درباره این موضوع هستیم.
وی البته تاکید کرد که به دنبال گرانی ناگهانی بنزین نیستیم و در صورت این اتفاق نیز 

همه درآمد حاصل از فروش سوخت باید به مردم برگردد.

ایران ارزان ترین بنزین را در منطقه دارد 

آیا بنزین در ایران ارزان است؟

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت آرام رشد صنعت روز با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۳۹۹ و شناسه ملی ۱۴00۸۲۹۵۵۷۳ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۳۹۸/0۷/۱۵ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای سید مجتبی رضوی خاوه 
به شماره ملی 0۳۸۶0۶۱۹0۴ دارنده ۲.000.000 ریال سهم الشرکه ، خانم نیره حیدری به شماره ملی0۳۸۱۴۵۲۷۷۸ دارنده 

۱۸.000.000 ریال سهم الشرکه بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت نامحدود انتخاب شدند.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )6۳6۱۷6(

----------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت آرام رشد صنعت روز با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۶۳۹۹ و شناسه ملی ۱۴00۸۲۹۵۵۷۳ به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۳۹۸/0۷/۱۵ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقای سید مجتبی رضوی خاوه به شماره ملی 0۳۸۶0۶۱۹0۴ 
به سمت رئیس هیئت مدیره دارنده ۲.000.000 ریال سهم الشرکه ، خانم نیره حیدری به شماره ملی0۳۸۱۴۵۲۷۷۸ به سمت 
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره دارنده ۱۸.000.000 ریال سهم الشرکه انتخاب شدند.کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهاء دار با امضاء 

رئیس هیئت مدیره یا مدیر عامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )6۳6۱۷۰(

----------------------------------------------------------
آگهی تغییرات 

آگهی تغییرات شرکت به دما کاوان آیریک با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱۳۲۶۳ و شناسه ملی ۱۴00۴۶۸۴۹۶۶ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳۹۸/0۷/۱۶ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : مرکز اصلی شرکت از محل قبلی به آدرس 
جدید : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، محله بلوار امین ، کوچه مصلی جنوبی ۵۲ ، خیابان مصلی جنوبی ، پلاک 0 

، طبقه همکف کد پستی ۳۷۱۳۹۴۷۱۳۶ تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )6۳6۱56(

----------------------------------------------------------
آگهی تاسیس 

ملی  شناسه  به   ۲۵۱۱ ثبت  شماره  به   ۱۳۹۸/0۷/0۲ درتاریخ  راهبر  هوشمند  آفرینان  مهارت  تجاری  غیر  موسسه  تاسیس 
۱۴00۸۶۴00۷۵ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع : اجرا 
و برگزاری همایش ها، کنفرانس ها، سمینارها- مطالعات در موضوعات متناسب با اهداف و فعالیت های موسسه و اجرای طرح های 
مطالعاتی و کاربردی درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : 
استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، ترمینال ، کوچه )حریم بیابان( ، کوچه خداکرم ۴ ، پلاک 0 ، طبقه همکف کدپستی 
۳۷۱۸۱۱۳۳۹۴ سرمایه شخصیت حقوقی : ۱0,000,000 ریال اسامی و میزان سهم الشرکه شرکا : خانم محبوبه راشدی به شماره 
ملی 0۳۷00۴۹۹۳۴ دارنده ۳,000,000 ریال سهم الشرکه آقای سعید داودآبادی به شماره ملی 0۳۷0۱۴0۶۷۲ دارنده ۲,۵00,000 
ریال سهم الشرکه آقای محسن آزمون به شماره ملی 0۳۸۱۹0۸۴۱0 دارنده ۱,000,000 ریال سهم الشرکه آقای جواد ادیم به شماره 
ملی 0۳۸۴۲۱۸۵۲0 دارنده ۳,۵00,000 ریال سهم الشرکه اولین مدیران برای مدت دو سال انتخاب شدند. آقای جواد ادیم به شماره 
ملی 0۳۸۴۲۱۸۵۲0 و به سمت رئیس هیئت مدیره خانم محبوبه راشدی به شماره ملی 0۳۷00۴۹۹۳۴ و به سمت مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره آقای سعید داودآبادی به شماره ملی 0۳۷0۱۴0۶۷۲ و به سمت عضو هیئت مدیره آقای محسن آزمون به شماره ملی 
0۳۸۱۹0۸۴۱0 و به سمت عضو هیئت مدیره دارندگان حق امضا : کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک سفته برات 
قراردادها و عقوداسلامی با امضاء مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره و با مهر موسسه معتبر می باشد و سایر نامه های عادی و اداری با 
امضای مدیرعامل همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور،به منزله اخذ 

و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )6۳6۱5۴(

آگهی تاسیس 
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود حامدگستر پویای درخشان درتاریخ ۱۳۹۸/0۶/۲۳ به شماره ثبت ۱۶۷۵۵ به شناسه ملی 

۱۴00۸۶۱۳۳۵۷ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت 
: انجام فعالیتهای بازرگانی - خرید وفروش اقلام مجاز - صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی درصورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، 
شهر قم، محله یزدانشهر ، کوچه بقیه اله۱۲]۹[ ، کوچه بقیه اله۲)امام زمان( ، پلاک 0 ، طبقه همکف کدپستی ۳۷۱۶۷۷۳۸۴۱ سرمایه 
شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۲0000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای سعید علی به شماره فراگیر 
۱0۳۹۷۴۳۱۷ دارنده ۲000000 ریال سهم الشرکه آقای حامد کاظم به شماره فراگیر ۹۲0۲۳۲۸۲ دارنده ۱۸000000 ریال سهم 
الشرکه اعضا هیئت مدیره خانم زهراالسادات موسوی جعفری پور به شماره ملی 0۳۸۳۹۵۲۱0۷و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود 
آقای سعید علی به شماره فراگیر ۱0۳۹۷۴۳۱۷و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای حامد کاظم به شماره فراگیر 
۹۲0۲۳۲۸۲و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل 
چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری با امضای آقایان سعید علی و حامد کاظم هر یک 
به تنهایی - همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ۱۹ دی جهت درج آگهی 

های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )6۳6۱۴6(

----------------------------------------------------------
آگهی تاسیس 

تاسیس شرکت با مسئولیت محدود آروند آزمای آروین درتاریخ ۱۳۹۸/0۶/0۹ به شماره ثبت ۱۶۷۲۶ به شناسه ملی ۱۴00۸۵۸۱0۵۹ 
ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :مشاوره تخصصی 
در زمینه معماری و نوع سازه ساختمانی، نقشه کشی و معماری، طراحی و محاسبه سازه و ساختمان، مشاوره و طراحی و نظارت و 
اجرای کلیه پروژه های ساختمانی و عمرانی و تأسیساتی و کلیه امور پیمانکاری مربوط به ساخت و تهیه و تولید و خرید و فروش و نصب 
و نگهداری و تعمیر ساختمان های مسکونی و صنعتی و تجاری و ابنیه و محوطیه ها و انبارها و سوله ها و نماها و شهرک ها و پل ها و 
کانال ها و تأسیسات و تجهیزات شهری و برون شهری و تأسیسات و خطوط انتقال آب و فاضلاب و برق و نفت و گاز و خابرات و موتورخانه 
و تأسیسات حرارتی و برودتی و تأسیسات مکانیکی و هیدرومکانیکی، انبوه سازی، راه سازی، راهداری، راه ریلی، آسفالت ریزی، 
زیباسازی و جدول کشی و رنگ آمیزی معابر و جاده ها، ایجاد و نگهداری فضای سبز، چمن کاری، آبیاری، گل کاری، درخت کاری، 
خدمات شهری، جوشکاری، برق کشی، راه اندازی ادوات صنعتی، انجام و ارائه خدمات فنی آزمایشگاهی و امور مربوط به آزمایش های 
ژئوتکنیک، بتن و جوش، و آزمایش های مربوط به خاک، اخذ و اعطای نمایندگی، انعقاد قراداد با اشخاص حقیقی و حقوقی، شرکت در 
مناقصه ها و مزایده ها، اخذ وام و تسهیلات ارزی و ریالی از بانک ها و موسسات مالی و اعتباری دولتی و خصوصی سراسر کشور جهت 
انجام موضوع شرکت، تأمین نیروی انسانی جهت ادارات و سازمان ها و شرکت ها، شرکت در نمایشگاه های داخلی و خارجی درصورت 
لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم 
، بخش مرکزی ، شهر قم، دانیال نبی ، کوچه )فرعی اول( ، کوچه ۱۲ ، پلاک ۱0 ، طبقه همکف کدپستی ۳۷۱۳۱۳۸۴۹۹ سرمایه 
شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۱000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای علی هدایتی پور به شماره ملی 
۱۷۵۶۹0۷۸۷0 دارنده ۵00000 ریال سهم الشرکه آقای محمدحسن اسلام پناه به شماره ملی ۴۴۴۹۹۸۲0۸۸ دارنده ۵00000 
ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای علی هدایتی پور به شماره ملی ۱۷۵۶۹0۷۸۷0و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود آقای محمدحسن اسلام پناه به شماره ملی ۴۴۴۹۹۸۲0۸۸و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود آقای جعفر مردی 
به شماره ملی ۵۴۵۹۷۸۳۴۶۱و به سمت عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود دارندگان حق امضا 
: کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک، سفته، بروات، قرادادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری 
با امضاء رئیس هیأت مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ثروت جهت 

درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )6۳6۱۴۴(

معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد اظهار داشت: تغییر قوانین در دوره های مختلف مجلس نمایشی نیست چراکه نمایندگان 
واقعا نسبت به این موضوع اهتمام دارند و تغییرات قوانین بانکی از چند سال گذشته آغاز شده است. باید بپذیریم که اصلاح 

این مقررات زمان بر است و به دلیل اینکه عمری از مجلس دهم باقی نمانده، شاهد تسریع در انجام امور هستیم.
محمدعلی دهقان دهنوی درباره آخرین وضعیت طرح بانکداری در مجلس و اینکه گفته می شود در حال حاضر قوانین بانکی 
کشور نه استانداردهای غربی را دارد و نه شرعی است،  اظهار داشت: این اظهار نظر کاملا اشتباه است و نظام بانکداری ایران 
هم شرعی و هم مطابق با استانداردهای بین المللی است. شرعی بودن آن به قانون بانکداری بدون ربا برمی گردد که به تایید 

مراجع رسیده اما در اجرا به آن انتقاداتی وارد است.
وی افزود:  قانون بانکداری ماهیت کاملا تایید شده ای دارد و شرعی است اما به اجرای این قانون انتقاداتی وارد  می شود 
برای مثال مشتری به بانک ها فاکتور صوری ارایه می دهد و اگر بانک برای تمام مصارف مشتری، محصولات مناسب تعریف 
کند، مشتری نسبت به ارایه فاکتور صوری اقدام نمی کند. معاون امور اقتصادی وزارت امور اقتصادی و دارایی گفت: در عقد 
مشارکت هم مدعی هستند که بانک ها در سود و زیان مشارکت نمی کنند. از لحاظ شرعی بانک با ترتیباتی که تحت عنوان 
صلح نامیده می شود این اقدام را انجام می دهد که شرعی است اما ماهیت آن به دلیل است که ابزار نظارت کافی وجود ندارد 
که عقد مشارکت را به صورت واقعی به اجرا برساند. حال اینکه برای استفاده از عقود مبادله ای هیچ مشکلی برای بانک ها 
وجود ندارد. وی درباره علت تاخیر دولت در ارایه لایحه بانکداری اسلامی اظهار داشت: اصلاح قانون بانکداری در مجلس 
دنبال می شود که اگر از سمت دولت به مجلس ارایه می شد به طور قطع برای اجرا مناسب تر بود. شاید علت تاخیر، عدم اجماع 

در تصمیم گیری ها درباره تغییرات قانون و متفاوت بودن اظهار نظرها بوده است.
دهقان دهنوی با بیان اینکه نمی توان قانون را به سرعت تغییر داد کما اینکه در اوایل دهه ۶0 قرار بر این بود که این قانون به 
صورت موقت به اجرا برسد،  افزود: امروز ۳۶ سال است که از اجرای آن قانون می گذرد بنابراین باید در تدوین و تنظیم قانون 
جدید بسیار دقت شود چراکه امکان تغییر آن حداقل تا سه دهه آینده وجود ندارد.    این مقام مسئول با تاکید بر اینکه معتقدم 
بسیاری از مسائل و مشکلات که در حال حاضر در سیستم بانکی کشورمان وجود دارد به هیچ وجه نیاز به تغییر قانون ندارند، 
اظهار داشت: به این معنا که برای رفع این مشکلات احتیاجی به تغییر قوانین نیست چراکه این مشکلات از نوع اجرایی، 
مدیریتی، روابط دولت و بانک ها و بانک ها و بانک مرکزی، روابط بین بانک ها و مشتریان است و... که این مشکلات را می توان 
با اصلاح مقررات و اصلاح روش ها و فرایندها برطرف کرد. وی گفت: در وزارت امور اقتصاد و دارایی هم برنامه اصلاح نظام 
بانکی دنبال می شود که این برنامه تدوین و ارایه شده است. معاون وزیر اقتصادی درباره مهمترین ایراد وارد به طرح جدید 
بانکداری اظهار داشت: ایراد اصلی به تغییر قوانین بانکی از سوی مجلس این است که اساسا نیازی به تغییر قوانین  و در 
شرایط فعلی نیازی به ورود به این موضوع نیست. دهقان دهنوی ادامه داد: بحث دیگر این است که اصلاح مقرراتی که در 
حال انجام است ما را به نتیجه مطلوب مورد نظر نمی رساند به این معنا که باز هم قانونی خواهیم داشت که مزیت هایی نسبت 
به قانون قبلی دارد اما برخی از مشکلات را حل نکرده و برخی دیگر را هم از وضعیت بد به بدتر می رساند که با اجرای این 
قانون جدید هم دستاورد جدیدی نخواهیم داشت. وی با در پاسخ به این سوال که چرا هم در مجلس نهم و هم در مجلس دهم 
شاهد این هستیم که در ماه های آخر نمایندگان به دنبال اصلاح نظام بانکی هستند و این اقدام می تواند نمایشی برای تبلیغات 
انتخاباتی باشد، تاکید کرد: تغییر قوانین در دوره های مختلف مجلس نمایشی نیست چراکه نمایندگان واقعا نسبت به این 
موضوع اهتمام دارند و تغییرات قوانین بانکی از چند سال گذشته آغاز شده است. باید بپذیریم که اصلاح این مقررات زمان بر 

است و به دلیل اینکه عمری از مجلس دهم باقی نمانده،  شاهد تسریع در انجام امور هستیم.

معاون امور اقتصادی وزارت اقتصاد :
نیازی به تغییر قوانین بانکی در شرایط فعلی نیست

با وجود این که خبرهای درگوشی در بازار گوشی تلفن همراه، حکایت از احتمال افزایش قیمت ها در روزهای آینده دارد، اما 
بررسی بازار در هفته های ابتدایی پاییز، از آرامش بازار خبر می دهد.

خبرهای درگوشی در بازار موبایل حکایت از احتمال افزایش قیمت ها در آینده دارد؛ این صحبت در میان فعالان بازار 
موبایل از آنجا نشات می گیرد که معافیت ۸0 دلاری واردات گوشی مسافری لغو شده است.

بر همین اساس، در مراجعه به فروشندگان موبایل، بارها روی این موضوع تاکید دارند که موبایل گران خواهد شد.
چندی پیش گمرک تصمیم گرفت یک قانون قدیمی درباره واردات گوشی مسافری را لغو کند و آن معافیت ۸0 دلاری 
گوشی بود. هدف این اقدام، افزایش قیمت گوشی مسافری و نزدیک شدن قیمت آن به گوشی هایی است که به صورت 
رسمی وارد و رجیستر می شوند. با توجه به امکان سوء استفاده های صورت گرفته برای واردات موبایل در تعداد تجاری از 
شیوه  همراه مسافر و عدم امکان احراز واردات این شیوه برای خود مصرفی یا فروش و در راستای حمایت از مصرف کنندگان 
این کالا در دوره خدمات پس از فروش و ارائه گارانتی و حمایت از کسب وکارهای قانونی تلفن همراه از طریق رویه تجاری، 
معافیت ۸0 دلاری کالای همراه مسافر برای واردات موبایل به شیوه مسافری حذف شد. به گزارش خبرآنلاین، معاون فنی 
گمرک در این خصوص توضیح داد: براساس مصوبه ۲۲ مهرماه ستاد تنظیم بازار، معافیت ۸0 دلاری برای واردات گوشی 
مسافری از این به بعد منتفی خواهد شد. از سوی دیگر پیش از این حقوق و عوارض گمرکی تلفن همراه مسافری براساس 
ارز رسمی )٤٢ هزار ریال( محاسبه می شد؛ اما براساس ابلاغیه جدید ستاد مقابله با قاچاق کالا و ارز، از این به بعد حقوق و 
عوارض گمرکی گوشی تلفن همراه مسافری براساس نرخ سامانه سنا محاسبه می شود. مهرداد جمال ارونقی افزود: اعمال 
نرخ ارز براساس سامانه سنا برای محاسبه حقوق ورودی و مالیات ارزش افزوده گوشی تلفن همراه مسافری ابلاغ شده 
است. ممکن است به نظر برسد تاثیر این لغو معافیت ۸0 دلاری بر اغلب گوشی ها زیاد نیست، اما به هر حال روی قیمت 
گوشی تاثیر خواهد داشت. رضا رحمانی، وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
با اشاره به لغو معافیت ۸0 دلاری واردات گوشی مسافری، گفت: این امر حتما روی قیمت موبایل در کشور تاثیر می گذارد.

وی تاکید کرد: زمانی که تولید داخل به میزان مصرف نیست، نباید تعرفه را افزایش دهیم. تولید موبایل های ایرانی در آن 
حد نیست که در بازار تاثیرگذار باشد؛ البته سیاست ما حمایت از هر کالایی است که در تولید داخل به حد کفایت برسد، اما 

تولید موبایل داخلی نسبت به مصرف بسیار ناچیز است.
وزیر صنعت با بیان اینکه از سرمایه گذاری در این زمینه حمایت می کنیم،  تصریح کرد:  در سال گذشته در مجموع ۲00 هزار 
تلفن همراه در کشور تولید شده است؛ این فعالیت ها نیازمند سرمایه گذاری سنگینی است و از سوی دیگر در این زمینه، 

تکنولوژی به سرعت حرکت می کند.
در چنین شرایطی، در آخرین روزهای مهرماه قیمت موبایل کاهش یا افزایش چشمگیری را شاهد نبوده و جو حاکم بر 
این بازار همچنان آرام بوده است. در حال حاضر گوشی سامسونگ گلکسی M۲0-۳۲ با قیمت ۲ میلیون و ۲۵0 هزار 
تومان، سامسونگ A۸s با قیمت ۴ میلیون و ۳00 هزار تومان، سامسونگ A۹ ۲0۱۸ با قیمت ۴ میلیون و ۵۵0 هزار 
تومان، سامسونگ A۱0 با قیمت یک میلیون و ۵۵0 هزار تومان، سامسونگ J۸ -۶۴ با قیمت ۳ میلیون تومان، سامسونگ 

NOTE۸ با قیمت ۷ میلیون و ۳۵0 هزار تومان و سامسونگ S۹ با قیمت ۶ میلیون و ۷۵0 هزار تومان به فروش می رود.
گوشی هواوی مدل PRO ۱0 MATE نیز ۶ میلیون و ۵00 هزار تومان و مدل PRO P۲0 حدود ۸ میلیون و ۵00 هزار 
تومان قیمت دارد. همچنین گوشی های آیفون X حدود ۱0 میلیون و ۵00 هزار تومان، آیفون XR حدود ۹ میلیون و ۴۹0 

هزار تومان و آیفون XS حدود ۱۲ میلیون و ۴00 هزار تومان است.

واکاوی تاثیر تصمیمات تازه بر بازار گوشی تلفن همراه
موبایل گران می شود؟
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مهاجمی که تاکنون انتظارات را برآورده نکرده است 

مرتضی تبریزی؛مقبولیت از دست رفته

 بازی های چشمگیرش در ذوب آهن اصفهان موجب شد تا انتقال این مهاجم به یکی از 
تیم های بزرگ پایتخت در دستور کار قرار گیرد اما عملکردش در جمع آبی پوشان پایتخت 

سنخیتی با قراردادش ندارد.
انتقالی که »مرتضی تبریزی« ۲۶ ساله را از فوتبال اصفهان جدا کرد و در مسیر تهران قرار 
داد؛ مسیری که با توجه به شیوه بازی این مهاجم و تاکتیک های »وینفرد شفر« سرمربی 
وقت استقلال می رفت تا این بازیکن را به یکی از کارآمد ترین مهاجمان فوتبال ایران تبدیل 
کند اما جاده موفقیت برای این مهاجم در فصل هجدهم و شش هفته فصل نوزدهم هموار 

نبوده است.
هر چند که در نیم فصل نخست لیگ هجدهم ناکارآمدی این مهاجم تحت تاثیر عملکرد 
»مارکوس نیومایر« و الحاجی گرو« قرار گرفت اما با کوچ آن ۲ بازیکن خارجی تبریزی نیز 
نیمکت نشن شد و تا پایان فصل نتوانست عملکرد مناسبی از خود نشان دهد. این امر 
موجب شده بود تا شایعه رفتن او از استقلال بیش از پیش قوت بگیرد. اما تبریزی به امید 
آفتابی شدن روزهای خوب آسمان آبی فوتبال استقلال در این تیم ماندگار شد. وی در پایان 
لیگ هجدهم اعلام کرد: شفر به بازی او اعتقادی نداشته و به دنبال آن است تا در سیستم 

»آندره استراماچونی« بهترین عملکرد ممکن را داشته باشد.
تبریزی ماندگار شد تا دوباره به روزهای خوب خود برگردد اما تا کنون نشانه هایی از بهبود 
شرایط در بازی تبریزی دیده نمی شود بلکه وی یکی از بازیکنان به شمار خواهد رفت که 
فرصت سوزی بی شماری در جریان بازی دارد. عملکرد ضعیف تبریزی در استقلال و 
هزینه های میلیاردی برای این بازیکن، دید کارشناسان را به مهاجم شماره ۱۱ استقلال 
عوض کرده است این بازیکن که در فصل شانزدهم و هفدهم مورد توجه ۲ باشگاه بزرگ 
فوتبال ایران بود اکنون به مهره ای تبدیل شده است که برخی پیشکسوتان استقلال برای 
خروج او از ترکیب تیم لحظه شماری می کنند. بازیکنی که با وجود قرارداد کلان این روزها 
تنها نظاره گر عملکرد جوانان تیم است و به جای گلزنی به دنبال حضور در شادی پس از 

گل آقایی و قائدی می باشد.
شرایط سخت این بازیکن و هزینه هایی که باشگاه برای انتقال او از اصفهان به تهران در 
نظر گرفت به کوهی از مسوولیت برای تبریزی تبدیل شده که عملکرد او را تحت تاثیر قرار 
داده است. البته این شیوه از بازی نمی تواند تنها به عملکرد تبریزی منتهی شود بلکه نتایج 
ضعیف استقلال در ۲ فصل اخیر نیز یکی از دلایل آن است. مجموع این شرایط نه تنها 
موجب به هم ریختگی فوتبالی تبریزی شده بلکه این بازیکن از لحاظ ذهنی نیز تمرکز لازم 
را نخواهد داشت و در بازی برای ذوب آهن اصفهان پس از تعویض در نیمه دوم نیمکت 

ذخیره استقلال را به هم ریخت.
تبریزی در استقلال ترک سنت کرده است. این بازیکن را با گلزنی به تیم های ته جدولی 
و ضعیف در تیم های فوتبال پاس همدان و ذوب آهن می شناسند اما مرتضی اکنون در برابر 
تیم هایی مانند »گل ریحان« کرج و »فجرسپاسی« شیراز نیز ناتوان از گلزنی است. شرایط 
زمانی برای بازیکن سابق ذوب آهن سخت و سخت تر خواهد شد که وی تا نیم فصل فرصت 
دارد که خود را به مجموعه فوتبالی استقلال ثابت کند در غیر اینصورت باید قید حضور در 
این تیم را بزند و دوباره راهی دیار زاینده رود شود. سفر که دیگر مانند گذشته برای او پربار 
نخواهد بود بلکه کوله باری از سرخوردگی فوتبالی است که او آن را از تهران به اصفهان یا 

شهر دیگر خواهد برد.
این پیش فرض زمانی قوت می گیرد که پیشکسوتان فوتبال آبی های پایتخت از هم اکنون 
وی را یکی از گزینه های خروج می دانند زیرا آنان باور داردند با شرایط سخت اقتصادی 
باشگاه و هزینه های تامین قرارداد این بازیکن می شود چند بازیکن جوان را استخدام کرد 

که مانند »مهدی قائدی« و »سجاد آقایی« بدرخشند.
تبریزی نیز به خوبی دریافته  است که سیستم استقلال و عملکرد او جایی برای بازی در 
این تیم نگذاشته و بدون شک پیش از آنکه سکوها علیه او موضع گیری شدیدتر داشته 

باشند به دنبال راهی برای فرار از موقعیت پیش آمده خواهد گشت.
تبریزی فوتبال خود را از پاس همدان از لیگ دهم شروع کرد و در این تیم ۱۵ گل به 
ثمر رساند. او از لیگ سیزدهم به اصفهان رفت تا در تیم فوتبال ذوب آهن این شهر شاگرد 
تیم  این  برای  بازی ۴۳ گل زده  تبریزی در ۱۳۸  »یحیی گل محمدی« شود. عملکرد 

اصفهانی بود.  اما او در استقلال تا کنون تنها پنج گل به ثمر رسانده است.

شاهرخ بیانی:

بازی های سخت استقلال مانده است
 کاپیتان پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: سرمربی آبی پوشان باید از این به بعد 

هوشیارتر باشد چرا که بازیهای سخت این تیم باقی مانده است.
شاهرخ بیانی در خصوص پیروزی استقلال برابر فجر سپاسی شیراز از مرحله یک هشتم 
جام حذفی گفت: استقلال در این دیدار بدشانس بود. سه بار در طول ۹0 دقیقه به تیر 
دروازه زد و اگر خوش شانس تر بود مطمئنا در ۹0 دقیقه کار را تمام می کرد. البته فجری ها 
هم چند موقعیت خوب داشتند که عدم تجربه بازیکنان جوان باعث شد به راحتی موقعیت 

های خود را از دست بدهند.
بیانی در ادامه خاطرنشان کرد: استراماچونی باید هوشیار باشد، او می داند همه تیم ها 
مانند فجر نیستند، چه در جام حذفی و چه در لیگ برتر هنوز بازی های سخت استقلال 
برابر تراکتور، سپاهان، پدیده و ذوب آهن باقی مانده بنابراین تیمش باید آماده تر از قبل 

باشد تا بتواند این بازی ها را با موفقیت به پایان برساند.
بیانی با انتقاد از کسانی که می گویند آبی پوشان تنها تمرکزشان برای قهرمانی در جام 
حذفی است، گفت: اصلا چنین چیزی وجود ندارد، لیگ به تازگی شروع شده و تا پایان 
آن راه زیادی باقی مانده و اینکه فاصله امتیازی استقلال با تیم های لیگ برتر چندان زیاد 
نیست و اتفاقی که همیشه در فوتبال برای تمامی تیم ها رخ می دهد می تواند باعث شود 
استقلال خود را به صدر جدول برساند. البته آبی پوشان همیشه نباید منتظر اتفاقات 
باشند. اگر همانند ۱0 دقیقه پایانی بازی با فجر خوب باشند مطمئنا می توانند به راحتی 

به صدر جدول لیگ برسند.
وی در مورد دیدار روز دوشنبه استقلال برابر سایپا تهران گفت: سایپا در جام حذفی 
توسط شاهین بوشهر از گردونه رقابت ها کنار رفت حالا تنها امیدش بازی های لیگ برتر 
است که بتواند سهمیه آسیا را کسب کند بنابراین با تمام توان به مقابله با استقلال خواهد 
پرداخت تا این دیدار را با پیروزی به پایان برساند. استقلال هم باشد هوشیار باشد و با ارائه 

یک بازی منطقی بتواند نتیجه قابل قبول را به دست بیاورد.
کاپیتان پیشین استقلال در پایان خاطرنشان کرد: آبی پوشان نباید فکر کنند چون فجر را 
با سه گل شکست داده اند به راحتی می توانند سایپا را از پیش رو بردارند امیدوارم بازیکنان 

استقلال دچار غرور نشده و تنها تمرکزشان روی پیروزی برابر سایپا و دیگر حریفان باشد.

ستاره ایرانی تیم کبدی بنگال وریرز گفت: ۱۱ سال است که به صورت حرفه ای کبدی 
بازی می کنم اما در کشور هند بسیار شناخته تر از ایران هستم.

معین نبی بخش ستاره کبدی ایران که شاید کمتر کسی نام او را شنیده باشد دیشب 
با تیم کبدی بنگال وریرز در فینال لیگ حرفه ای کبدی هندوستان درخشید تا به عنوان 

ستاره این رقابت ها مطرح شود.
در زیر مصاحبه با نبی بخش را بخوانید.

این  در  حضورتان  و  هندوستان  حرفه ای  لیگ  رقابت های  خصوص  در 
مسابقات توضیح دهید.

قرار است کبدی به زودی وارد المپیک شود و به همین دلیل مسئولان این رشته تلاش 
زیادی برای نشان دادن جذابیت های آن دارند. مسئولان لیگ هند قراردادهای ۱0 
ساله ای را با شبکه های تلویزیونی مطرح دنیا امضا کردند تا رقابت های ستارگان جهان یا 

لیگ کبدی هند به صورت زنده پخش شود.
از حضورتان در لیگ هند بگوید.

۱۲ تیم در رقابت های لیگ حرفه ای کبدی هند حضور دارند و هر تیم حاضر در این 
رقابت ها باید سه بازیکن خارجی در اختیار داشته باشد. حدود ۱۴ بازیکن ایرانی در این 
مسابقات حاضر هستند و جالب است بدانید در تیم دابانگ دهلی که حریف ما در فینال 

بود معراج شیخ ملی پوش کشورمان نیز حضور داشت. 
در طول بازی، با معراج شیخ کری خوانی هم داشتید؟

دوستی بازیکنان تیم ملی کبدی ایران رمز موفقیت ما در جاکارتا است. در این دیدار با 
هم کری داشتیم اما هیچگاه رفاقت ما زیر سئوال نرفت.

رسانه های هندی تو را به عنوان ستاره فینال معرفی کردند در این مورد صحبت کن؟
در فینال خداراشکر بازی من گرفت و جایزه عوض کننده و بهترین بازیکن مسابقه را به 

من دادند و این اتفاق بسیار بزرگی است.
قهرمانی در مسابقات لیگ هند را می توان بهترین روز ورزشی تو دانست؟

بهترین روز ورزشی من قهرمانی با تیم ملی در بازی های آسیا جاکارتا بود و بعد از آن 
قهرمانی در لیگ هند بهترین روز ورزشی من به حساب می آید. جالب است بدانید در 
چهار مسابقه آخر، مهاجم و کاپیتان تیم ما مصدوم شد و در غیاب او من بازوبند را بستم.

چند سال سابقه حضور در رشته کبدی را دارید؟
متولد ساری هستم و حدود ۱۱ سال است که به صورت حرفه ای کبدی بازی می 

کنم.
در هند شناخته شده تر هستی یا ایران؟

بی تردید در هند همه من  را می شناسند و به خاطر این است که تمام بازی های 
تیم من پخش زنده تلویزیونی می شود. کبدی دومین رشته مهم در کشور هند است و 

شرایط آن قابل قیاس با ایران نیست.
مبلغ قرارداد این فصل شما چقدر است؟

۱/۵میلیارد تومان از باشگاه هندی پول گرفتم. مطمئن باشید هیچ گاه نمی توانم 
چنین پولی از باشگاه های ایرانی بگیرم. جالب است بدانید بازیکنان تیم ملی کبدی 

بعد از قهرمانی در بازی های آسیا جاکارتا نفری ۲۴0 میلیون تومان جایزه گرفتند.
آیا فصل بعد هم در تیم هندی می مانید؟

به احتمال ۹0 درصد قرارداد خود را تمدید خواهم کرد.

وضعیت کبدی ایران را چگونه توصیف می کنید؟
کبدی ایران در دنیا بسیار شناخته شده تر از داخل کشور است. جالب است بدانید 
قبل از شروع مسابقات لیگ هند دیدار دوستانه ای میان ستارگان کبدی هند و دنیا 
برگزار شد که ۴ بازیکن تیم دنیا ایرانی بودند و توانستیم با درخشش همین ۴ بازیکن تیم 
هند را بازهم مانند بازی های آسیایی جاکارتا شکست دهیم. ایرانی ها استعداد بسیار 
خوبی در کبدی دارند اما متاسفانه امکانات ما خوب نیست. کبدی در هند یک کار 
تجاری است و پخش زنده باعث حضور حامیان مالی زیادی در این رقابت ها شده است.

ستاره ایرانی کبدی دنیا: 

در هند شناخته شده تر از ایران هستم

سرمربی تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه بازیکنان جدیدی را 
مدنظر دارد، گفت: به دلایل مختلف نگران بازی با سایپا هستیم 

و باید مراقب این تیم باشیم.
بازی  از  استراماچونی  دیروز در نشست خبری پیش  آندره 
استقلال با سایپا که در سازمان لیگ برگزار شد، گفت: بازی 
سختی خواهیم داشت آنهم به دلایل مختلف. ابتدا به این خاطر 
که انرژی زیادی صرف بازی جام حذفی کردیم. این فشار فقط 
فیزیکی نبود و از نظر ذهنی هم فشار مضاعفی روی تیم استقلال 

بود.
وی افزود: این لیگ برای من سخت شده است. خیلی سخت 
است که بازیکنانی که در چند بازی استفاده کرده ام، داشته 
باشم. سایپا هم یک روز استراحت بیشتری داشته و با دو مهاجم 
بازی می کند. به این تیم احترام می گذاریم و با صد درصد 
توان بازی می کنیم.  سرمربی استقلال درباره وضعیت صالح 
مصطفوی آنالیزور این تیم و اینکه آیا وی کمکی به کادر فنی 
کرده است؟ یادآور شد: شما اطلاعات بیشتری از من دارید. 
مصطفوی با والتر زنگا هم کار کرده بود. همکاران من با او در 

تماس هستند ولی هنوز قراردادی امضا نکرده است.
تصمیمم برای کنار گذاشتن »دشتی« درست است 

استراماچونی درباره کنار گذاشتن علی دشتی از استقلال 
و خالی شدن دست کادر فنی به خاطر کمبود بازیکن، یادآور 
شد: همینطور است. یک بازیکن کمتر برای هیچکس خوب 
اگر  ارتباطی ندارد.  این چیزها  به  بازیکن  نیست. ولی ارزش 
بازیکنی از نظر انضباطی موردی داشته باشد، تصمیم ما درست 
است. ارزش و مهارت بازیکن ارتباطی به رفتار حرفه ای اش 
ارتباطی ندارد. شاید یک نفر بهترین بازیکن باشد اما رفتار حرفه 

ای نداشته باشد؛ در این صورت تصمیم من این است که از 
چنین بازیکنی استفاده نکنم. وی در خصوص گلزنی بازیکنان 
استقلال در دقایق پایانی و اینکه آیا می توانند این روند را ادامه 
بدهند؟ گفت: بازی با سایپا برای ما سخت خواهد بود. برای این 
بازی نگرانی های خودم را به دلایل مختلف دارم. برای همین به 

بازیکنانم گفته ام که این مسابقه مهم است و باید به همان روشی 
که عمل کرده ایم، ادامه بدهیم. سایپا بازی مستقیم دارد. این 
روی مدل پرس و نوع بازی ما تاثیر می گذارد و باید مراقب باشیم. 
تیم های زیادی در لیگ نیستند که با دو مهاجم بازی می کنند. 

باید مراقب باشیم.

فعلا گزینه قطعی برای جذب نداریم 
سرمربی استقلال در پاسخ به سئوالی  مبنی بر اینکه چطور 
گری هوپر بازیکن انگلیسی بدون نظر او به باشگاه معرفی شده 
بود و اینکه آیا او الان بازیکنی را به باشگاه برای خرید معرفی 
کرده است؟ تاکید کرد: صادقانه می گویم یکسری گزینه ها را 
با باشگاه در میان گذاشته ام. آنها هم گزینه هایی را با من در 
میان می گذارند ولی تا الان درباره هیچ بازیکنی به صورت خاص 
تصمیم گیری نشده است. ممکن است برای بعضی از این گزینه 
ها تست گرفتن را مدنظر قرار بدهیم. این در اروپا مرسوم نیست 
ولی به من گفته اند که قبلا این اتفاق در ایران افتاده و شدنی 
است. فعلا گزینه قطعی نداریم؛ یعنی بازیکنی آزاد نیست که 
جذب کنیم. به چند بازیکن علاقه دارم ولی باید تا ژانویه و نقل و 
انتقالات زمستانی صبر کنیم. خبرنگاری از استراماچونی درباره 
استرس استقلال در گلزنی و راهکارش برای حل این مشکل 
سئوال کرد. سرمربی استقلال در پاسخ گفت: اگر به آمار سه 
بازی قبل توجه کرده باشید، مشخص است که تیم استقلال دارد 
با سیستم خاص و مشخص بازی می کند. اگر یک تیم بخواهد 
روش جدیدی را بازی کند، زمان می برد. برای این سیستم باید 
بازیکنان تمام کننده داشته باشیم. نمی توانم نقدی به عملکرد 
یا ۱۵  باشم چون ۱۴  داشته  قبل  در چند مسابقه  بازیکنانم 
موقعیت خوب گلزنی خلق کردیم و مالکیت توپ ۷0 درصدی 
داشته ایم. همه می دانند اگر تیمی در نیمه نخست گل بزند، 
بازی را با اختلاف دو سه گل تمام می کند. ما باید پیشرفت کنیم 
و از اشتباهاتمان درس بگیریم. باید تلاش کنیم در این بازی هم 
دروازه خود را بسته نگه داریم چون این برای تیم های بزرگ مهم 

است. 

آندره استراماچونی:

باید مراقب سایپا باشیم

تیم فوتبال پرسپولیس که با قبول سه شکست در هفته های ابتدایی لیگ نوزدهم 
شرایط مطلوبی در جدول نداشت در دیدار هفته هفتم برابر تیم پیکان به برتری 

رسید تا کمی اوضاعش بهتر شود.
روز نخست از هفته هفتم نوزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر از ساعت ۱۸ دیروز 
با برگزاری دیدار تیم های پرسپولیس و پیکان در ورزشگاه خالی از تماشاگر آزادی 
پیگیری شد که این بازی با برتری ۲ بر یک سرخپوشان به پایان رسید. مهدی 
ترابی)۱۹( و احمد نورالهی)۸۱( برای پرسپولیس و سعید واسعی)۳۶( برای 

پیکان گل زدند.
سرخپوشان تهرانی که در این دیدار تماشاگرانشان را به علت محرومیت همراه 
خود نداشتند بازی را تهاجمی شروع کردند و حملاتی را روی دروازه شاگردان 
فرکی پی ریزی کردند و در دقیقه ۱۹ توسط مهدی ترابی به گل برتری دست پیدا 

کردند. 
در این دقیقه علی علیپور درون محوطه جریمه صاحب توپ شد و با پاسی عرصی 
مهدی ترابی را در موقعیت شوت قرار داد که ضربه نه چندان محکم این بازیکن 

پس از برخورد با بدن بازیکن پیکان وارد دروازه شد. 
چند دقیقه بعد جونیور در موقعیت خوبی برای باز کردن دروازه پیکان قرار گرفت 

اما تعلل این بازیکن در زدن ضربه باعث شد مدافعان حریف توپ را دور کنند. 
درحالی که پرسپولیس برای رسیدن به گل دوم تلاش می کرد، در دقیقه ۳۶ 

پیکان صاحب یک ضربه ایستگاهی پشت محوطه جریمه سرخپوشان شد که 
سعید واسعی این ضربه را به زیبایی تبدیل به گل تساوی کرد.

دو دقیقه بعد واسعی از پشت محوطه جریمه شوتی را به سمت دروازه پرسپولیس 
شلیک کرد که بیرانوند این توپ را به کرنر فرستاد و این ضربه هم ثمری برای 
پیکانی ها نداشت. این پایان کار در نیمه اول نبود و پیکانی ها در دقیقه ۴0 به 
گل دوم رسید اما داور به نشانه آفساید این گل را نپذیرفت تا نیمه اول با تساوی 

به پایان برسد.
شروع نیمه دوم با یک تعویض برای پرسپولیس همراه بود. امید عالیشاه  به جای 
براندائو که عملکرد ضعیفی در نیمه اول داشت وارد زمین شد و بازوبند کاپیتانی 
را هم بر بازو بست. در همان دقیقه اول سرخپوشان توسط علیپور صاحب یک 
موقعیت درون محوط جریمه شدند که ضربه آرام او را دروازه بان پیکان کنترل کرد.
در ۲0 دقیقه بعد از این اتفاق پرسپولیسی ها توپ را در زمین پیکان به گردش 
درآوردند و بیشتر از حریف صاحب توپ بودند اما در خلق موقعیت توفیق چندانی 
نداشتند. در دقیقه ۶۶ کالدرون دومین تعویض را انجام داد و عبدی را به جای 

نادری وارد زمین کرد تا قدرت تهاجمی تیمش را بیشتر کند.
پرسپولیس که در اکثر دقایق بازی تیم برتر بود اما توان لازم برای گل زدن را 
نداشت بالاخره در دقیقه ۸۱ روی سانتر امید عالیشاه و ضربه سر احمد نورالهی 

به گل برتری دست یافت. 

پس از این گل سیدجلال حسینی به جای مهدی ترابی وارد زمین شد تا کاپیتان 
سرخپوشان پس از مدتها در ترکیب تیمش به میدان برود. در دقیقه ۸۳ اما مهدی 
عبدی زننده گل پرسپولیس در دربی به دلیل خطای شدید روی بازیکن پیکان با 

کارت قرمز مستقیم از بازی اخراج شد.

گلزن دربی سرخ ها را به خطر انداخت!

پیروزی پرسپولیس برابر پیکان

»سهراب مرادی« دارنده مدال طلای جهان و المپیک این 
روزها برای ادامه مداوای مصدومیت خود در آلمان حضور دارد 
با وزنه را نیز آغاز کرده و چندی دیگر باید در  و حتی تمرین 

رقابت های گزینشی سوییس به روی تخته برود.
نتایج ناامید کننده وزنه برداران دسته المپیکی در مسابقه های 
برای  تا تلاش  تایلند موجب شد  در   قهرمانی ٢٠19 جهان 
المپیک  گزینشی  رقابت های  به  مرادی«  »سهراب  رساندن 
۲0۲0 توکیو  بیش از پیش باشد. اما مرادی چه تفاوتی با سایر 
وزنه بردان دارد که کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش برای اعزام 
او به آلمان دست به کار شدند؟ پاسخ این پرسش را باید در لابه 
لای وزنه زدن ملی پوشان ایران در پاتایا جستجو کرد. جایی که 
پنج وزنه بردار دسته المپیکی ایران تنها یک مدال برنز کسب 
کردند و امید برای رسیدن به سکوی توکیو کمرنگ شد. این 

مدال توسط سید ایوب موسوی به دست آمد.
دسته ۹۶  مدعیان  بین  در  مرادی  کنونی  رتبه  که  چند  هر 
کیلوگرم در جایگاه ۶۶ این وزن است اما اگر این وزنه  بردار بتواند 
مسابقات گزینشی سوییس را با موفقیت پشت سر بگذراند بدون 
شک توانایی های او ابزاری برای جهش این ملی پوش در دسته 
جهان  مجموع  و  یک ضرب  رکورد  مرادی  است.  کیلوگرم   ۹۶
را در اختیار دارد. لذا مسوولان ورزش ایران به خوبی می دانند 
برخلاف دوره های گذشته که وزنه برداری ایران در بزرگ ترین 
جشنواره ورزشی دنیا حرفی برای گفتن داشت در این دوره تنها 
۲ نماینده دارد و باید در گزینش مسافران توکیو نهایت دقت را 

داشته باشند.
از کیانوش رستمی، سهراب مرادی، علی هاشمی، سعید علی 
حسینی و علی داوودی به عنوان نفراتی یاد می شد که شانس 
حضور در المپیک ۲0۲0 توکیو را دارند اما در بین این نفرات 

رستمی با خودسری در آستانه حذف از المپیک قرار گرفته و 
سعید علی حسینی نمی تواند به توکیو برود. علی هاشمی نیز 
در تایلند ضعیف ترین عملکرد چند سال اخیر خود را به نمایش 
غول  برابر  در  شانسی  و  است  جوان  داودی  علی  گذاشت. 
گرجستانی یعنی »لاشا تالاخادزه« و دیگر مدعیان دسته فوق 

سنگین ندارد.
با این شرایط تنها وزنه برداری که می تواند ایران را در المپیک 

توکیو صاحب سکو کند، سهراب مرادی است. او با پشتوانه مدال 
طلا ریو ۲0۱۶ و قهرمانی جهان باید مصاف سختی با »تائو 
تیان« چینی و »فارس ابراهیم الباخ« قطری داشته باشد. در 
این وزن هر چند رستمی مدعی پوشیدن پیراهن تیم ملی است 
اما عملکرد وی در سه تورنمنت اخیر ) قهرمانی جهان ۲0۱۷، 
بازی های آسیایی۲0۱۸ و قهرمانی جهان ۲0۱۹( با اوت گره 
و  نخواهند کرد  او سرمایه گذاری  بر روی  و فدراسیون  خورده 

ریسک حرکات خودسرانه او را نخواهند پذیرفت.
در دسته ۹۶ کیلوگرم »تیان تائو« چینی با قهرمانی جهان 
در تایلند برای تمامی مدعیان این دسته خط و نشان کشید. 
او چندی پیش با مهار وزنه ۲۳۱ کیلوگرم رکورد ۲ ضرب جهان 
را از آن خود کرد. این رکورد پیش از این با  ۲۳0 کیلوگرم در 
اختیار مرادی بود.  سهراب مرادی مدال طلا المپیک ۲0۱۶ 
ریو، قهرمانی جهان ۲0۱۷ و ۲0۱۸ ، مدال طلای بازی های 
آسیا ۲0۱۸ جاکارتا را در کارنامه دارد. بازگشت مرادی و ظرفیت 
ورزشی این وزنه بردار ملی پوش امید به کسب مدال طلا برای 

کاروان ایران در توکیو را افزایش داده است. 
عنوان  که  وزنه برداری  رشته  کیلوگرم   ۹۶ دسته  ملی پوش 
قهرمانی جهان و المپیک را در کارنامه دارد باید اواخر آبان ماه 
در مسابقات گزینشی سوییس شرکت کند تا امتیازهای لازم 
خرداد  اواخر  مرادی  کند.  کسب  توکیو  المپیک ۲0۲0  برای 
ماه زیر وزنه ۲00 کیلوگرمی از ناحیه کتف دچار مصدومیت 
شد و مسابقات قهرمانی ۲0۱۹ جهان را از دست داد. مرادی 
هم اکنون در آلمان به سر می برد و قرار است اواخر آبان ماه در 

مسابقات گزینشی سوییس شرکت کند.
مسابقه های گزینشی سوییس دوم تا پنجم آبان برگزار می شود 
و سومین مسابقه گزینشی سهراب مرادی محسوب می شود. 
وی پیش از این در رقابت های جهانی ۲0۱۸ عشق آباد امتیاز 
کامل گزینشی المپیک را کسب کرد اما در مسابقات جام فجر 
هر چند نامش در ترکیب تیم ملی بود اما وزنه نزد. مرادی در حال 
حاضر با ۱۲۴۲ امتیاز در رده ۶۶ رنکینگ دسته ۹۶ کیلوگرم 
قرار دارد و اگر نتواند در سوییس رکورد مجموع را به ثبت برساند 
حذف وی از المپیک ۲0۲0 توکیو قطعی است. بنا به اخبار 

مرادی قرار است در این مسابقه وزنه سبک بزند.

سهراب در رقابت های گزینشی سوییس به روی تخته می رود

بازگشت امیدوار کننده مرادی
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»تا ساعات آینده اسناد مهمی از رابطه »این« با »آن« افشا خواهد شد« جمله آشنایی پس 
از اعتراضات دی ماه ۹۶ است که شاید با برچیده شدن بساط فیک نیوزهایی چون آمد و 
دستگیری تروریست های آبرویی چون زم، کمتر شنیده شود اما اگر در پی آسیب شناسی 

بسترهای رشد آن ها نباشیم بازهم موریانه وار اعتماد عمومی را تهدید خواهند کرد.
خبر عملیات دستگیری »روح الله زم« سرشبکه سایت ضد انقلاب موسوم به »آمد نیوز« 
خبر نخست و فوری بسیاری از رسانه های داخلی روز دوشنبه ۲۲ مهرماه بود. سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در بیانیه ای ضمن تایید خبر دستگیری زم تاکید کرد: »نامبرده به رغم اینکه 
تحت هدایت سرویس اطلاعاتی فرانسه و حمایت و پشتیبانی سرویس های اطلاعاتی آمریکا 
و رژیم صهیونیستی و مرتبط با سایر سرویس های اطلاعاتی قرار داشت و به صورت شبانه 
روزی با روش های پیدا و پنهان و در پوشش های گوناگون و چند لایه ای مورد حفاظت قرار 
می گرفت، در دام فرزندان ملت ایران در سازمان اطلاعات سپاه افتاد.« این خبر طی دو روز 
گذشته با واکنش های زیادی هم از سوی مردم  و هم مسئولان روبرو شد. واکنش هایی که 
عمده آن ها استقبال از تمام شدن بمباران دروغ و افشاگری های بی سند علیه مردم ایران بود 
و برخی از آن ها هم مانند واکنش امروز »علی ربیعی« سخنگوی دولت از پنجره ای دیگر به 
این موضوع نگریسته و از ضرورت پایان بخشی به کار فیک نیوز ها در سایه حمایت از آزادی 

رسانه ها بود.
افشاگری یا تروریسم آبرو

سخنگوی دولت در حاشیه جلسه امروز دولت تعبیر جالبی در توصیف نوع فعالیت آمدنیوز 
داشت و از اصطلاح تروریست های آبرو استفاده کرد و شاید اگر نگاهی آماری به پست ها و 
مطالب منتشر شده در کانال آمدنیوز با کلیدواژه افشاگری داشته باشیم؛ این اصطلاح ربیعی 
بهتر درک شود. افشاگری هایی که تنها با انگیزه بردن آبروی اشخاص بدون هیچ سندی و 

صرفا با دسترسی به تعدادی عکس یا فیلم روی می داد.
آنچه روح الله زم و تیم اداره کننده آمدنیوز با نام افشاگری منتشر می کنند؛ با آنچه در رسانه 
های حرفه ای جهان از این کار انجام می شود تفاوت های ماهوی بسیاری دارد اما مهم 
ترین آن شاید این باشد که رسانه های جهان برای اصلاح آنچه نادرست می پندارند اقدام به 
افشاگری می کنند که در بسیاری از موارد هم موضوع مورد توجه جهانی قرار گرفته و اصلاح 
می شود؛ مانند اسنادی که خبرنگاران یکی از روزنامه های آمریکایی منتشر کردند و مردم را 

نسبت به فجایع روی داده در ویتنام و اهداف و انگیزه های آغاز جنگ آگاه کردند.

زم اما اشتباهات فردی مردم و برخی از مسئولان رده چندم ایران را دستاویز به اصطلاح 
افشاگری های خود کرده و بسیاری از موضوعات قبح دار در جامعه ایران را به عمد از بین می 
برد. از مدارک  افشاگری های آمدنیوز جز چند فیلم از دوربین های مداربسته برخی ساختمان 
ها و خانه ها و تصاویر نامه های جعل شده با فتوشاپ چیزی دیگری به دست نخواهد آمد اما 
نابودی زندگی و آینده افرادی که ممکن بود به حکم انسان بودن خطایی هم مرتکب شده 

باشند؛ هدف محقق شده این کانال بود که می توان آن را همان تروریسم آبرو تحلیل کرد.
افشاگری نه به دموکراسی و نه رسانه کمک نمی کند

رسانه به عنوان رکن چهارم دموکراسی گرچه باید عرصه انتقاد همیشگی از قدرت باشد اما 
آنچه در آمدنیوز پی گرفته شد به اعتقاد بسیاری از اهالی جامعه و رسانه مانند ربیعی، افشاگری 
دروغ و بازی با آبروی مردم بود. آمدنیوز مصداق بارز این جمله »یوزف گوبلز« وزیر تبلیغات 
هیتلر است که دروغ هراندازه بزرگتر باشد؛ باور آن آسان تر خواهد بود که چنین رویکردی 

بزرگترین خیانت به اصل رسانه و کلماتی چون دموکراسی، آزادی و مبارزه است.  
هتک آبرو امتداد آمدنیوز است

بخش دیگری از سخنان امروز ربیعی هشداری بود که به رسانه های داخلی داد و گفت: 
اتهام زنی و گمانه زنی که به نوعی امتداد آمدنیوز است باعث بردن آبروی افراد می شود و از 
اینکه اصحاب رسانه ساحت شان پاک شد قطعاً همه خوشحال هستند و ما هم حمایت می 
کنیم و تبریک می گوییم.« هشدار ربیعی را زمانی بهتر می توان درک کرد که به چند هفته 
قبل برگشت و از مطالب منتشر شده در رسانه های رسمی درباره خانواده یکی از نمایندگان 
مجلس را مرور کرد. یا می توان به مطالب منتشر شده علیه »محمد جواد ظریف« وزیر امور 
خارجه در همان سال های ابتدایی او در مقام وزرات اشاره کرد، یا می توان فهرستی از تهمت 
های کوچک و بزرگی را تهیه کرد که از ابتدای دولت تدبیر و امید علیه هریک از وزرا، معاونان 

و مسئولان منتشر شد.
این فهرست ها و خبرهای منتشر شده حاوی این هشدار است که »آمدنیوز« ها از رگ گردن 
به رسانه های داخلی و گاهی حتی رسمی هم نزدیک تر است و انتشار به اصطلاح افشاگری 
شمشیر دو لبه ای است که هم می تواند آبروی افراد و حتی کشور را بریده و نابود کند و هم 
می تواند ابزار اصلاح امور شود. رسانه یا شخصی که چنین شمشمیری در دست دارد دستکم 
باید گام های ابتدایی چرخاندن آن را آموزش دیده و پایبند به اصول دموکراسی و از آن مهم 

تر اخلاق باشد.

بسترهایی که باید برچیده شوند
فیک نیوزهایی مانند آمد دروغ می گویند و این را بیشینه افرادی که در کانال هایی از این 
دست حضور دارند می دانند؛ اینکه اما راضی به دیدن و خواندن چنین دروغ هایی می شوند 
نیازمند مطالعه جامعه شناختی عمیق است. ساخت روانی و ناخودآگاه جمعی، جامعه باید 
مورد واکاوی قرار گیرد تا دلیل اقبال  نسبی افکار عمومی به این موضوع روشن شود. اما این 
یک روی سکه است روی دیگر در دستان مسئولان است تا با تضمین آزادی های قانونی و 
در چارچوب منافع ملی برای رسانه های خبری و خبرنگارانی که پای قلم خود می ایستند، 
بستر گسترش فیک نیوزها را برچینند. اگر مردم به صحت و سقم خبرها و تحلیل ها و حتی 
افشاگری های منتشر شده در رسانه های داخلی اعتماد کنند؛ نیازی به پر کردن خلا خبری 
خود با دروغ و تهمت نخواهند داشت و بر اساس قانون بازار با کاستن از میزان تقاضا؛ عرضه 

هم کاسته خواهد شد.

تروریسم آبرو با »زم« تمام نمی شود

بسترهایی که باید برچیده شوند

مجید بلیت زاکانی و جلیلی به سمت بهارستان صادر می شود؟ 

فرار از تاریخ انقضا و تلاش برای حیات

پایداری ها تلاش های این روزهای خود را معطوف به بازگشت به بهارستان کرده اند، 
چهار سال دوری از ساختمان هرمی برای آن سخت و تلخ گذشته و بدشان نمی آید 

روزهای اوج خود در مجلس نهم را بازهم تکرار کنند.
چهارسال دوری از قدرت و مرخصی پارلمانی برای پایداری ها آنقدر سخت و تلخ 
گذشته که این روزهای نزدیک به رقابتی دیگر برای رسیدن به صندلی های بهارستان 
عزم خود را برای بازگشت به ساختمان هرمی جزم کنند. اینبار تلاش دارند تا پایگاه 
های قدرت خود را فراتر از پایتخت تعریف کنند و حتی چهره های شاخص خود را راهی 
شهرستان ها کنند تا شانس ورودشان به پارلمان را بالا ببرند از همین روست که نام سعید 
جلیلی دیگر این روزها به عنوان سرلیست یا حتی کاندیدای پایداری ها در تهران مطرح 
نیست و نامش با لیست انتخاباتی پایداری ها در مشهد گره خورده است. از سوی دیگر 
خبر می رسد در قم دیگر پایگاه مهم پایداری ها نیز تلاش هایی برای معرفی چهره های 
جدید و شاخص شکل گرفته است. آنچنان که از چندی پیش نام علیرضا زاکانی در جمع 

نامزدهای احتمالی این جبهه در قم به گوش می رسید. 
آن روزها که سکانداری دولت در دستان احمدی نژاد بود، جبهه پایداری به عنوان 
طیف سیاسی همراه با رئیس جمهور وقت، بروبیا و سروصدایی در فضای سیاسی 
کشور خاصه در پارلمان داشت.آنها استارت ورودشان به سیاست پارلمانی را با فراکسیون 
انقلاب اسلامی زدند و کم کم دایره فعالیت هایشان را به بیرون پارلمان هم گسترش 
دادند تا در نهایت جبهه پایداری از دل این تحرکات متولد شد. در روزگار خوش پایداری 
ها، آنها توانستند در مجلس نهم نزدیک به ۸0 کرسی پارلمان را از آن خود کنند.تا با تکیه 

بر همین کرسی ها قدرت مانور بالایی در مجلس داشته باشند. 
اما فرصت بادآورده برای پایداری ها در دوره احمدی نژاد، را نسیم اعتدال با خود بُرد 
و با هژمونیک شدن گفتمان میانه روی در جامعه، رادیکال ها چهار سال به مرخصی 
ناخواسته رفتند؛ پایداریچی ها هرچند در این چهار سال بیکار بیکار نبودند و ابراز 
دلواپسی بیش فعالانه عمل می کردند اما تعداد اعضای آنها در مجلس که به حدود ۳0 
نفر رسیده بود، زنگ خطری برای این جبهه در وادی سیاست خاصه سیاست پارلمانی 
بود. روندی نزولی که اگر در انتخابات پیش رو نیز طی شود بقا و حیات این جبهه را با 
دردسرهای جدی روبرو خواهد کرد. شاید از همین روست که این روزها ضمن تحرکات 
جداگانه ای که دنبال می کنند، پرچم سفید را هم برای دیگر اصولگرایان نیمه افراشته 
کرده اند و سیگنال هایی برای مذاکره با دیگر اصولگراها می فرستند تا اگر وضعیت بغرنج 
شد تن به ائتلاف و دادن لیست مشترک بدهند. به هرحال داشتن نمایندگانی مشترک 

در مجلس بهتر از نبود آن است.
صدور کاندیدا از تهران به قم و مشهد

پایداری ها اما همانطور که اشاره شد گویی به یک استراتژی اکتفا نکرده اند و در 
جدیدترین استراتژی به سمت صدور کاندیدا از پایتخت به شهرهای دیگر روی آورده 
اند؛ آن هم نه هر شهری بلکه شهرهایی که برای آنها حکم سنگر فرماندهی دارد. آنها 
تا همینجای ماجرا تهران را رها کرده و به شهرهای کوچک تر روی آورده اند چه آنکه از 
یک سو رفتار پایتخت نشینان در رای دادن قابل پیش بینی نیست و با توجه به موج های 
نزدیک به انتخابات تصمیم می گیرند و معمولا هم لیستی رای می دهند و از سوی دیگر 
بنا به روایت ها از گوشه و کنار فعلا شانس اصلاح طلبان در تهران بیشتر از اصولگرایان 
است. شاید از همین روست که پایداری ها برای محکم کاری هم که شده باید ترافیک 

تهران را رها کرده و به شهرهای خلوت تری بروند. 
مشهد یک پاتوق ضداعتدالی 

طیف جبهه پایداری اساسا مشهد را پایتخت سیاسی خود قرار داده است. از پنج 
نماینده مشهد در دوره دهم مجلس، چهار نفر از آنها عضو جبهه پایداری هستند. گفته 
می شود تلاش پایداری ها حفظ این تعداد کرسی در مرحله اول و در مرحله دوم معرفی 
یک کاندیدای شاخص از این حوزه انتخابیه است.در همین راستا نیز قول سرلیستی 
جبهه پایداری به سعید جلیلی، داده شده است. دلیل اصلی اعزام جلیلی به مشهد 
دو موضوع می تواند باشد: اول آنکه با حضور او در تهران معادلات جبهه پایداری و 
اصولگرایان به هم می خورد؛ او اگر در تهران کاندیدا شود قطعا در لیستی قرار خواهد 
گرفت که نامش به عنوان سرلیست مطرح باشد لذا بعید به نظر می رسد با وجود چهره 
های شاخص اصولگرا و حتی پایداری که گفته می شود احتمال ورودشان به انتخابات 
وجود دارد جلیلی برای سرلیست شدن کار ساده ای را در پیش داشته باشد. بهترین 
حالت برای او سرلیست شدن بی دردسر در شهری کوچکتر چون مشهد است. از سوی 
دیگر حتی اگر امار انتخابات ریاست جمهوری را ملاک قرار دهیم جلیلی در تهران 
چندان پایگاه رایی ندارد. در کل استان تهران فقط ۳۱۸ هزار نفر در انتخابات ریاست 
جمهوری ۹۲ به جلیلی رای داده بودند  این در حالی است که رای سال ۹۴ کاندیداهایی 

چون مرتضی آقاتهرانی در شهر تهران ۸۸۴ هزار رای بود. 
زاکانی از قم به بهارستان می رود؟

قم دیگر پایگاه اصولگرایان نیز شهری تمام اصولگرا به حساب می آید و برای پایداری 
ها یک مقر ویژه سیاسی است، خاصه آنکه پدرمعنوی این جریان نیز در قم ساکن است 
و درب خانه اش به روی شاگردانی که گاه و بیگاه او را مرجع مشورت های خود قرار 
می دهند باز است. اما تفکر پایداری تنها تفکر سیاسی در قم نیست و دیگر طیف های 

سیاسی اصولگرا به واسطه حضور جامعه مدرسین در این شهر حضوری پررنگ دارند. 
در همین روزهایی که هنوز کاندیداتوری علی لاریجانی نماینده شاخص قم در چند 
دوره اخیر، در انتخابات پیش رو در هاله ای از ابهام قرار دارد، طیف جبهه پایداری به 
این فکر افتاده که در قم فعال تر از گذشته عمل کند. از سویی صحبت بر سر آن است 
که علیرضا زاکانی، رئیس کمیسیون ویژه برجام در مجلس نهم از قم کاندیدا شود. حتی 
گفته می شد در شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم درباره محمود نبویان نیز بحث 
شده است. زاکانی در دو انتخابات ریاست جمهوری ۹۲ و ۹۶ نیز کاندیدا شده بود اما 

صلاحیتش احراز نشد و دست خالی به خانه بازگشت.
هنوز شور انتخابات در قم دیده نمی شود اما...

از سوی دیگر گفته می شود در بین اصولگرایان معتدل علی بنایی، فرجی دانا و نعمتی 
نیز قصد ورود به عرصه انتخابات مجلس از این حوزه انتخابیه را دارند. برای جویا شدن از 
وضعیت گروه های سیاسی در قم، با آیت الله محسن غرویان مدرس حوزه علمیه گفت 
و گو کرده است. او می گوید اکنون شور انتخاباتی در قم دیده نمی شود و فعلا تا پایان 

ماه صفر باید صبر کرد. 
محسن غرویان گوید: ما تا اندازه ای که در فضای قم هستیم هنوز رفت و آمد و تردد 
کاندیداها را نمی بینیم. اما ظاهر قم با باطن قم متفاوت است. در ظاهر برخی گروه ها 
و احزاب حرکت هایی انجام می دهند، اما باطن رای مردم الان مشخص نمی شود. در 
کل فضای سیاسی کشور طوری است که حالت ظاهر و باطن پیدا کرده است، در ظاهر 
تحرکاتی انجام می شود اما در فصل انتخابات و پای صندوق رای می بینید که اتفاقات 
دیگری می افتد، مثل انتخابات گذشته تهران که در ظاهر یک چیز بود اما در باطن چیز 

دیگری شد. الان تقریبا وضعیت کشور به همین شکل است؛ قم هم همینطور. 
غرویان ادامه می دهد: در قم بیشتر جناحی به اسم جامعه مدرسین ظهور و بروز دارد 
نه جبهه پایداری. البته جامعه مدرسین به ظاهر می گویند حضوری در انتخابات مجلس 
ندارند اما حرکت ها، بیانیه ها و اطلاعیه هایشان کاملا تاثیرگذار است، در گذشته هم 
اینگونه بوده است. دیگر چه تاثیری بالاتر از تعیین اسم کاندیداها و امثال اینها در دوره 

های گذشته؟
او در پاسخ به اینکه "برای انتخابات آینده حرکتی صورت گرفته است یا نه؟" می گوید: 
هنوز خیر. ما اطلاعی نداریم. اما نوع صحبت کردن ها و موضع گیری ها نشان می دهد 

که جامعه مدرسین به سمت چه جناحی و تفکری حرکت می کند.
لاریجانی مورد احترام مراجع بوده و هست

غرویان در ادامه می گوید: در قم جناحی نزدیک به جامعه مدرسین وجود دارد. در 
مقابل مجمع محققین و مدرسین و نشست اساتید هم وجود دارند. واقعیت این است که 
تقابلی در موضع گیری های سیاسی بین علما، مراجع، مجتهدان و حوزویان وجود دارد. 
اگر کسی این را انکار کند خلاف واقع است. در واقع مواضع متقابل و متفاوتی وجود دارد 

و هرگروهی هم در مورد نمایندگان نظرات خاص خود را دارند. 
این مدرس حوزه علمیه می گوید: آقای لاریجانی به اعتبار اینکه از خانواده مرجعیت 
هستند مورد احترام مراجع بوده و هستند. آقای لاریجانی سیاستمدار متفکر و معتدلی 
بوده اند و نسبت به مراجع و حوزه همیشه مواضع حکیمانه ای داشته اند و مورد قبول 
اکثریت علما و مراجع هستند. اما نظر خود ایشان را نمی دانم چون شاید ایشان برای 
ریاست جمهوری هم کاندیدا شوند. اما در مجموع جایگاه ایشان در حوزه معتدل و مورد 

قبول است. 
بعد از صفر سر و صداهای انتخاباتی شروع می شود

بهارستان مقصد دوم؟
همانطور که غرویان تاکید کرده است، هنوز وضعیت صف آرایی ها در قم مشخص 
نیست و زمان لازم دارد. این زمان است که مشخص می کند بلیط سفر علیرضا زاکانی 
به قم یک طرفه است یا خیر. آیا میدان بهارستان مقصد دوم سعید جلیلی، قالیباف و 
زاکانی است؟ یا آنکه آنها بعد از انتخابات دوباره به خانه شان باز می گردند؟ فعلا باید تا 

پایان شکل گیری فضای انتخاباتی کمی صبر کرد.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به اینکه FATF مرتبا الزامات و تعهدات 
جدیدی را مطالبه می کنند، گفت: ما نمی توانیم بدون تعامل با جامعه بین الملل و 
اقتصاد جهان و ساز و کارهای مرتبط با آن اقتصاد پویایی داشته باشیم. ولی به هر حال 
منافع ملی هم باید کاملا مدنظر باشد و ما در شراطی هستیم که اگر احساس شود 
تصویب این لوایح منفعت چندانی برای ما ندارد و صرفا تعهدات یک جانبه ای برای ما 
دارد، طبیعی است که در این صورت مجمع تشخیص مصلحت نظام و یا دولت نمی 

توانند تصمیم بگیرند. حجت الاسلام و المسلمین مجید انصاری ، در واکنش به مهلت 
جدید FATF به ایران، اظهار داشت: لوایح پالرمو و CFT از سوی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام به کمیسیون مشترک تخصصی ارجاع شده و در چند ماه گذشته بحث 
تازه ای نداشته ایم. باید در جلسه آینده مجمع تشخیص مصلحت نظام از دبیرخانه 
بخواهیم که وضعیت جدید را ارزیابی کنند و مسئولین وزارت امور خارجه و وزارت امور 
اقتصادی و دارایی از وضعیت تازه و مهلت هایی که داده شده ارزیابی جدیدی داشته 

باشند و گزارشی ارائه کنند؛ تا مجمع بر اساس وضعیت جدید بررسی و اتخاذ تصمیم 
کند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: متأسفانه تا به حال روش اروپایی ها و غربی 
ها اولتیماتوم یک طرفه دادن و پیش روی بوده است. یعنی خواهان اجرای تعهداتی از 
سوی کشورها، به خصوص ایران، هستند ولی در مقابل آن هیچ گشایش و گام مثبتی به 
نفع مردم ما بر نمی دارند. همین مسأله موجب تردید شده است. در شرایط طبیعی اگر 
رفتار آنها احترام آمیز و بر اساس منافع متقابل بود، من فکر می کنم این مسأله زودتر از 

این حل شده بود.
وی در گفت و گو با جماران یادآور شد: ما در گذشته با توجه به تحفظاتی لایحه 
پولشویی و اصلاحات آن را در مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب کردیم. ولی اخیرا 
آنها به همین تحفظات ما ایراد گرفته بودند. ظاهرا ساز و کار FATF قطعی نیست. یعنی 
مرتبا الزامات و تعهدات جدیدی را مطالبه می کنند. به همین جهت باید قضیه روشن تر 
شود و ببینیم تا کجا می خواهد ادامه پیدا کند. من شخصا عقیده دارم که در روابط بین 
المللی ما باید منافع ملی خودمان را در نظر بگیریم و اگر مصلحت کشور و اقتصاد ما در 

تصویب این دو لایحه است، حتما آنها را تصویب کنیم.
انصاری تأکید کرد: ما نمی توانیم بدون تعامل با جامعه بین الملل و اقتصاد جهان و ساز 
و کارهای مرتبط با آن اقتصاد پویایی داشته باشیم. ولی به هر حال منافع ملی هم باید 
کاملا مدنظر باشد و ما در شراطی هستیم که اگر احساس شود تصویب این لوایح منفعت 
چندانی برای ما ندارد و صرفا تعهدات یک جانبه ای برای ما دارد، طبیعی است که در این 

صورت مجمع تشخیص مصلحت نظام و یا دولت نمی توانند تصمیم بگیرند.
وی با بیان اینکه بلاتکلیفی لوایح FATF حالت خوبی نیست و حتما باید آنها را تعیین 
تکلیف کنیم، گفت: تصویب آنها مبتنی بر چگونگی ارزیابی ما است و باید آخرین 
وضعیت و گزارشات را دریافت کنیم و نهایتا بر اساس محاسبه هزینه و فایده آنچه که 
مصلحت کشور و مردم هست را تصمیم بگیریم. همان طور که اشاره کردم نظر شخصی 
من بر تصویب است،اما باید ببینیم نظر اکثریت اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام 
چه چیزی خواهد بود. عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: به هر حال، عدم 
تصویب این لوایح تبعاتی دارد ولی مخالفین تصویب آنها هم یک سری استدلال دارند 
و معتقد هستند تصویب بدون تضمین از طرف مقابل هم می تواند تبعات سوئی برای 
کشور ما، به خصوص در شرایط تحریم، داشته باشد. باید نظرات مختلف شنیده و بعد 

مبتنی بر منافع ملی اتخاذ تصمیم شود.

: FATF انتقاد مجید انصاری از بلاتکلیفی لوایح

باید بر اساس منافع ملی تصمیم بگیریم

از  قبل  تا  است  بعید  اصولگرا می گوید:  فعال سیاسی  یک 
انتخابات مجلس ۹۸، شورای وحدت اصولگرایان بتواند با جریان 
پایداری و جریان آقای لاریجانی به وحدت نظر برسد. بنابراین 
بهتر است شورای وحدت یک لیست مستقل و این دو جریان نیز 

فهرست های خودشان را ارائه دهند.
ناصر ایمانی فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو با ایرناپلاس 
و نظراتی  قالیباف تک روی ای نداشته اند  آقای  بیان می کند: 
درباره اینکه مجلس آینده چه مجلسی باید باشد بیان کرده اند 
و در جلسات شورای وحدت اصولگرایان هم حضور دارند. یعنی 
فعلا هم بنایی بر تکروی ندارند. قرار هم نیست لیست مستقل 
بدهد، نه خودشان چنین چیزی را اظهار کرده اند و نه کسی گفته 

که ایشان قرار است لیست مستقل ارائه بدهند.  
ترکیب  درباره  قالیباف  آقای  نظرات  می دهد:  ادامه  ایمانی 
سنی و فکری مجلس آینده است؛ مانند دیگرانی که نظراتشان 
را مطرح می کنند. این فعال سیاسی اصولگرا دراره عدم دعوت 
توضیح  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس  لاریجانی،  علی  از 
می دهد: الان اگر آقای لاریجانی بخواهند در جلسات شورای 
وحدت اصولگرایان حضور داشته باشند، حتما با استقبال مواجه 
می شوند؛ ولی خودشان تمایل ندارند. او درباره شورای وحدت 
اصولگرایان، می گوید: این شورا هنوز به جمع بندی درباره نحوه 
تشکل و سازماندهی سیاسی اش نرسیده است. این وضعیت در 
جناح مقابل هم وجود دارد. مشکلی که اصولگرایان دارند این 
است که برخی طیف های اصولگرا نظراتی دارند که با نظرات بقیه 
طیف ها متفاوت است و بعید می دانم شورای وحدت بتواند تا 

قبل از انتخابات مجلس یازدهم، کاری کند که تمامی طیف های 
مختلف اصولگرا در آن حضور پیدا کنند و به نظرات آن شورا 
تمکین بکنند. قاعدتاً به نظر می رسد برخی طیف های اصولگرا 

یعنی جریان پایداری و جریان آقای لاریجانی نتوانند در این 
تشکل حضور پیدا کنند. ممکن است هم پوشانی هایی داشته 
باشند اما نه اینکه زیر یک سقف جمع شوند؛ هم احتمال عملی  

چنین وحدتی را کم می دانم و هم به لحاظ تئوریک معتقدم بهتر 
است همه جریان ها زیر یک سقف نباشند. این فعال سیاسی 
انتخابات  درباره آسیب های عدم وحدت اصولگرایان و تجربه 
شکست  می کند:  بیان  »جمنا«،  حضور  به  توجه  با  گذشته 
انتخابات گذشته، ارتباطی به جمنا نداشت. البته جمنا نقاط 
ضعفی داشت اما اینکه در انتخابات گذشته نتوانست در برخی 
شهرهای بزرگ مانند تهران موفق باشد به معنای این نیست که 
دلیلش جمنا بوده است. مسائل فضای سیاسی آن زمان دخیل 
بوده است اما در عین حال این دوره هم این اتفاق نمی افتد و 
بهتر است که نیفتد. بنابراین بهتر است جریان پایداری و جریان 
آقای لاریجانی لیست جداگانه بدهند و شورای وحدت هم لیست 
جداگانه ارائه بدهد. او همچنین درباره نقش جامعه روحانیت 
جامعه  می کند:  اضافه  اصولگرایان،  با  جلسات اش  و  مبارز 
نبود، در جمنا  از تشکل  به عنوان عضوی  روحانیت هیچ گاه 
هم همینطور بود. اما در موضوعات مهم و تصمیم گیری های 
اساسی، نظر جامعه روحانیت پرسیده می شد. همچنین وقتی 
اختلافاتی وجود داشت جامعه نظر خودش را می داد و بقیه 
هم تمکین می کردند. اما نقش محوری به این معنا نیست که 
جامعه روحانیت، مطلبی بگوید و بقیه بگویند چشم؛ نه، یک 
نقش مشورتی وجود داشت. پیش از این، سید محمد حسینی 
فعال سیاسی اصولگرا و سخنگوی سابق جبهه مردمی نیروهای 
انقلاب اسلامی به ایرناپلاس گفته بود که علی لاریجانی هنوز 
به جلسات شورای وحدت دعوت نشده و صحبتی هم درباره او 

مطرح نشده است.

پیشنهاد انتخاباتی ناصرایمانی به لاریجانی و پایداری: 

فهرست های جدا ببندید

رئیس هیات موسس حزب جمهوریت ایران اسلامی با بیان این که تشکیل حزب، ظرفیتی است که قانون اساسی در اختیار ما گذشته 
است، گفت: باید تلاش کنیم حزب فراگیر و به معنای واقعی در کشور تشکیل بدهیم.

وی ادامه داد: ما در کشور حزب به معنای واقعی کلمه اگر هم داشته باشیم، بسیار اندک است، حزب پروانه ای، حزب فولکس واگنی 
و حزب اتوبوسی نمی تواند دردی از جامعه دوا کند.

حجت الاسلام منتجب نیا با بیان این که فلسفه وجودی حزب، کادرسازی است، گفت: ما باید بتوانیم از رهگذر فعالیت حزبی، جوانان 
را جذب کنیم  و آنان را پرورش دهیم تا برای مسئولیت های مختلف آماده شوند.

وی به ضرورت توسعه کیفی احزاب به جای توسعه کمی تاکید کرد و اظهار داشت: باید تلاش کنیم تا احزاب را به جایگاه خودشان 
برگردانیم، اگر در کشور ۱0 حزب به معنای واقعی کلمه داشته باشیم، بسیاری از مشکلات حل می شود. حجت الاسلام منتجب 
نیا تصریح کرد: تشکیل حزب و فعالیت حزبی یک وظیفه مقدس است و یک بازی سیاسی نیست، ما با تشکیل حزب می خواهیم 

رسالت انبیا را انجام بدهیم، می خواهیم انسان بسازیم، می خواهیم برنامه مدیریت صحیح جامعه را تدوین کنیم.
وی خاطرنشان کرد: تا در کشور چند حزب قدرتمند به وجود نیاید، تا فعالان سیاسی حزب را به معنای واقعی نفهمیم و محقق نکنیم 
و حکومت هم کمک نکند تا احزاب قدرتمند شکل بگیرد و نظام حزبی در کشور پیاده شود، روز به روز از خیلی از آرمان ها فاصله 
خواهیم گرفت. رئیس هیات موسس حزب جمهوریت ایران اسلامی از برگزاری کنگره این حزب تازه تاسیس در ۹ آبان امسال خبر 

داد و گفت: پس از برگزاری کنگره، حزب جمهوریت ایران اسلامی به صورت رسمی تر و گسترده در کشور فعالیت خواهد داشت.
اصلاحات نیازمند آسیب شناسی گسترده است

رئیس هیات موسس حزب جمهوریت ایران اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود در پاسخ به سوالات و اظهارنظرهای شماری از 
اصلاح طلبان استان زنجان گفت: فقدان برنامه و وحدت رویه در اصلاح طلب ها، یک واقعیت است. وی اظهار داشت: در مقطعی 
۲ قوه در کشور در اختیار اصلاح طلبان بود، ولی کار اساسی  و زیربنایی برای اصلاحات در کشور انجام نشد. حجت الاسلام منتجب 
نیا افزود: ما حتی نتوانستیم اصلاحات را برای مردم تعریف کنیم، این که اصلا چه می گوییم و تعریف روشنی از اهداف و چارچوب 

های اصلاحات ارائه ندادیم.
وی اظهار داشت: در درون، اصلاحات نیاز به یک جراحی شدید، بازنگری عمیق و یک آسیب شناسی گسترده دارد که متاسفانه 
گوشی بدهکار نیست و همین طور داریم پیش می رویم و مردم هم روز به روز وقتی می بینند ما حرف می زنیم و جور دیگر عمل می 

کنیم، طبیعی است که از اصلاحات فاصله می گیرند.
حجت الاسلام منتجب نیا با بیان این که نباید بذر ناامیدی را در جامعه بپاشیم، گفت: با امید فراوان باید برای اصلاح تلاش کنیم.

رسول منتجب نیا:
 نباید بذر ناامیدی  در جامعه بپاشیم 

شماری از اعضای فراکسیون امید با بیان اینکه شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان هنوز تصمیمی درباره انتخابات 
مجلس یازدهم اتخاذ نکرده است، از احتمال ارائه لیست های کاملا اصلاح طلب در آینده خبر دادند.

با نزدیک شدن به انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، تکاپوهای سیاسی و تبلیغاتی از سوی اشخاص و جریان ها 
و جناح های سیاسی نیز افزایش یافته است، از یک سو زمزمه های ارائه لیست های خالص از سوی اصلاح طلبان و از سویی 

ائتلاف های میان اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل به گوش می رسد.
تجربه لیست امید در انتخابات دهم مجلس شورای اسلامی و رای موافق مردم به آنان هم ترغیب کننده ارائه لیست های انتخاباتی 

است و هم هشداری برای دقت و توجه بیشتر جریان های و جناح های سیاسی در ارائه لیست های انتخاباتی.
اکنون و در حالی که چهارماه  به برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی مانده است، این سوال مطرح می شود که آیا 
شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان با تجربه گرفتن از لیست امید، آیا باز لیست انتخاباتی ارائه میدهد و با برخی 
اشخاص و طیف های سیاسی چون اصولگرایان معتدل ائتلاف خواهد کرد؟ بنابراین این موضوع را از برخی اعضای فراکسیون 
امید مجلس شورای اسلامی جویا شدیم؛ »سیده حمیده زرآبادی« نماینده  مردم قزوین در این باره به خبرنگار سیاسی ایرنا گفت: 
تاکنون اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات مجلس و اینکه چه برنامه ای ارائه می دهند، تصمیمی گرفته نشده است. از آنجا 
که نتیجه این ائتلاف ها، به گونه ای نبود که به رضایت مندی مردم منجر شود و با توجه به تجربه ناموفق گذشته، مردم در انتخابات 
آینده بیشتر به دنبال برنامه هستند تا افراد و لیست ها. وی گفت: به نظر می رسد جریان های سیاسی باید روی برنامه ها تاکید کنند 
تا افراد ارزیابی کنند که در برنامه های خود چه میزان می توانند مشکلات و مسائل را حل کنند و در پی پاسخگویی به مردم باشند. 
عضو فراکسیون امید اظهار کرد: شورای عالی اصلاح طلبان درباره ارائه برنامه و لیست تصمیم می گیرد و کم و کیف این موضوع 
در حال بررسی است. همچنین »محمود صادقی« نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: با توجه به تجربه گذشته، 
قطعا تصمیم به ارائه لیست های انتخاباتی مبتنی بر »اصلاح طلبی خالص« بوده و نظر و دیدگاه غالب نیز همین است، اما هنوز 
در شورای عالی اصلاح طلبان تصمیمی در این باره اتخاذ نشده است. »احمد همتی« نماینده سمنان در مجلس شورای اسلامی 
نیز گفت: نظرات مختلفی درباره انتخابات آینده مجلس شورای اسلامی مطرح است؛ برخی نظرها بر این است که صرفا لیست 
ارائه شده از اصلاح طلبان باشد و گروهی نیز ائتلاف اصلاح طلب با اعتدالیون را مطرح می کنند و برخی نیز پا را فراتر گذاشته و بر 
ائتلاف اصلاح طلبان با اصولگرایان تاکید می کنند، باید منتظر ماند و دید چه تصمیمی در این باره گرفته می شود. عضو فراکسیون 
امید افزود: باید برای انتخابات آینده بحث و گفت و گو کرد و بهترین تصمیم اتخاذ شود تا بهترین نیروها به مجلس راه یابند و مردم 

نیز در بالاترین سطح مشارکت کنند.

اعضای فراکسیون امید ؛
ارائه لیست کاملا اصلاح طلب برای انتخابات محتمل است



شهردار منطقه ۴ قم خبرداد

آغاز عملیات کاشت و احداث فضای 
سبز باغ پرندگان

شهردار منطقه ۴ از آغاز عملیات کاشت و احداث فضای سبز باغ پرندگان 
در نیمه دوم مهرماه سال جاری در مجموعه بوستان هزار هکتاری شهر قم 
خبر داد. مهندس مهدی اصفهانیان مقدم ضمن بازدید میدانی از مجموعه 
بوستان هزار هکتاری واقع در بلوار شهید آوینی در جنوب شهر قم از آغاز 
کاشت و احداث فضای سبز باغ پرندگان با هزینه ای بالغ بر ۱۵ میلیارد ریال 
خبر داد و افزود: مجموعه باغ پرندگان یکی از جاذبه های گردشگری در 
استان قم می باشد که گردشگران و شهروندان بسیاری را به سمت خود جلب 
می نماید. وی افزود:  این مجموعه بخشی از بوستان هزار هکتاری زائر است 
و با مساحت ۱۲ هکتار اولین باغ پرندگان در استان قم می باشد که شرایط 
زندگی پرندگان در زیستگاه های طبیعی در آن پیش بینی و فراهم شده است .
شهردار منطقه۴ در ادامه بیان کرد: این پروژه در بهمن ماه سال ۱۳۹۵ با 
اعتباری بالغ بر۴۶  میلیارد ریال آغاز و شروع به کار کرد و  در ادامه در جهت 
تکمیل پروژه ۴۸ میلیارد ریال تامین اعتبار گردید. اصفهانیان مقدم اذعان 
کرد: این مجموعه شامل قسمت های مختلف از جمله طراحی و ساخت 
سردرب ورودی، رستوران، سرویس های بهداشتی، برکه آبی و صخره، طراحی 
و خرید مبلمان پارکی و تابلوهای راهنمای مسیر با اعتباری بالغ بر ۳00 
میلیارد ریال، ساخت ۱۱ عدد قفس آهنی در ابعاد ۲0متر ۲۸متر و  ۸0 متری 
با اعتباری بالغ بر  ۱۳۵ میلیارد ریال،طراحی و اجرا و کاشت محیط فضای 
سبز با اعتباری بالغ بر  ۱۵ میلیارد ریال ، طراحی و احداث محیط گلخانه ای 
به مساحت ۲000 متر مربع که با کاشت درختان و گیاهان گرمسیری محلی 
مناسب برای نگهداری پرندگان گرمسیری و حاره ای می باشد. وی افزود: در 
این مجموعه  ۱۳۶00 متر مربع مساحت زیر توری و مسقف با ارتفاع ۳0 متر با 
در نظر گرفتن شرایط زیستی متفاوت پرندگان طراحی و در حال سیر مراحل 
تکمیلی می باشد. شهردار منطقه۴ با توجه به پیشرفت فیزیکی ۸0 درصدی 
باغ پرندگان اشاره کرد: با توجه به تاکیدات شهردار قم و اقدامات انجام شده 

ان شاءالله این مجموعه در ماههای آتی به بهره برداری کامل می رسد.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

تنها 6۱ باغ سبز در قم باقی مانده است
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: ۷۱ باغ در حریم 
شهری قم شناسایی شده و برای هر کدام شناسنامه ای تهیه شده که ۶۱ باغ به 
صورت سبز و ۱0 باغ هم به صورت خشک شده است. پیام جوادیان با اشاره به 
چالش های حوزه توسعه فضای سبز، تصریح کرد: تمام مطالعات توسعه فضای 
سبز شهر قم برای دستیابی به سرانه استاندارد صورت گرفته است. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با بیان اینکه بر اساس نقشه های 
قدیمی شهر ۱۲ هزار هکتار باغ در اطراف شهر قم بوده که در شرایط فعلی طبق 
آخرین نتایج شناسنامه دارکردن باغات مساحت باغات شهر ۱۳۴ هکتار است، 
گفت: ۷۱ باغ در حریم شهری قم شناسایی شده و برای هر کدام شناسنامه ای 
تهیه شده که ۶۱ باغ به صورت سبز و ۱0 باغ هم به صورت خشک شده است. 
جوادیان یکی از برنامه های عمده در توسعه فضای سبز را توسعه فضای سبز 
جنگلی و کمربند سبز عنوان کرد و گفت: طرح جامع کمربند سبز شهر قم در 
حال انجام است که با این طرح پتانسیل های اطراف شهر مشخص شده، منابع 
آبی تعیین می شود و اولویت  آن ها برای توسعه فضای سبز نیز مشخص می شود. 
وی با بیان اینکه در سال ۹۴ از سوی راه و شهرسازی عنوان شد که زمین هایی 
برای توسعه فضای سبز تحویل شهرداری شده که توسعه صورت نگرفته است، 
خاطرنشان کرد: در سال ۹۶ در تمام عرصه های تحویل شده به شهرداری برای 

ایجاد فضای سبز، کاشت صورت گرفت.

شهردار منطقه هشت قم  اعلام کرد

اجرای بیش از ۷۰کیلومتر خط کشی 
طولی معابر در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از اجرای بیش از ۷0 کیلومتر خط  کشی طولی 
معابر در این منطقه خبر داد. ابوالفضل مستقیمی با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در سطح منطقه هشت در حوزه ترافیکی، اظهار کرد: با توجه به اینکه 
بسیاری از خیابان های جدیدالاحداث پردیسان دارای خط کشی مناسبی 
نبودند و خط کشی برخی معابر قدیمی نیز از بین رفته بود نسبت به خط 
کشی معابر و شوارع اقدام شد. وی در ادامه با اشاره به احداث ادامه بلوار امام 
علی )ع( در پردیسان ابراز داشت: اقدامات ترافیکی شامل خط کشی و نصب 
تابلوها و علائم ترافیکی در این بلوار انجام شده است. شهردار منطقه هشت 
قم با اشاره به اجرای بیش از ۷0 کیلومتر خط کشی طولی معابر در پردیسان، 
سطح  در  به ۱0معبر  نزدیک  کشی  خط  پروژه  این  قالب  در  کرد:  تصریح 
منطقه از جمله بلوار امام علی)ع( به طول ۴۲هزار متر، بلوار امام صادق)ع( 
به طول۲0هزار متر و بلوار امامت به طول ۲0هزار متر انجام شد. مستقیمی با 
اشاره به هزینه صورت گرفته برای اجرای این پروژه، خاطرنشان کرد: مجموعا 
برای خط کشی بیش از ۷0کیلومتر از معابر و شوارع منطقه بالغ بر ۴ میلیارد 
ریال هزینه شده است. شهردار منطقه هشت قم در ادامه با اشاره به خط کشی 
عابر پیاده در معابر و تقاطع های سطح منطقه خاطر نشان کرد: به مناسبت 
بازگشایی مدارس بیش از ۴00 شابلن خط کشی عابر پیاده در تقاطع ها و 
مقابل مدارس اجرا شده است. وی همچنین نصب تابلو و علائم هشدار دهنده 
در سطح منطقه را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: نصب تابلوهای هدایت 
مسیر، علائم ترافیکی و اجرای سرعتکاه از دیگر اقدامات ترافیکی در سطح 
منطقه هشت بوده است. مستقیمی با اشاره به پیگیری طرح ها و پروژه های 
اصلاح هندسی در سطح منطقه هشت، بیان کرد: بر این اساس با احصاء 
مشکلات و نیازمندی های ترافیکی طرح های مرتبط تعریف و اجرایی می شود.

 
مدیرعامل سازمان میادین  وساماندهی مشاغل شهری شهرداری 

قم اعلام کرد
استقرار ۹۷ آهن فروشی در شهرک صنوف 

شهری  مشاغل  ساماندهی  و  تره بار  و  میوه  میادین  سازمان  مدیرعامل   
شهرداری قم از استقرار ۹۷ واحد آهن فروشی در شهرک صنوف خبر داد و 
گفت: سایر آهن فروشان قم نیز به این شهرک منتقل می شوند. علیرضا مظفری 
اظهار داشت: شهرک صنوف قم دارای مساحت ۱۳۶ هکتار است که در ابتدای 
طرح آن برای صنوف مختلف بوده اما در حال حاضر به صنوف مربوط به مصالح 
ساختمانی اختصاص داده شده است. وی یکی از واحدهایی که در شهرک 
صنوف قرار دارد را واحد آهن فروشی اعلام کرد و افزود: سایت یک آهن فروشان 
دارای ۳۸۴ قطعه است که تاکنون ۹۷ واحد در آن مستقر شده و ۱۵ واحد دیگر 
نیز در حال تکمیل است. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری قم تصریح کرد: در شهرک صنوف قم ۹۷۶ واحد برای 
درب و پنجره سازان در نظر گرفته شده است. وی با اشاره به الزام آهن فروشان 
قم برای انتقال به شهرک صنوف، افزود: در سایت ۲ آهن فروشان ۸۴ واحد در 
آینده مستقر می شوند. مظفری بیان کرد: در نظر داریم قم را خالی از فعالیت 
صنوف مزاحم کنیم که در خارج از شهر نیز می توانند فعالیت کنند زیرا علاوه 
بر اینکه موجب آرامش شهر می شود، فرصت بهترین برای کسب و کار نیز ایجاد 
می کند. وی با بیان اینکه شهرک صنوف در پنج کیلومتری قم واقع شده است، 
افزود: برای خارج شدن آهن فروشان از شهر ابتدا به توجیه آنها اقدام شده است 

اما در صورت نیاز به اعمال قانون می پردازیم.

رییس سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم  خبرداد

حذف فیش حقوقی کاغذی در 
شهرداری قم

با  گفت:  قم  شهرداری  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  سازمان  رییس 
در  کاغذی  حقوقی  فیش های  چاپ  بزودی  شده  انجام  هماهنگی های 

شهرداری قم متوقف خواهد شد.
الکترونیکی مشاهده فیش  کورش محمدحسینی اعلام کرد، سرویس 
حقوقی کارکنان بزودی برروی بسترهای خدمات الکترونیکی نوین شهرداری 

قرارخواهد گرفت.
این  اعلام  با  قم  ارتباطات شهرداری  و  فناوری اطلاعات  رییس سازمان 
خبر افزود: با راه اندازی درگاه جدید خدمات الکترونیکی با نام »پرونده من« 
و همکاری اداره کل امور مالی شهرداری قم، بزودی سرویس الکترونیکی 
مشاهده فیش حقوقی برای استفاده کارکنان شهرداری راه اندازی خواهد 
شد. وی با تشریح خدمات این سامانه نرم افزاری گفتاین درگاه هم اکنون نیز 
به صورت آزمایشی راه اندازی شده و سرویس هایی مانند مشاهده سوابق 
دوره های آموزشی کارکنان، و مشاهده سوابق درخواست های ثبت شده در 

سامانه ۱۳۷ در آن در دسترس می باشند.

انتخاب نوع زبان خارجی در مدارس اختیاری می شود 
از زبان  رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس جزئیات طرح رفع انحصار 
انگلیسی را تشریح کرد.حجت الاسلام مجتبی ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به طرح رفع انحصار زبان انگلیسی از مراکز آموزشی، اظهار داشت: طرح رفع انحصار از 
آموزش زبان انگلیسی مدت ها قبل در مجلس تهیه شد.وی با بیان اینکه بنده از امضا کنندگان این 
طرح هستم، افزود: این طرح برای حذف آموزش زبان انگلیسی نیست اما در رسانه ها غلط تبلیغ 
کردند که زبان انگلیسی از مدارس حذف می شود.ذوالنور در ادامه عنوان کرد: در طرح مذکور رفع 
انحصار از زبان انگلیسی مطرح است یعنی اکنون آموزش زبان انگلیسی اجباری و منحصراً در نظام 
آموزش همگانی ما وجود دارد؛ بحث ما این است که چرا باید انحصار در از زبان انگلیسی باشد.
این نماینده مجلس دهم شورای اسلامی همچنین یادآور شد: یک دانش آموز ممکن است عرب و 
یا ترک باشد یا یکی می خواهد فارسی، ژاپنی یا زبان های دیگر را بیاموزد و تصمیم دارد برای آینده 
زندگی خود برنامه ریزی کند و علاقه دارد زبان دیگری را یاد بگیرد که در آینده به کار او بیاید ما چرا 
باید انحصار ایجاد کنیم که فقط زبان انگلیسی آموزش داده شود؟ رئیس کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در ادامه عنوان کرد:  یک فرد ممکن است زبان انگلیسی 
بخواند و شخص دیگری بخواهد زبان دیگری یاد بگیرد، کل این طرح می خواهد این را بگوید اما 

اینکه چگونه اجرا شود مورد بحث است.

کشف 2۰۰ مورد صندلی فروشی در دانشگاه های علوم پزشکی
یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از کشف حداقل ۲00 مورد صندلی فروشی در 
دانشگاه های علوم پزشکی خبر داد و گفت: حتی رد پای برخی از مؤسسات کنکور که در سیمای 
جمهوری اسلامی هم برنامه های تبلیغاتی روی آنتن می برند هم در این پرونده دیده شده است.
محمود صادقی در گفت وگو با »خانه ملت« در واکنش به اظهارات وزیر علوم درباره نبود حتی یک 
مورد صندلی فروشی در دانشگاه های زیرمجموعه وزارت علوم، مدعی شد: موارد مشخص شده در 
این خصوص مربوط به دانشگاه های علوم پزشکی و وزارت بهداشت است که از حدود یک سال قبل 
این پرونده پیگیری شده و موارد مختلفی از فروش صندلی در دانشگاه ها محرز شده است. عضو 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس تأکید کرد: برخورد موردی با فساد ضرورت دارد اما مهم تر 
از این برخوردها اصلاح ساختار و برخورد ریشه  ای با چنین پدیده هایی است که حتی باید اعضای 
کمیسیون بهداشت و کمیسیون آموزش نیز روی این موضوع متمرکز شوند و با اصلاح ساختار 

زمینه های بروز فساد را به صفر برسانند.

واکنش آشنا به اظهارات کریمی قدوسی 
حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهوری در واکنش به اظهارات یکی از نماینده های مجلس 
شورای اسلامی درباره لزوم مورد توجه قرار گرفتن نقش او به عنوان مسئول اتاق عملیات روانی 
دولت در ماجرای  آمدنیوز، تلویحاً با اشاره به امکان طرح اتهام زنی هایی از این دست در فضای 
فعلی کشور، این اقدامات را ناپسند عنوان کرد.آشنا در حساب کاربری خود در توئیتر در واکنش 
به اظهارات توئیتری جواد کریمی قدوسی، نوشت: » چه بسا یکی هم بگوید.نقش جواد کریمی 
قدوسی مأمور اتاق عملیات روانی ضد دولت در ماجرای  آمد نیوز باید مورد توجه واقع شود.«بر 
اساس این گزارش، کریمی قدوسی پیش از این در حساب کاربری خود در توئیتر نوشته بود:» نقش 
حسام الدین آشنا مسئول اتاق عملیات روانی دولت در ماجرای  آمدنیوز باید مورد توجه قرار بگیرد.
دستگیری های صورت گرفته مرتبط با حوزه نهاد ریاست جمهوری در ارتباط با  آمدنیوز باید برای 

مردم روشن شود.«

چرا "حسین فریدون" به مرخصی زودهنگام رفت؟ 
حسین فریدون که ۲۴ مهر برای تحمل محکومیت ۵ ساله اش راهی زندان اوین شده بود گویا 
ساعتی بعد،قبل از اینکه در زندان مستقر شود، به مرخصی رفت.یک مقام مسئول در قوه  قضائیه 
اعلام کرد، فریدون یک مرحله از سوی زندان پذیرش شد و قبل از تعطیلی به مرخصی رفت؛در 
پیگیری های خبرنگار قضایی فارس مشخص شد گویا به دلیل اینکه این متهم خود را به دادسرای 
مجری حکم معرفی کرده، روال عادی و مرسوم دادسرا انجام نشده است و وی توانسته به مرخصی 
برود.گویا از آنجایی که فریدون با پای خودش به زندان رفته توانسته است که از تعطیلات پایان هفته 

استفاده کند.

نامه عجیب فیفا به استقلال 
فدراسیون جهانی فوتبال که تضمین داده بود پول پروپئیچ مهاجم اسبق استقلال را پرداخت کند، 
به تازگی نامه   ای به این باشگاه و فدراسیون فوتبال داده که در نوع خود عجیب است. به گزارش 
خبرآنلاین؛ حالا، اما اتفاق عجیبی افتاده. فیفا از باشگاه استقلال درخواست کرده تا پول پروپئیچ را 
خودشان بدهند و آن ها بعدا این پول را به حساب استقلال واریز کنند! باشگاه هم این مسئله را قبول 
نکرده است. جالب اینجاست فیفا همین نامه را به باشگاه شهر خودرو هم زده است. آن ها تضمین 
داده بودند پول بازیکن خارجی این باشگاه را هم که شکایت کرده بود، پرداخت کنند که در نهایت 

این اتفاق نیفتاده است.

عیادت آیت الله شبیری زنجانی از آیت الله امینی 
آیت الله شبیری زنجانی از مراجع تقلید از آیت الله امینی عیادت کرد.

به گزارش فارس از قم، آیت الله سیدموسی شبیری زنجانی پس از مرخص شدن آیت الله امینی 
از بیمارستان با حضور در منزل این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، از ایشان عیادت کرد.بر 
اساس این گزارش آیت الله امینی هفته گذشته در بیمارستان شهید بهشتی )ره( بستری شده و طی 

این مدت تعدادی از بزرگان حوزه از ایشان عیادت کرده بودند.

شهردار منطقه دو قم  خبرداد

کاشت 5 هزار درخت در بوستان های معصومیه و رضوی
شهردار منطقه دو قم از اجرای بیش از ۳ هزار متر لوله گذاری و کاشت ۵ هزار اصله در بوستان های 

معصومیه و رضوی خبر داد.
رضا رحیمی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در بوستان معصومیه و رضوی اظهار کرد: در این 

بوستان پروژه اجرایی آب خام  با اعتباری بالغ بر ۱0 میلیارد ریال اجرا شده است.
وی با اشاره به لوله گذاری ۱۶0 به متراژ ۳۳00 متر طول، لوله گذاری ۱۱0 به متراژ ۱۸۲0 متر 
طول، لوله گذاری ۶۳ به متراژ ۸۲00 متر طول و اجرای سیستم آبیاری تحت فشار)قطره ای( به 
متراژ ۶۵ هزار مترمربع در این بوستان ها خاطرنشان کرد: همچنین در این بوستان ها احداث چاله 
کود دامی جنب چاه شماره ۳ به متراژ ۹00 مترمربع و احداث چاله کود برگ جنب چاه شماره ۳به 
متراژ ۱۸0 متر مربع انجام شده است. شهردار منطقه دو قم تهیه کود دامی به مقدار ۲۴00 متر 
مکعب با اعتباری بالغ بر ۲ میلیارد و ۵00 هزار ریال، حفر چاله کود و کود دهی دامی و شیمیایی 
درختان پسته به تعداد ۲۲000 چاله، کاشت درخت به تعداد ۵۶۴۵ اصله از انواع کاج، گز، پسته، 
انار و کود دهی درختان کاج با کود دامی و شیمیایی به تعداد ۱۱۵۶0 اصله افزود: مخزن بتنی 
ذخیره آب ۴00 متر مکعبی به اعتبار یک میلیارد و ۶۳0 میلیون ریال احداث شده است. وی تعمیر 
و مرمت چاه های شماره ۱ و ۲ بوستان معصومیه با اعتباری بالغ بر ۷00 میلیون ریال را مورد توجه 
قرار داد و افزود: هرس درختان و پاجوش زنی و تنه جوش به تعداد ۴۳00 اصله از انواع پده، سنجد، 
پسته، کاج ، قطع ۲00 اصله درخت خشک، سمپاشی ۲۵000 اصله درخت پسته جهت دفع 
آفت پسیل، علف زنی در قطعات پسته کاری و کاج با تراکتور به متراژ ۲۷0 هکتار و با حاشیه زن به 
متراژ ۲۳000 متر مربع، تعویض ۴۳۵ متر مکعب خاک جهت کاشت نهال، لایروبی داخل استخر 
بوستان رضوی، حفاری پروفیل در قطعات پسته کاری جهت تعیین عناصر میکرو و ماکرو خاک از 

دیگر اقدامات است.
رحیمی با بیان اینکه درختان در بوستان معصومیه جنب نیروگاه حرارتی به تعداد ۱۴ سرویس در 
هر روز آبیاری می شود خاطرنشان کرد: نصب قیم در قطعات درختکاری به تعداد ۳۵000 قیم، 
ایجاد چاه ارت در بوستان معصومیه به تعداد ۴ حلقه جهت ایمن سازی برج های نوری، هرس 
درختان پسته و زدن چسب در بوستان معصومیه به تعداد ۲۴000 اصله، اصلاح تشتک به تعداد 
۵۵00 عدد و شستشوی درختان پده، کاج و ون در بوستان رضوی و معصومیه به تعداد ۳۲00 اصله 

هم انجام شده است.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم مطرح کرد

صدور دستورالعمل ایمنی برای بیش از 2۰۰ خانه مسافر
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از صدور دستورالعمل ایمنی برای 

بیش از ۲00 خانه مسافر در قم خبر داد. 
عباس جعفری با اشاره به اقدامات صورت گرفته در خصوص تامین ایمنی اماکن و فضاهای 
شهری، اظهار کرد: یکی از دغدغه خاطرهای سازمان آتش نشانی در خصوص مجتمع های تجاری، 
مساجد و تکایا بوده و سازمان ورود کرده و دستورالعمل هایی را برای تامین ایمنی آنها صادر کرده 

است. 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم به بازدید از بازار شهر قم اشاره کرد و 
افزود: ما نخستین شهری هستیم که دستورالعمل ایمنی بازارها را تصویب کردیم و در وزارت کشور 
این دستورالعمل تصویب و به سایر شهرها ابلاغ شد. جعفری با اشاره به زائرپذیری شهر و وجود 
مسافرخانه ها و زائرسراهای متعدد در آن، گفت: با اداره کل گردشگری و میراث فرهنگی استان 
برنامه های مشترکی داشته ایم و خانه های مسافر مکلف شده اند از سازمان آتش نشانی دستورالعمل 

ایمنی گرفته و اجرا کنند.
 وی با تاکید بر اینکه ۲00 مورد از خانه های مسافر شهر دستورالعمل ایمنی برای آنها صادر و تایید 
شده است، گفت: امروز با فرهنگ سازی صورت گرفته مردم استقبال خوبی از روند ایمن سازی 

دارند.
 

با اعتباری بالغ بر ۲۱ میلیارد ریال  صورت گرفت 

آغاز عملیات اجرایی تراش و روکش آسفالت بلوار کارگر 
بلوار کارگر  و تثبیت بستر آسفالت  از اجرای پروژه بهسازی،روکش  شهردار منطقه شش قم، 

حدفاصل بلوار کشاورز شمالی تا زیرگذر کارگرخبر داد. 
علی حاتمی فرد با بیان این خبر، آسفالت مناسب معابر و خیابان های شهر را یکی از خواسته های 
به حق شهروندان از شهرداری دانست و اظهار داشت : یکی از مهم ترین ویژگی های یک شهر زیبا 
وضعیت آسفالت خیابانها و معابر آن است و تاثیر زیادی بر منظر شهر از نگاه شهروندان دارد. وی 
افزود : در حال حاضر بلوار مذکور جزء مسیرهای اصلی منطقه می باشد که روزانه حجم بسیار زیادی 
از ترافیک منطقه را تحمل می کند و ترمیم و روکش آسفالت این خیابان در کاهش بار ترافیک و 

تسهیل تردد آسان وسایل نقلیه تأثیر مثبت خواهد داشت.
 شهردار منطقه شش ادامه داد: این پروژه با اعتبار ۲۱ میلیارد ریالی اجرایی می شود که اقدامات 
و فعالیت های عمرانی این منطقه در راستای تامین رفاه و آسایش بیشتر شهروندان انجام می شود که 
در این راستا بحث تامین روشنایی بلوار کارگر با تعامل شهرداری و اداره برق انجام و احداث تابلیه نیز 

همزمان در حال اجرا می باشد.
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هر که به جاهای بد رفت و آمد 
کند، مورد بدگمانی و تهمت واقع 

می  شود.

دو شنبه - بیست ونهم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4906

 فرمانده انتظامی استان قم از دستگیری ۳ نفر به اتهام ۴00 میلیارد ریال کلاهبرداری 
در قم خبر داد.

سردار عبدالرضا آقاخانی اظهار داشت: در پی شکایت یکی از کارکنان بازنشسته دولتی 
علیه مدیر عامل یکی از اتحادیه های تعاونی مسکن در قم مبنی بر کلاهبرداری و فروش مال 

غیر، بلافاصله موضوع در دستور کارآگاهان پلیس آگاهی استان قم قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: در ادامه و پس از استعلامات مربوطه و انجام تحقیقات 
میدانی مشخص شد دامنه موضوع گسترده تر از یک شکایت بوده و تعاونی مذکور که 
متصدی تقسیم بندی و تفکیک ۱00 هکتار از زمین های منطقه پردیسان قم از سال های 
۱۳۷0 تاکنون بوده توانسته به صورت باندی با تنظیم وکالت نامه های صوری تعدادی از 

زمین های مرغوب این منطقه را در سال های اخیر تصاحب کند.
سردار آقاخانی گفت: همچنین مشخص شد متهم سایر زمین ها را بر روی سند به قیمت 
تعاونی به مشتری واگذار کرده اما از مشتریان قیمت روز ملک که تفاوت زیادی با قیمت 

دولتی داشته را دریافت کرده است.
وی ارزش کلاهبرداری مذکور را برابر اعلام نظر کارشناسان بیش از ۴00 میلیارد ریال 
اعلام کرد و افزود: در ادامه تحقیقات، اسناد و مدارک شرکت و اوراق پرونده ها مورد بررسی 
و کارشناسی قرار گرفت و مشخص شد شرکت مذکور در این زمینه تخلفات گسترده ای را 
مرتکب و مدیرعامل و همدستانش مبادرت به تصاحب زمین ها به نام خود و سایر اعضای 

خانواده و یا فروش آن به افراد دیگر کرده اند.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: سرانجام با انجام اقدامات پلیسی و برای جلوگیری 
از متواری شدن متهمان و همچنین جلوگیری از خارج کردن اسناد و مدارک از شرکت و 
امحاء آن ها، متهم اصلی و ۲ تن از همدستان که به استان تهران متواری و مخفی شده 
بودند، طی نیابت قضائی دستگیر و پس از انتقال به استان قم و تفهیم اتهام، در نهایت با قرار 

قانونی روانه زندان شده و دفتر این شرکت نیز پلمپ شد.
سردار آقاخانی با تأکید بر آسیب شناسی و اصلاح ساختاری شرکت های تعاونی مشابه، 
افزود: بایستی رده های نظارتی نسبت به عملکرد خویش پاسخگو بوده و با دقت و نظارت 
مستمر و انتصابات شایسته، زمینه شیوع چنین جرائمی را خشکانده تا شاهد از بین رفتن 
اعتماد عمومی و سرمایه های اجتماعی و مالی شهروندان خصوصاً قشر زحمت کش 

کارکنان دولت نباشیم.
دستگیری جیب بر ۸۰ ساله با سوابق متعدد 

فرمانده انتظامی شهرستان قم نیز از دستگیری یک جیب بر ۸0 ساله حرفه ای در قم خبر 
داد.  سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت جیب 
بری در قم، با اعلام موضوع به واحدهای گشت انتظامی موضوع در دستور کار ماموران 

پلیس قرار گرفت.
وی تصریح کرد: تحقیقات در این رابطه ادامه داشت تا اینکه ماموران فرماندهی انتظامی 

معصومیه با بررسی جغرافیای جرم موفق به شناسایی و دستگیری متهم شدند.
فرمانده انتظامی شهرستان قم خاطرنشان کرد: این فرد در ادامه پس از انتقال به این 

یگان، در مواجهه با ماموران به سرقت های متعدد جیب بری در قم اعتراف کرد.
جعفریان با اشاره به اعتیاد این متهم ۸0 ساله و غیر بومی به مواد مخدر صنعتی، گفت: 
نامبرده که دارای ۵ فقره سابقه سرقت از زائران است، در نهایت به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

دستگیری کلاهبرداران 4۰۰ میلیاردی

معاون اجرایی حرم حضرت معصومه)س( گفت: احداث 
شبستان امیرالمومنین)ع( حرم کریمه اهل بیت)س( ۶ 
هزار مترمربع فضای مسقف در اختیار زائران حرم مطهر 

قرار خواهد داد.
با  گذشته  سال  اواخر  از  افزود:  محمودنژاد  هادی 
ساخت  ژئوفیزیک  و  ژئوتکنیک  مختلف  آزمایش های 

شبستان حضرت امیرالمومنین)ع( آغاز شد.
وی اضافه کرد: محاسبه های معماری انجام شده و سازه 
نگهبان این شبستان که شامل چاه هایی است که باید 
حفر شود،  ۹0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و با اتمام ۱0 
درصد باقی مانده،  عملیات اجرایی فضای شبستان  آغاز 

می شود.
وی با اشاره به این که برنامه زمانی بهره برداری از این 

شبستان پس از تکمیل سازه نگهبان مشخص خواهد 
شد، بیان کرد: به دلیل حساسیتی که بنای میراثی و 
ارزشمند صحن امام رضا)ع( دارد و اهمیت کیفیت کار و 
جلوگیری از آسیب فنی به بنای میراثی، برنامه اختصاص 
برنامه زمان بندی برای اجرای سازه نگهبان این شبستان 
شبستان  عرصه  داد:  ادامه  محمودنژاد  نبود.  ممکن 
حضرت امیرالمومنین)ع( پنج هزار مترمربع با زیربنای ۶ 
هزار مترمربع و ارتفاع ۱0 متر می باشد که با بهره گیری از 

معماری شاخص و منحصربه فرد احداث خواهد شد.
طراحی  برای  زیادی  زمان  کرد:  خاطرنشان  وی 
شبستان به ویژه قسمت های مرتبط با سازه و محاسبات 
حوزه های  در  ماهری  کارشناسان  از  و  اختصاص یافته 
شایسته  و  فاخر  کاری  تا  است  استفاده شده  مختلف 

صورت گیرد.
وی گفت: شبستان امیرالمومنین)ع( در طبقه همکف و 
در مجاورت شبستان حضرت زهرا)س( می باشد که پس 
از احداث شبستان حضرت امیر این ۲ شبستان به هم 

متصل می شود.
معاون آستان کریمه اهل بیت)س( بیان کرد: فضا کافی 
در قسمتی از فضای شبستان حضرت زهرا)س( که قرار 
است به شبستان حضرت امیرالمومنین)ع( متصل شود، 

پیش بینی و درب آن نیز نصب شده است.
حرم حضرت معصومه)س( با سه شبستان و پنج صحن 
فضایی برابر با ۱۴0 هزار مترمربع در اختیار زائران قرار 
داده و امکان حضور ۵0 هزار زائر در فضاهای مسقف و 

روباز حرم مطهر وجود دارد.

معاون  اجرایی حرم حضرت معصومه)س(:

6 هزار مترمربع فضای مسقف درحرم مطهرایجاد می شود

 معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم، با اشاره به وجود ۲0 کیوسک مطبوعاتی 
برابری  حداقل ۲  افزایش  قم  نیاز  گفت:  شهر  این  در 
همکاری  کنون  تا  که  است  مطبوعاتی  کیوسک های 

مناسبی در این زمینه انجام نشده است.
محمدجواد محرابی ،  ادامه داد: تعدادی از ۲0 کیوسک 
نامناسب  به دلیل جانمایی  مطبوعاتی موجود در قم، 
و  شان  با  متناسب  موضوع  این  که  هستند  غیرفعال 
جایگاه این استان نیست. وی ساماندهی و افزایش تعداد 
کیوسک های مطبوعات را یکی از دغدغه های اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم دانست و گفت: ساماندهی 
کیوسک های مطبوعات و همچنین جانمایی و اختصاص 
بین  موضوعی  کیوسک ها  این  به  مناسب  مکان های 
دستگاهی است که نیاز به همکاری و مشارکت شهرداری 

دارد. معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد 
و  پیگیری های فراوان  با وجود  ادامه داد:  اسلامی قم، 
برگزاری جلسات متعدد مشترک با سازمان میادین میوه و 
تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم متأسفانه 
تاکنون همکاری مناسبی در این زمینه انجام نشده است.
محرابی افزود: به دلیل اینکه اجاره ماهیانه کیوسک های 
مطبوعاتی بسیار کمتر از کیوسک های تجاری است،  به 
همین دلیل بیشتر دکه هایی که دارای بهترین جانمایی 

هستند غیر مطبوعاتی و با کارکرد تجاری هستند.
میزان  را  شهر  هر  توسعه  شاخص های  از  یکی  وی، 
دسترسی مردم به مطبوعات و رسانه ها دانست و ادامه 
داد: کیوسک های مطبوعاتی محلی برای عرضه و فروش 
مطبوعات و نشریات سراسری و استانی است که به دلیل 
محدودیت قم در این زمینه، روزنامه های استان با چالش 

درآمدزایی مواجه هستند.
معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی قم، اظهار داشت: ۲0 کیوسک مطبوعات در 
قم وجود دارد که از این تعداد برخی نیز به دلیل جانمایی 
نامناسب غیرفعال هستند که این موضوع در شان این 

استان نیست.
محرابی، ادامه داد: از نظر جانمایی در بیشتر موارد، 
عرضه  برای  تجاری  کیوسک های  به  مکان ها  بهترین 
بدترین  و  می یابد  اختصاص  سیگار  فروش  و  تنقلات 
محل ها که کار در آن محل هیچ گونه توجیه اقتصادی 

ندارد به مطبوعات اختصاص داده می شود.
فرهنگی  محصولات  ارائه  به  دکه  تنها ۱۱  اکنون  هم 
و مطبوعاتی در قم می پردازد ضمن اینکه ۳۷ دکه غیر 

مطبوعاتی نیز در قم فعالیت دارد.

معاون مطبوعات و تبلیغات اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم :

کیوسک های مطبوعاتی قم باید 2 برابر شوند

رئیس حوزه هنری قم گفت: با توجه به این که قم به لحاظ اندیشه و منابع هنر بسیار 
غنی است، با هدف توسعه قم درنظر داریم تا باغ هنر را در قم احداث کنیم.

سیدمهدی سیدین نیا در سیصد و هشتاد و هشتمین جلسه بنیاد قم پژوهی که با 
موضوع  بررسی آینده هنری قم در دانشگاه طلوع مهر برگزارشد، با بیان این که مطالعات 
امکان سنجی و مبانی تئوری احداث باغ هنر قم آغاز شده است، افزود: مکان ساخت 

آن در سمت جنوب شهر قم در مساحتی به میزان دویست هکتار بنا خواهد شد.
وی کمبود اماکن تفریحی را یکی از مشکلات قم دانست و اضافه کرد: طبق آمار، قم 
سالانه مقصد گردشگری پانزده تا بیست میلیون زائر یا توریست است، اما اقامت آنان 
برخی یک روزه و یا چند ساعته است، بنابراین یکی از اهدافی که  برای ساخت باغ هنر 
قم در نظر گرفته شده، ایجاد مکان تفریحی منحصر به فرد و افزایش ماندگاری توریست 

است؛ چرا که این شهر از ظرفیت بالای هنری برخوردار است.
 رئیس حوزه هنری قم با اشاره به ظرفیت غنی قم در اندیشه و علوم اسلامی گفت: 
آنچه از گذشته و امروز این دیار به دست آمده است، قم شهر علم و عالمان است و 
ظرفیت عظیم علمی و فرهنگی در آن وجود دارد و همچنین شهر بانوی کریمه اهل 

بیت)ع( است و پایتخت فرهنگی ایران محسوب می شود.
رئیس حوزه هنری قم توجه به محوریت جنبه اقتصادی هنر را متذکر شد و بیان کرد: 
یکی دیگر از اهداف ساخت این باغ توجه به جنبه اقتصادی هنر بود که با ساخت این 

باغ هنری این امکان نیز فراهم می شود.
اغلب برگزیدگان جشنواره های هنری، قمی هستند

وی با اشاره این که وظیفه ذاتی حوزه هنری ارتقای زیرساخت های هنری و شناسایی 
هنرمندان مستعد است، تصریح کرد: در جشنواره های ملی، هشتاد درصد افرادی که 
مقام می آوردند اهل قم هستند و یا در نشست های رهبری با هنرمندان، بخش قابل 
توجهی از حضار، هنرمندان قم هستند که نشان دهنده ظرفیت بالای این شهر در 

بخش هنر است.

وی با تاکید بر لزوم سرمایه گذاری در بخش هنر گفت: آنچه پر واضح است طی 
سال های گذشته بر روی هنر به ویژه ادبیات داستان که نقش برجسته ای در بین هنر 

هفت گانه دارد سرمایه گذاری خوبی انجام نشده است.
تاکید کرد: در  از هنر می گذرد  این که مسیر پیشرفت تمدن  بیان  با  این مسئول 
پژوهش های صورت گرفته به این نتیجه رسیده ایم که هر پیشرفتی در هر حوزه ای از 

مسیر هنر می گذرد و زبان هنر می تواند زودتر ما را به مقصد برساند.
سیدین نیا با اشاره به اهمیت هنر معماری ایرانی - اسلامی در نزد معماران قدیم و 
تاکید بر لزوم آوردن هنر در بطن زندگی مردم اظهار کرد: در گذشته خانه ها به دست 
معمارهایی ساخته می شد که اشراف خوبی بر هنر معماری اصیل ایرانی - اسلامی 

داشتند، نگاهی که هم از بنیه علمی برخوردار بود و هم کشف و شهودی بود.
معماری ایرانی-اسلامی به فراموشی سپرده شده است

وی ادامه داد: به عبارت دیگر هنر در بطن جامعه روان بود اما امروز با نگاهی به 
معماری مدرن پی می بریم که هنر معماری شکل تزئینی به خود گرفته است و دیگر هنر 
معماری آن جایگاه مشخص خود را ندارد و آن را باید در موزه پیدا کنیم و ادامه این روند 

به زیان معماری ایرانی اسلامی خواهد بود.
وی با ابراز تاسف از هنرهای فراموش شده در ایران تصریح کرد: در پژوهش های 
صورت گرفته در شهرهای مرکزی ایران ۲۵۲ رشته هنری منحصر به فرد وجود داشت، 
اما امروز می بینیم که تعداد بسیار کمی از این هنرها وجود دارد و بقیه به فراموشی 

سپرده شده است. 
 رئیس حوزه هنری قم با انتقاد از انجام برخی پروژه های نامتعارف درقم گفت: طرح و 
مطالعات در ادبیات به عنوان نقشه راه است که در ساخت پروژه های شهری بسیار مهم 
است و اگر این هم در ساخت پروژه هایی که نیمه کار مانده است از همان ابتدا لحاظ 
می شد بی تردید با پروژه هایی مانند منوریل مواجه نمی شدیم و این نشان می دهد که 

لازم است در پروژهای شهری طراحی و مطالعات وجود داشته باشد.

رئیس حوزه هنری استان خبرداد

احداث باغ هنر در قم

بر اساس گزارش های منتشر شده، از فروردین ۹۸ تا به امروز نزدیک به ۲5 سوال از وزرا آنهم در صحن 
علنی پرسیده شده است که از این تعداد تنها ۴ مورد نمایندگان قانع نشدند. هزینه هر دقیقه مجلس در 
سال ۹۷ حدودا بیش از ۲۱ میلیون تومان بود و هر ساعتش بیش از یک میلیارد هزینه به دنبال داشت و برای 
هر سوال حدودا نیم ساعت وقت صرف می شود که این عدد یعنی چیزی حدود 6۳۰ میلیون در هر سوال.


